
روابط   مدیر   - توکلی فرد  بهمن  اصفهان، 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  عمومی 
نقاشی های  اصفهان، گفت:  صنایع دستی 
متصرفه  مغازه های  دیوار  زیر  ارزشمندی 
 ۱۰۰ بین  که  شد  پیدا  قیصریه  بازار  در 
مرمت  باید  و  دارند  قدمت  سال   ۱۵۰ تا 

شوند.
»شهرام امیری« در خصوص رفع تصرف 
ضراب خانه  چارسوی  پیرنشین  سکوهای 
چارسو  این  کرد:  اظهار  قیصریه  بازار 
بزرگترین چارسوی بازار قیصریه است از 

سردر که وارد بازار شوید، حدود ۲۰۰ متر 
می رسید. چارسو  این  به  جلوتر 

و  مشاعات  که  سکوهایی  افزود:  او   
می شد،  محسوب  بازار  عمومی  فضای 
گسترش  با  و  بازاری ها  توسط  به تدریج 
فعالیت های تجاری، تصرف شده و حتی 
انجام  قسمت  این  در  نیز  خریدوفروش 
شده بود؛ باتوجه به اینکه جزو مشاعات و 
فضاهای عمومی حساب می شد و چهرهٔ 
ایجاد  را برای این فضای تاریخی  زشتی 
شد. تصرف  رفع  سکوها  این  بود،  کرده 

قسمت ها  این  در  اینکه  بیان  با  امیری   
حتی مغازهٔ ایجاد و کنتور برق صادر شده 
بود، بیان کرد: برخی از این مغازه ها حتی 
باید  داشتند که  هم  محضری  اجاره نامهٔ 
دادگاه  احکام  یک به یک  می شد،  حذف 
آخرین  و  شد  صادر  مغازه ها  این  برای 
این  و  بود  گذشته  هفتهٔ  در  هم  حکم 

شد. آزاد  قسمت 
میراث فرهنگی،  عمومی  روابط   مدیر 
با  اصفهان  صنایع دستی  و  گردشگری 
خاطرنشان  مغازه ها  جمع کردن  به  اشاره 

مغازه ها  این  که  دیوارهایی  زیر  کرد: 
نقاشی های  بودند،  کرده  تصرف  را  آنجا 
 ۱۵۰ تا   ۱۰۰ بین  شد که  پیدا  ارزشمندی 
شوند  مرمت  باید  و  دارند  قدمت  سال 
از  یکی  به عنوان  قیصریه  بازار  چهرهٔ  تا 
باشد. زیبا  جهان،  بازارهای  بزرگترین 

این  در  فضاهایی که  بیان کرد:  امیری   
رفع  هنوز  کیلومتری،  نیم  و  هشت  بازارِ 
تصرف نشده، زیاد است و یگان حفاظت 
جمله  از  فضاها  بقیهٔ  آزادسازی  به دنبال 

است. طلافروش ها  بازار 

  پیدا شدن نقاشی های 100 ساله در بازار قیصریهٔ اصفهان

و معارفه  تکریم  به گزارش تسنیم، مراسم  کرمان - 
مدیرعامل سابق و سرپرست جدید شرکت گاز استان 
کرمان با حضور مسلم رحمانی، مدیر هماهنگی امور 
معاون  بیگ زاده  ایران،  گاز  ملی  شرکت  گازرسانی 
تالار  در  استانی  مدیران  از  جمعی  و  کرمان  استاندار 

برگزار شد. کرمان  هنر  و  فرهنگ 
 در این آیین علی بیگ زاده معاون توسعه مدیریت و 
منابع استاندار کرمان اظهار داشت: شرکت گاز استان 
در  استان  دستگاه های  عملکرد  ارزیابی  در  کرمان 
جشنواره های مختلف عملکرد بسیار خوبی داشته که 
او افزود: ۹۰ درصد جمعیت استان  جای تقدیر دارد. 

برخوردارند. نعمت گاز  از  کرمان 
 معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار کرمان بیان 
بخواهد  خداوند  اگر  داریم که  معصوم  کلام  در  کرد: 
او قرار  را در دستان  نیاز مردم  بدهد  به فردی عزت 
به  خدمتگزاری  نعمت  قدر  مدیران  امروز  و  می دهد 

بدانند. را  مردم 
 محمدرضا سلیمانی مدیرعامل جدید شرکت گاز استان 
کرمان نیز در این آیین اظهار داشت: تمام تلاش خود 
استان  اجرایی شرکت گاز  پروژه های  پیشبرد  برای  را 

خواهیم گذاشت تا در آینده ای نزدیک اتفاقات بهتری 
برای توسعه استان رقم بخورد.

 او با بیان اینکه تقویت شبکه گازرسانی برخی شهرها که 
امروز توسعه بیشتری پیدا کردند در برنامه قرار می گیرد 
و شبکه های آنها بازطراحی خواهد شد، گفت: شرکت 
مرقد  وجود  باتوجه به  دارد  آمادگی  استان کرمان  گاز 
فرهنگی  برنامه های  کرمان  در  سلیمانی  مطهر شهید 
مذهبی شرکت ملی گاز را در کرمان میزبانی کند و تمام 
تلاش خود را در راستای ترویج مکتب شهید سلیمانی 

خواهیم گذاشت.
 منوچهر فلاح مدیرعامل سابق شرکت گاز استان کرمان 
همکارانم  زحمات  از  داشت:  اظهار  آیین  این  در  نیز 
در شرکت گاز استان کرمان تشکر می کنم که در این 
سال ها بنده را همیاری و همراهی کردند تا به نتیجه 

برسیم. لازم 
 او با ارائه گزارشی از عملکرد شرکت گاز استان کرمان 
در پنج سال گذشته، گفت: تمام تلاش خود را گذاشتیم 
تا در برخی شاخص های توسعه به رتبه برتر در سطح 

کشور برسیم.
 مدیرعامل سابق شرکت گاز استان کرمان با بیان اینکه 
امروز حدود ۹۰ درصد جمعیت استان کرمان از نعمت 
گاز برخوردارند، افزود: ۲۷ شهر و حدود هزار روستای 
استان کرمان گازدار شدند و بیش از ۱۱ هزار کیلومتر 

شبکه گازرسانی انجام شده است.
او با اشاره به اینکه بیش از نیم قرن از تأسیس شرکت 
گاز کشور می گذرد و ما امروز توانستیم رکورد گازرسانی 
در کشور را بشکنیم، بیان کرد: تمام همکارانم با همدلی 
در این افتخار سهیم هستند که این همدلی منجر به 

یک کار جهادی شده است.

کردستان -  معاون هماهنگی امور عمرانی 
استاندار کردستان، آموزش و فرهنگ سازی را 
یکی از اصول حوزه پسماند و تفکیک زباله 
در جامعه خواند و گفت: با آموزش، فرهنگ 
تفکیک زباله در کودکان تا آخر عمر نهادینه 
می شود. کیومرث حبیبی، اظهار کرد: در حال 
جهانی  مبحث  یک  پسماند  مشکل  حاضر 
هستند  آن  درگیر  دولت ها  تمامی  و  است 
به ویژه کشورهای غربی که بسیار مصرف گراتر 
از ما هستند، اما با مدیریت بهتر با آن برخورد 

می کنند.
استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون   
کردستان، بیان کرد:  تنها با آموزش است که 
ما می توانیم نحوه برخورد با زباله و تفکیک آن 
را در مهدکودک ها و مدارس به کودکان خود 
بعضی  به فرهنگ شود.  تبدیل  تا  بیاموزیم 
بازیافت و تفکیک زباله  از خانواده ها مقوله 
می کنند  آغاز  خود  ظرف شویی  سینک  از  را 
و به فرزندان خود می آموزند. او با اشاره به 

خلاقیت و نوآوری در تفکیک زباله ادامه داد: 
شهرها و کلان شهرهایی هستند که با خلاقیت 
مشوق هایی  حداقلی،  امتیازات  طریق  از 
تحویل  جهت  بی بضاعت  خانواده های  برای 

فراهم کرده اند. تفکیکی  زباله های 
بیان  با  کردستان،  استاندار  عمرانی  معاون   
اینکه کمبود منابع اعتباری همه جا وجود دارد، 
باشد،  ما  نباید موجب کم کاری  امر  این  اما 
تصریح کرد: نباید اجازه دهیم، پساب زباله و 
فضولات حیوانی وارد رودخانه ها و در نهایت 
سدها و یا تخریب زیستگاه های استان شود.

ما  که  ریز  و کارهای  پروژه ها  او،  به گفته   
می نامیم  سوزنی  طب  را  آنها  اصطلاحاً 
جامعه  در  بیشتری  رضایتمندی  می توانند 
ایجاد کنند، به عنوان مثال می توان به آسفالت 
شستشوی  یا  و  اشاره کرد  سنندج  شهری 
سطل های زباله در محلات که باعث می شود 
امان  در  حشرات  و  زباله  بد  بوی  از  مردم 

بمانند.

 محمدرضا سلیمانی سرپرست 
شرکت گاز استان کرمان شد

فرهنگسازی در حوزهٔ پسماند 
امری ضروری است

زیست  محیط   حفاظت  ادارهٔ  رئیس   - گیلان 
شهرستان رشت گفت: تاکنون در روستاهای ساحلی 
این شهرستان هفت نقطه محل دپوی زباله شناسایی 
شده است؛ امین آباد و حاجی بکنده آلودگی بیشتری 

در خط ساحلی دارند.
 »محمدتقی تقی زاده« در گفت وگو با ایسنا با بیان 
اینکه شهرستان رشت ۱۸/۸ کیلومتر نوار ساحلی دارد 
که حدود یک کیلومتر آن در نوار ساحلی شهرستان 
خمام است، بیان کرد: چهار کیلومتر از این سواحل در 

محدودهٔ طرح های سالم سازی دریا است.
از  یکی  فقط  حاضر  حال  در  اینکه  به  اشاره  با  او   
دربارهٔ  است،  فعال  دریا  سالم سازی  طرح های 
رشت  شهرستان  سواحل  در  زباله  دپوی  وضعیت 
تاکنون  کارشناسی  بازدیدهای  براساس  افزود: 
دپوی  محل  نقطه  هفت  ساحلی  روستاهای  در 
حفاظت  ادارهٔ  رئیس  است.   شده  شناسایی  زباله 
اقدامات  داد:  ادامه  رشت  شهرستان  زیست  محیط  
اداره در سواحل شهرستان شامل پایش منظم  این 
اخطاریه  صدور  مردمی،  گزارش ها  بررسی  ماهانه، 
جایگاه  هیچ  او گفت:  است.  مستمر  بازدیدهای  و 
این شهرستان وجود  زباله در سواحل  رسمی دپوی 
ندارد و ریخت وپاش زباله پراکنده است که دهیاری ها 
او تصریح کرد: بیشترین  آن را جمع آوری می کنند. 
و  خانگی  بهداشتی،  فاضلاب های  به  مربوط  آلودگی 
رواناب های سطحی و در مرحلهٔ بعد آلودگی ها مربوط 

است. کشاورزی  بخش  به 

 تأکید دادستان همدان
 برای تعریض حریم
 رودخانه عباس آباد

شناسایی هفت
محل دپوی زباله 
در نوار ساحلی رشت

به  بارها  اعلام کرد:  همدان  دادستان   - همدان   
شرکت آب منطقه ای استان برای تعریض حریم 
رودخانهٔ عباس آباد شهر همدان زمان داده شده؛ 
اما اتفاقی نیفتاده است، بر همین اساس تا یک 
ماه آینده باید تعریض حریم این رودخانه تعیین 
تکلیف شود.  »حسن خانجانی مؤقر« بیان کرد: 
از سال ۹۹ تاکنون هیچ عملیات اجرایی از سوی 
شرکت آب منطقه ای استان همدان برای تعریض 
این  در  و  نشده  انجام  رودخانهٔ عباس آباد  حریم 
زمینه ترک فعل شده است و طرحی که در حال 
طرح  یک  می دهد،  انجام  تعریض  برای  حاضر 

خلاصه و مختصر از طرح کلی است.
سوی  از  انجام گرفته  اقدامات  اینکه  بیان  با  او   
شرکت آب منطقه ای بسیار جزئی است، تصریح 
کرد: متأسفانه این شرکت دربارهٔ شکایاتی که قرار 
بود در کمیسیون ماده ۳ بررسی شود و سریع تر 
ترک  و  نداده  انجام  اقدامی  تکلیف کند،  تعیین 
می گوید  هم  هنوز  آنکه  قابل تأمل  و  فعل کرده 

است. نشده  تکلیف  تعیین  پرونده هایشان 
 خانجانی مؤقر اضافه کرد: در ماده ۲ قانون توزیع 
عادلانهٔ آب آمده است وزارت نیرو باید حد بستر و 
حریم رودخانه را تعیین کند و آن چیزی که از سوی 
این وزارت تعیین می شود، لازم الاجراست. امروز 
شرکت آب منطقه ای هیچ بهانه ای برای عدم اجرای 
قانون ندارد.  او بیان کرد: طبق قانون بلافاصله پس 
از تعیین تکلیف حدوحدود حریم و بستر رودخانه، 
این شرکت باید در ابتدای امر به متصرفان اخطار 
با  دهد و اگر عقب نشینی کردند که هیچ، وگرنه 

دستور دادستانی رفع تصرف انجام می شود.
 دادستان همدان خاطرنشان کرد: بارها به شرکت 
رودخانه  حریم  تعریض  برای  منطقه ای  آب 
نیفتاده  اتفاقی  اما  شده؛  داده  زمان  عباس آباد 
باید  آینده  ماه  یک  تا  اساس  همین  بر  است. 
تعریض حریم این رودخانه تعیین تکلیف شود؛ 
عرصه  اساسی  قانون   ۴۵ اصل  مطابق  چرا که 
و  است  عمومی  اموال  جزء  رودخانه  حریم  و 
هیچ کس حق تصرف در آن ندارد و اگر تصرف 
کمیسیون  رئیس  است.   باطل  شود،  انجام 
اقتصاد، سرمایه گذاری و گردشگری شورای شهر 
به سه سال  نزدیک  رودخانه  این  همدان گفت: 
با حساسیت ویژه ای  است در شورا و شهرداری 
پیگیری شده و ردیف بودجهٔ اختصاصی برای آن 
در نظر گرفته شده است؛ چرا که برای مجموعهٔ 
کارکرد  همدان  شهر  شورای  و  شهری  مدیریت 

است. مهم  عباس آباد  رودخانه  گردشگری 

خلیلی نیا،مدیرعامل پتروشیمی شازند در جمع خبرنگاران :

 16 پروژه مهم زیست محیطی در دستور کار پتروشیمی شازند

 هدف گذاری ۳۰۰ میلیون دلاری صادرات 
 شرکت پتروشیمی شازند در سال جاری

صفحه 7

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی کارشناسی اعلام کرد:

ضعف صندوق توسعهٔ ملی در گزارشگری مالی
|پیام ما| صندوق توسعهٔ ملی در چارچوب سیاست های کلی قانون »برنامهٔ پنجم توسعهٔ پنج ساله« کشور و با دو مأموریت تأسیس 
شد: »تبدیل بخشی از عواید نفت و گاز به ثروت های ماندگار، مولد و سرمایه های زایندهٔ اقتصادی، و دوم حفظ سهم نسل های آینده 
از منابع نفت و گاز.« این صندوق معمولًا، علاوه بر انتشار سری گزارش  های خود به رؤسای سه قوا، گزارش های عمومی نیز منتشر 
می کند و این بار گزارشی از عملکرد خود از زمان تأسیس تا سال گذشته منتشر کرده است. دفتر مطالعات بخش عمومی مرکز 
پژوهش های مجلس هم آن را ارزیابی کرده است. براساس نتایج این مطالعه در بیش از یک دهه، عملکرد صندوق  با اختلالاتی 
مواجه شده است که  نخستین و مهمترین این آسیب ها، برداشت های بی رویهٔ دولت ها از منابع صندوق بوده است که موجب شده 

تا به امروز بیش از دو سوم دارایی های صندوق در قالب مطالبات صندوق از دولت باشد.

فعالان حوزه معماری و شهرسازی از شهرداری 
برای لایحه برج باغ ها، گزارش توجیهی خواستند

دلایل محکمی
 برای اجرای »برج باغ« 

وجود ندارد

وضعیت ناشفاف بازماندگان از تحصیل
رئیس اتحادیه کانون های وکلای دادگستری در نامه ای به وزیر آموزش و پرورش خواستار رعایت حق آموزش کودکان شد

قول ساماندهیقول ساماندهی
  ۴۱۱۴۱۱ پروژه بدون مجوز پروژه بدون مجوز
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ــان   |  ــزار توم ــت  5 ه ــاه 1۴02  |    قیم ــنبه 26 مردادم ــی 26۴0  | پنج ش ــماره پیاپ ــم   |   ش ــال نوزده |   س

اهمیت  ارزش های غیربازاری
در مدیریت منابع آب 

|  پژوهشگر آب |

| حمید پشتوان |

5

نگاه کارشناس

وضعیت اشعهٔ فرابنفش
برابر اطلاعات اپلیکیشن sun smart حداکثر شدت 
اشعهٔ فرابنفش )UV( در ساعاتی از امروز در برخی 

شهرها به شرح زیر خواهد بود

افزایش  اشعه  روز، شدت  میانی  در ساعات  معمولًا 
می یابد. به همین دلیل به شهروندان توصیه می شود از 
در  همچنین  اجتناب کنند.  آفتاب  زیرنور  در  حضور 
مواقعی که شاخص شدت اشعه »زیاد« تا »حداکثر« 
و  آفتاب  ضد  آفتابی، کرم  عینک  از  استفاده  است، 

لباس های آستین بلند ضروری است. 

بسیار زیاد10تهران
حداکثر11مشهد

بسیار زیاد9اصفهان
حداکثر11تبریز

حداکثر12شیراز
حداکثر13کرمان
بسیار زیاد9اهواز

حداکثر12زاهدان
بسیار زیاد10بندرعباس

رئیس سازمان محیط زیست بار دیگر از پیگیری 
پروژه های فاقد ارزیابی محیط زیستی خبر داد
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قانون  تصویب  زمان  از  اینکه  وجود  با 
همواره  تاكنون   ۱۳۵۸ سال  در  اساسی 
مسئله کاهش میزان بازماندگی از تحصیل 
تاکنون  و  بوده  مطرح  تحصیل  ترک  و 
موضوع  با  مقرره،  و  قانون   ۱۲ از  بیش 
پوشش  افزایش  بیسوادی،  نرخ  كاهش 
از  بازمانده  كودكان  جذب  و  تحصیلی 
تحصیل مورد توجه بوده اما نرخ بازماندگی 

است. نیافته  کاهش 
پژوهش های  مرکز  سال گذشته  گزارش 
مجلس  از بررسی روند ترک تحصیل و 
پرورش  و  آموزش   در  تحصیل  بازماندگی 
نشان داد که آمار دانش آموزان بازمانده از 
افزایش  درصد   ۲۶ سال   ۷ طی  تحصیل 

یافته است. با این وجود مشخص نیست 
و  آموزش  جمله  از  متولی  نهاد های  که 
پرورش و وزارت کشور چه اقداماتی برای 
کرده اند. مخاطره آمیز  پدیده  این  کاهش 

شناسه مهاجر، پیش شرط آموزش 
کودکان  تحصیل  برای  پرورش  و 

افغانستانی
آمدن  کار  روی  با  و   ۱۴۰۰ سال  از 
مهاجرت  جدید  موج  و  طالبان  مجدد 
افغانستانی ها به ایران، موانع متعددی در 
مدارس  در  مهاجر  ثبت نام کودکان  مسیر 
از  مدارس  از  برخی  و  شده  ایجاد  ایران 
ثبت نام کودکان تبعه افغانستان سر باز زده 
و قانون شکنی می کنند. این در حالی است 

که طبق فرمان رهبری انقلاب، هیچ کودک 
به صورت  مهاجرانی که  حتی  افغانستانی، 
حضور  ایران  در  بی مدرک  و  غیرقانونی 
همه  و  بمانند  باز  تحصیل  از  نباید  دارند، 
آنها باید در مدارس ایرانی ثبت نام شوند.

وزیر  صحرایی،  رضامراد  وجود  این  با 
آموزش و پرورش دیروز در حاشیه جلسه 
برای  خبرنگاران  جمع  در  دولت  هیئت 
ثبت نام اتباع افغانستان در مدارس شرط 
اتباعی  از  و شروطی گذاشت: »آن دسته 
از  را  مخصوص  و کد  مهاجر  شناسه  که 
وزارت کشور نگرفتند، باید آن را اخذ کنند، 
و  محدودیتی  است  ثبت نام  زیرا  شرط 

ندارد.« وجود  آنها   ثبت نام  برای 

در همین رابطه رئیس اتحادیه سراسری 
با  ایران  دادگستری  وکلای  کانون های 
حامی  مردم نهاد  انجمن   ۱۷ همراهی 
افغانستانی  اتباع  کودکان  تحصیل 
پرورش  و  آموزش  وزیر  از  نامه ای  در 
برای  چاره اندیشی  فکر  به  که  خواست 
کودکان  تحصیل  از  بازماندگی  مسئله 
باشد:  »تحصیل کودکان و نوجوانان تبعه  
افغانستان  اتباع  به ویژه  کشورها  دیگر 
معظم  مقام  فرمان  علی رغم  که  است 
رهبری در سال ۱۳۹۴ جهت پیشگیری 
تحصیل  از  افراد  این  محرومیت  از 
در  غیرقانونی  حضور  صورت  در  -حتی 
رویه  همچنان  می آید  نظر  به  کشور- 
واحد و قابل استنادی برای ثبت نام آنان 
پیش بینی و ابلاغ نشده یا در دستور کار 

است.« نگرفته  قرار 

وظایف  به  پرورش  و  آموزش   
قانونی خود عمل کند

وکلای  کانون های  سراسری  اتحادیه 
یادآوری  با  )اسکودا(   ایران  دادگستری 
قوانینی که از حق تحصیل کودکان حمایت 
می کند، در بخش دیگری از این نامه از 
وزیر آموزش و پرورش خواسته اند که به 
و گزارش  قانونی خود عمل کرده  وظایف 
شفافی از اقدامات انجام شده ارائه دهد. 
در بخشی از این نامه آمده است:  »مستند 
جمهوری  اساسی  قانون  هشتم  اصل  به 
و  انتشار  قانون  مفاد  و  ایران  اسلامی 
فرمایید  اعلام  اطلاعات  به  آزاد  دسترسی 
که: آیا وزارت محترم کشور و وزارت محترم 
آموزش  و پرورش در سالیان گذشته و نیز 
برای سال تحصیلی پیش رو به ترتیب به 
تکلیف مندرج در بند ۲ بخش »ت« و بند ۱ 
بخش »چ« ماده ۶ قانون حمایت از اطفال 
و نوجوانان عمل کرده اند و گزارش های لازم 
به نهادهای مسئول ارسال شده است؟ با 
مدارس  ثبت نام  فصل  در  اینکه  توجه  به 
قرار داریم چه تدبیری جهت حذف پدیده  
اندیشیده  تحصیل  از  بازماندگی  روبه رشد 
لازم  مدارک  و  دستورالعمل  است؟  شده 
و  بیگانه  تبعه   کودکان  ثبت نام  جهت 
امکان یا عدم امکان دریافت هزینه جهت 
ثبت نام این افراد را به صورت رسمی اعلام 

فرمایید.«
این نهاد حقوقی در این نامه در ادامه به 
کرده  یادآوری  پرورش  و  آموزش  وزارت 
کمیته  که  است  تذکر  به  »لازم  است:  
حقوق کودک کارگروه حقوق بشر اتحادیه 
دادگستری  وکلای  کانون های  سراسری 
ایران حق جمیع افراد ملت جهت اجرای 
حمایت  قانون   ۲۷ ماده  جمله  از  قوانین 
به  را   ۱۳۹۹ مصوب  نوجوانان  و  اطفال  از 
مختلف  انحاء  به  و  می شناسد  رسمیت 
ماده  اجرای  در  وکالت  طریق  از  جمله  از 
۶۶ قانون آیین دادرسی کیفری حامی آن 

بود.« خواهد 

رئیس اتحادیه کانون های وکلای دادگستری در نامه ای به وزیر آموزش و پرورش
 خواستار رعایت حق آموزش کودکان شد

وضعیت ناشفاف 
بازماندگان از تحصیل

رئیسی پشت فرمان 
یک خودروی برقی 
تولید داخل نشست

همراه  به  رئیس جمهوری  ما|  |پیام 
اعضای هیئت دولت در خودروهای برقی 
در  شده  مونتاژ  برقی  تمام  و  هیبریدی 
حیاط  به  دیروز  که  داخلی  شرکت های 
و  کرد  بازدید  شده بودند،  برده  پاستور 
مسیر کوتاهی را با یکی از این خودروها 
هیبریدی  برقی  رانندگی کرد. خودروهای 
خودروهایی هستند که علاوه بر دارابودن 
موتورهای  به  بنزین،  سوخت  با  موتور 
الکتریکی و باتری نیز مجهزند و معمولًا 
بنزینی شان  موتور  به وسیلهٔ  آنها  باتری 
اما خودروهای تمام برقی،  شارژ می شود. 
برای  و  مجهزند  الکتریکی  موتور  به  تنها 
و  برق  نیازمند کابل  باتری هایشان  شارژ 

هستند.  شارژ  جایگاه های 
از  توضیحاتی  وزیر صمت  بازدید  این  در 
روند تولید و تجاری سازی این خودروها 
ارائه کرد. بر اساس توافقات صورت گرفته 
میان وزارت صمت و دستگاه های مربوطه 
از جمله شهرداری تهران، نصب جایگاه های 
شارژ خودروهای برقی در تهران آغاز شده 
ایستگاه   ۷۰ حداقل  دولت  هفته  تا  و 
افتتاح خواهد شد و تا پایان سال علاوه 
از  استفاده  زیرساخت های  گسترش  بر 
ایستگاه های  تهران،  در  برقی  خودروهای 
شارژ خودروهای برقی در مسیر بین راهی 
میان استان تهران و استان های همجوار 
از استان های پرتردد نظیر  و برخی دیگر 

نیز نصب خواهند شد. خراسان رضوی 
این  حسن  بازدید گفت:  این  در  رئیسی 
خودروها علاوه بر صرفه جویی قابل توجه 
در مصرف سوخت، کاهش آلایندگی هوا، 
این  صوتی،  آلودگی های  و  محیط زیست 
است که به طور کامل بومی سازی شده و 

در داخل کشور تولید می شوند.

اختتامیه دومین دوره جایزه 
انجمن صنفی روزنامه نگاران 

دوم شهریورماه برگزار می شود  
برگزیدگان دومین دوره جایزه انجمن صنفی روزنامه نگاران 

استان تهران پنجشنبه دوم شهریورماه معرفی می شوند. 
»امین شول سیرجانی«، عضو هیئت مدیره انجمن و دبیر 
دومین دوره جایزه انجمن صنفی روزنامه نگاران استان تهران 
دراین باره گفت:  ۳۵۵ اثر از ۲۰۴ روزنامه نگار در سه قالب 
از  آثار چند رسانه ای  و  گزارش مکتوب، مصاحبه مکتوب 

سوی هیئت داوران بررسی می شود. 
او همچنین اعلام کرد: پنج داور در بخش مکتوب و سه 
داور در بخش چند رسانه ای این وظیفه را بر عهده دارند که 
در روزهای آینده با برگزاری جلسات نهایی آثار برگزیده هر 

بخش را انتخاب می کنند. 
به گفته شول سیرجانی، مراسم اختتامیه از ساعت ۱۰ تا 
۱۲ روز پنجشنبه دوم شهریورماه در محل انجمن صنفی 

برگزار می شود.  تهران  روزنامه نگاران استان 
دبیر دوره دوم جایزه انجمن صنفی روزنامه نگاران استان 
تهران درباره شیوه داوری آثار توضیح داد: داوران بر اساس 
انجمن  از سوی هیئت مدیره  شاخص های تعیین شده 
انتخاب شدند. همچنین به منظور پیشگیری از بروز هرگونه 
انجمن  در  داوران  از  داوری، هیچ یک  روند  درباره  شائبه 
صنفی مسئولیتی ندارند و به صورت مستقل کار داوری را 

انجام می دهند. 
به گفته او، داوران به صورت جداگانه و بدون اطلاع از رای 
همکارانشان آثار هر بخش را بررسی کرده و سرانجام در 
جمع بندی  و  تبادل نظر  برگزیده  آثار  درباره  نهایی  جلسه 

می کنند. 
او افزود: دبیری هیئت داوران جایزه امسال بر عهده سعید 
کارشناسان  و  خوشنام  روزنامه نگاران  از  ارکان زاده یزدی 
از  زبده این حوزه است. سایر اعضای هیئت داوران هم 
روزنامه نگاران باسابقه و ارزشمند کشور هستند که در بیانیه 

پایانی هیئت داوران، معرفی می شوند. 

توضیح درباره فراخوان 
عضو هیئت مدیره انجمن صنفی روزنامه نگاران استان تهران 
درباره برخی انتقادهای مطرح شده مبنی بر محدود بودن 
قالب های جشنواره هم توضیح داد: مقایسه جایزه انجمن 
با جشنواره سراسری مطبوعات که از سوی وزارت ارشاد 
برگزار می شود از اساس اشتباه است. انجمن صنفی یک 
نهاد مستقل است که می کوشد بر اساس سیاست های 
فلسفه  اجرا کند.  و  برنامه ریزی  را  رویدادهایی  خودش 
شکل گیری جایزه روزنامه نگاری انجمن در دوره اول این 
بوده که به گزارش های تحقیقی و اثرگذار جایزه بدهند. ما 
امسال در هیئت مدیره گفت وگو کردیم که یک گام رو به 
جلو برداریم و به رغم تنگناهای مالی و اجرایی دو بخش 
مصاحبه مکتوب و چند رسانه ای را به فراخوان اضافه کردیم. 
شول سیرجانی در پایان با اشاره به اینکه به طور طبیعی 
مراسم اعطای جایزه انجمن می تواند هر سال با بلوغ و 
کیفیت بهتری برگزار شود، گفت: با نظر اعضای هیئت مدیره 
تغییرات  با  آینده  سال  در  آثار  دریافت  فراخوان  احتمالا 

بیشتری نسبت به امسال منتشر شود.

کاهش 1۴ درصدی عرضه 
گوشت قرمز در سال جاری
مرکز آمار اعلام کرد که عرضه گوشت قرمز 
امسال کاهش ۱۴ درصدی و  تیر ماه  در 
عرضه گوشت طیور کاهش یک درصدی 
داشته  پارسال  مشابه  مدت  به  نسبت 

است.
آمار،  مرکز  اعلام  طبق  ایسنا،  به گزارش 
انواع  شده  عرضه   قرمز  گوشت  وزن 
کشتارگاه های  در  شده  ذبح   دام های 
رسمی کشور در تیر ۱۴۰۲ جمعاً ۴۴٬۵۰۲ 
و  سهم گوشت گاو  شده که  تن گزارش 
است. بوده  دام  انواع  سایر  از  بیش  گوساله 

آمارگیری کشتار  طرح  نتایج  اساس  بر 
دام کشتارگاه های رسمی کشور در تیرماه 
با  گوساله  و  گاو  گوشت  جاری،  سال 
۲۳٬۲۷۵ تن معادل ۵۲٫۳ درصد از وزن 
خود  به  را  عرضه شده  قرمز  گوشت  کل 
اختصاص داده است. گوشت گوسفند و 
بره با ۱۷٬۲۵۷ تن، بز و بزغاله با ۳٬۰۶۱ 
تن و سایر انواع دام با ۹۰۹ تن به ترتیب 
۳۸٫۸ درصد، ۶٫۹ درصد و دو درصد از 
به  را  عرضه شده  قرمز  گوشت  کل  وزن 

داده اند. اختصاص  خود 
رسمی  کشتارگاه های  عملکرد  مقایسه 
سال  مشابه  ماه  با   ۱۴۰۲ تیر  در  کشور 
درصدی   ۱۴ کاهش  نشان دهنده   ۱۴۰۱
مقدار عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه های 
رسمی کشور است. مقدار تولید گوشت در 
تیر ۱۴۰۲ نسبت به ماه مشابه سال ۱۴۰۱ 
برای گوسفند و بره ۲۶ درصد، برای بز و 
بزغاله هفت درصد، برای گاو و گوساله چهار 
درصد و برای گاومیش و بچه گاومیش ۱۴ 
درصد کاهش، و برای شتر و بچه شتر ۳۷ 

است. داشته  افزایش  درصد 
طیور  کشتار  آمارگیری  طرح  در 
تیر  ماه  در  کشور  رسمی  کشتارگاه های 
سال جاری نیز اعلام شد که عرضه گوشت 
که  رسیده  تن   ١٦٧٬٣٤٩ به  طیور  انواع 
سهم گوشت مرغ بیش از سایر انواع طیور 

است. بوده 
آمارگیری، گوشت  این  نتایج  اساس  بر 
مرغ با ١٦١٬٩٧٢ تن معادل ٩٦,٨ درصد از 
وزن کل گوشت طیور عرضه  شده را به خود 
اختصاص داده است. گوشت بوقلمون با 
٢٬١١٦ تن و سایر انواع طیور با ٣٬٢٦١ تن 
وزن  از  درصد  دو  و  درصد   ١٫٢ به ترتیب 
خود  به  را  شده  عرضه   طیور  کل گوشت 

داده اند. اختصاص 
رسمی  کشتارگاه های  عملکرد  مقایسه 
کشور در تیر ۱۴۰۲ با ماه مشابه سال ۱۴۰۱ 
مقدار  درصدی  یک  کاهش  نشان دهنده 
عرضه گوشت انواع طیور در کشتارگاه های 
عرضه گوشت  مقدار  است.  رسمی کشور 
مشابه  ماه  به  نسبت   ۱۴۰۲ تیر  در  طیور 
برای  درصد،  یک  مرغ   برای  قبل  سال 
 ۲۸ شترمرغ  برای  درصد،   ٢٤ بلدرچین 
درصد کاهش، برای بوقلمون سه درصد و 
سایر انواع طیور ٢٨ درصد افزایش داشته 

است.

دبیر ستاد اقتصاد دانش بنیان 
غذا و کشاورزی:

حدود 1۴۰ میلیارد متر مکعب 
آب به طبیعت بدهکاریم 

دبیر ستاد اقتصاد دانش بنیان غذا و کشاورزی معاونت 
علمی ریاست جمهوری گفت: حدود ۱۴۰ میلیارد متر مکعب 
آب به طبیعت بدهکاریم. سالانه ۲.۵ میلیارد متر مکعب آب 
از طبیعت قرض می گیریم که باید این موضوعات به دقت 

بررسی و پایش شود.
به گزارش ایسنا، کاظم خاوازی در دومین رویداد فناوری 
های نوین کشاورزی با بیان اینکه تا ۲۰۵۰ باید ۷۰ درصد 
غذای اضافه در دنیا تولید شود، گفت: هر دهه ۹ میلی متر 
بارندگی کاهش و سه دهم درجه سانتیگراد نیز دما افزایش 

می یابد که اثرات آن قابل مشاهده است.
وی ادامه داد: با مهاجرت گونه ها و گیاهان مواجه شده ایم. 
برای مثال پسته ما از سیرجان و کرمان به ارومیه رفته 
است. اگر به فکر نباشیم شاهد اتفاقات بدی خواهیم بود.

به گفته وی بر اساس گزارش ها در کوتاه مدت ۲۵ درصد 
افت عملکرد داریم و تا ۲۰۸۰ این میزان به ۵۰ درصد می رسد 

که کشاورزان آن را بیشتر از بقیه درک خواهند کرد.
خاوازی تصریح کرد: تاریخ کشت نیز به هم ریخته است ما 
از سازمان تات درخواست می کنیم که برنامه ای برای تاریخ 

کشت تنظیم کند.
دبیر ستاد اقتصاد دانش بنیان غذا و کشاورزی معاونت 
علمی ریاست جمهوری در ادامه گفت: در کشور پدیده تغییر 
اقلیم با پدیده حکمرانی بد آب مواجه شده است. حدود 
۱۴۰ میلیارد متر مکعب آب به طبیعت بدهکاریم. سالانه 
۲.۵ میلیارد متر مکعب آب از طبیعت قرض می گیریم  که 

باید این موضوعات به دقت بررسی و پایش شود.

دبیر ستاد حقوق بشر: 

هدف از »تبادل«، آزادی 
زندانیان ایرانی در آمریکاست 

دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران گفت: هدف 
اصلی از تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا این است که 
برخی از اتباع خودمان را که در زندان هستند آزاد کنیم و 
امر محقق می شود. »کاظم غریب آبادی«  این  الحمدالله 
در حاشیهٔ اولین همایش بین المللی حقوق بشری درباره 
تبادل زندانیان گفت: متأسفانه برخی از اتباع ما به اتهام 
واهی دور زدن تحریم ها به ویژه در امریکا زندانی  و برخی 
تحت تعقیب هستند. اتهام واهی به برخی اتباع ما وارد 
می کنند که شما تحریم ها را دور می زنید. وظیفهٔ ما و دولت 
جمهوری اسلامی ایران این است که برای اتباعمان و آنهایی 
که بی گناه به زندان افتادند، تمام تلاشمان را انجام دهیم 
و از ظرفیت هایمان استفاده کنیم و اتباعمان را آزاد کنیم. 

وزیر آموزش و پرورش: آن 
دسته از اتباعی که شناسه 
مهاجر و کد مخصوص را از 
وزارت کشور نگرفتند، باید آن 
را اخذ کنند، زیرا  شرط ثبت 
نام است

سهم قانونی صندوق از منابع 
حاصل از صادرات نفت، گاز 
و... از ابتدای تأسیس بالغ 
بر ۱۳۴ میلیارد دلار است، 
اما در گزارش های عملکرد 
صندوق به دلیل تلقی نادرست 
از محرمانه بودن این اطلاعات 
اشاره ای به آن نشده است

|پیام ما| رئیس اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران در نامه ای به وزیر آموزش و پرورش درخواست کرده 
که این نهاد به وظایف قانونی اش عمل کند و گزارش شفافی از اقدامات خود برای ریشه کنی پدیده بازماندگی از تحصیل 
کودکان منتشر کند. آخرین گزارش مرکز پژوهش های مجلس درباره روند بازماندگی از تحصیل سال گذشته از باز ماندن 
بیش از ۹11 هزار و 200 نفر در سال تحصیلی 1۴01-1۴00 خبر داده بود. همچنین اوایل هفته جاری مدیرکل دفتر توسعه 
عدالت آموزشی و آموزش عشایر وزارت آموزش و پرورش گفت که پای ۹60 نفر در جامعه عشایری که اغلب از استان 
سیستان و بلوچستان هستند، به کلاس های درس نرسیده است. انتشار این اخبار همزمان با شروع ثبت نام دانش آموزان 
در مدارس، نگرانی های هر ساله خانواده های اتباع افغانستانی برای سنگ اندازی از سوی نهادهای متولی در مسیر تحصیل 

کودکانشان و احتمال بازماندن آنها از تحصیل افزایش یافته است. 

|پیام ما| صندوق توسعهٔ ملی در چارچوب سیاست های کلی قانون »برنامهٔ پنجم توسعهٔ پنج ساله« کشور و با دو مأموریت 
تأسیس شد: »تبدیل بخشی از عواید نفت و گاز به ثروت های ماندگار، مولد و سرمایه های زایندهٔ اقتصادی، و دوم حفظ 
سهم نسل های آینده از منابع نفت و گاز.« این صندوق معمولًا، علاوه بر انتشار سری گزارش  های خود به رؤسای سه قوا، 
گزارش های عمومی نیز منتشر می کند و این بار گزارشی از عملکرد خود از زمان تأسیس تا سال گذشته منتشر کرده است. 
دفتر مطالعات بخش عمومی مرکز پژوهش های مجلس هم آن را ارزیابی کرده است. براساس نتایج این مطالعه در بیش 
از یک دهه، عملکرد صندوق  با اختلالاتی مواجه شده است که  نخستین و مهمترین این آسیب ها، برداشت های بی رویهٔ 
دولت ها از منابع صندوق بوده است که موجب شده تا به امروز بیش از دو سوم دارایی های صندوق در قالب مطالبات 

صندوق از دولت باشد.

گزارش دوم

پیام خبر

|  
یم

سن
  ت

|

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی کارشناسی اعلام کرد:

ضعف صندوق توسعهٔ ملی در گزارشگری مالی
مجموع مطالبات صندوق بابت برداشت های دولت های دهم تا سیزدهم

 تا پایان سال 1۴01، بالغ بر 100 میلیارد دلار است 

مرکز  عمومی  بخش  مطالعات  دفتر 
پژوهش های مجلس در گزارشی کارشناسی 
صندوق  عملکرد  »بررسی گزارش  عنوان  با 
آخرین  محتوای  بررسی  به   ملی«  توسعهٔ 
به عنوان  صندوق  عملکرد  گزارش  از  نسخه 
و  حاضر  نسل  و سرمایه های  ثروت  حافظ 
صندوق  عملکرد  )گزارش  آینده،  نسل های 
پایان  تا  تأسیس  ابتدای  از  ملی  توسعهٔ 
قوت  و  نقاط ضعف  ارزیابی  و  سال ۱۴۰۰( 
پرداخته  آن  عملکردی  و  مالی  گزارشگری 
و  اهداف  در  »بازبینی  است:  تأکید کرده  و 
مأموریت ها و ارتقای جایگاه صندوق ضروری 
است. بنابراین، تقویت گزارشگری مالی آن 

دارد. ویژه ای  اهمیت  نیز 
گزارش  بر  تکیه   »با  این گزارش می گوید:   
عملکرد صندوق و برخی محاسبات تحقیق، 
سال  پایان  تا  صندوق  تأسیس  ابتدای  از 
از محل  پرداختی  تسهیلات  ۱۴۰۲، مجموع 
منابع صندوق به بخش های غیردولتی حدود 
۴۲ میلیارد دلار بوده که جزئیات آن شامل 
قراردادهای  محل  از  پرداختی  تسهیلات 
عاملیت ارزی: ۲۳.۸ میلیارد دلار، تسهیلات 
سپرده گذاری  قراردادهای  محل  از  پرداختی 
ارزی: ۵.۵ میلیارد دلار، تسهیلات پرداختی 
معادل  ریالی:  عاملیت  قراردادهای  محل  از 
۵.۳ میلیارد دلار، تسهیلات پرداختی از محل 

قراردادهای سپرده گذاری ریالی: معادل ۷.۵ 
است.« دلار  میلیارد 

گزارش های  می گوید  ارزیابی  گزارش  این 
ارائهٔ  به  عمدتاً  اخیر  سال های  در  صندوق 
اطلاعات دربارهٔ قراردادهای بانکی و تسهیلات 
پرداخت شده از محل منابع صندوق پرداخته 
است، حال آنکه عملکرد صندوق موارد بسیار 
مهمتری را نیز دربرمی گیرد که در این گزارش ها 
مغفول است: »با نگاهی به اساسنامهٔ صندوق 
روشن است که اگرچه اعطای تسهیلات به 
آن  عملکرد  از  جزئی  غیردولتی  بخش های 
است، اما در منابع و مصارف صندوق موارد 
دیگری نیز وجود دارد که شایسته است در 
گزارش عملکرد صندوق به آنها پرداخته شود.«
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس دربارهٔ 
مهمترین موارد مغفول در گزارش های عملکرد 
صندوق عنوان شده است که اصلی ترین منبع 
صندوق که بیش از ۹۰ درصد ارزش کل منابع 
آن را شامل می شود، سهم صندوق از »منابع 
حاصل از صادرات نفت )نفت خام، میعانات 
است.  نفتی(«  فراورده های  و  گاز  گازی، 
بر اساس محاسبات انجام شده سهم قانونی 
صندوق از منابع حاصل از صادرات نفت، گاز و 
فراورده های نفتی از ابتدای تأسیس تا پایان 
سال ۱۴۰۰، بالغ بر ۱۳۴ میلیارد دلار است و 
تاکنون باید حدود ۲۰ میلیارد دلار دیگر نیز 

به آن اضافه شده باشد. با وجود حجم عظیم 
آن، در گزارش های عملکرد صندوق اشاره ای به 
آمار این منابع نشده که این امر ناشی از یک 
تلقی نادرست از محرمانه بودن این اطلاعات 
در سال های اخیر است: »همچنین، یکی از 
ثروت  صندوق های  تشکیل  اصلی  اهداف 
از  آن  افزایش  و  ثروت  دنیا، حفظ  در  ملی 
محل سرمایه گذاری در فعالیت های سودآور 
»گزارش  اساساً  بنابراین،  است.  اقتصادی 
عملکرد« این صندوق  را می توان مترادف با 
ارائهٔ »گزارشی از سودآوری« صندوق از محل 
سرمایه گذاری ها و فعالیت ها دانست. با توجه 
به شیوهٔ سرمایه گذاری صندوق توسعهٔ ملی، 
وصول اصل و سود این تسهیلات از جنبه های 
به شمار می رود که در  مهم عملکرد صندوق 
است.  مغفول  صندوق  سالیانه  گزارش های 
به بیان دیگر، در گزارش عملکرد صندوق، صرفاً 
در بارهٔ  و  شده  تکیه  تسهیلات  پرداخت  بر 
میزان سود حاصل از این تسهیلات سخنی 
به میان نیامده  است. ضمن آنکه بخش عمدهٔ 
منابع صندوق به مصارف مغایر با اساسنامه 
اساسنامه  به موجب  یافته  است.  اختصاص 
صندوق، استفاده از منابع آن در راستای احکام 
بودجه ای و تأمین کسری بودجه ممنوع است. 
به موجب  و  سال های گذشته  در  با این حال، 
مصوبات  مجلس،  مصوب  قوانین  برخی 

شوراهای عالی، و مجوزهای خاص دولت ها 
از رهبری جهت جبران کسری بودجه و موارد 
اضطراری، برداشت هایی از موجودی یا منابع 
بر اساس  شده است.  انجام   صندوق  ورودی 
برخی آمارهای انتشاریافته مجموع مطالبات 
برداشت های  از  )ناشی  دولت ها  از  صندوق 
سال  پایان  تا  سیزدهم  تا  دهم  دولت های 

۱۴۰۱( بالغ بر ۱۰۰ میلیارد دلار است.«
این گزارش همچنین، مهمترین آسیب های 
شامل  را  ملی  توسعهٔ  صندوق  عملکرد 
تثبیت  برای  سازوکاری  نکردن  پیش بینی 
تناسب  نبود  دولت،  بودجهٔ  در  نفتی  منابع 
و  صندوق  سرمایه گذاری  شیوه های 
مأموریت های آن، فقدان شفافیت کافی دربارهٔ 
جایگاه و عملکرد صندوق برمی شمارد: »توجه 
این آسیب،  نکته ضروری است که  این  به 
به  مناسب  پاسخ  ارائهٔ  عدم  معلول  خود 
مسئلهٔ »تثبیت منابع نفتی ورودی به بودجهٔ 
دولت« و خلأ طراحی و پایبندی به یک قاعدهٔ 
مالی میان مدت درخصوص میزان بهره مندی 
آسیب  دومین  است.  نفتی  منابع  از  دولت 
مهم، عدم تناسب شیوه های سرمایه گذاری 
هریک  است.  آن  مأموریت های  با  صندوق 
دنیا  در  ثروت  مأموریت های صندوق های  از 
)تثبیتی، بین نسلی و توسعه ای(، ابزارها و 
را  سرمایه گذاری  از  به خصوصی  شیوه های 
ایجاب می کند. به این ترتیب، مأموریت های 
سبد  دو  می توان  را  صندوق  دوگانهٔ 
مسیر  دو  درواقع  و  جداگانه  سرمایه گذاری 
متمایز دانست که تصمیم گیری برای اولویت 
پیش نیاز  مسیر،  دو  این  هریک  سهم  یا 
مناسب  سرمایه گذاری  شیوه های  انتخاب 
برای صندوق است. فارغ از این موضوع، دربارهٔ 
یعنی  صندوق،  سرمایه گذاری  کنونی  شیوهٔ 
اعطای تسهیلات، باید گفت که اولًا این شیوه 
جهان  ثروت  صندوق های  میان  در  چندان 
رایج نیست، و ثانیاً به نظر می رسد با اهداف و 
مأموریت های این صندوق نیز تناسبی نداشته 

است.«
مطابق آنچه در این گزارش آمده است، این 
شیوه لااقل در راستای مأموریت بین نسلی 
عملکرد  دارایی ها  ارزش  حفظ  و  صندوق 

است. نداشته  موفقی 
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در  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رئیس 
مردم نهاد  تشکل های  نمایندگان  با  دیدار 
ملی  روز  مناسبت  به  که  زیستی  محیط 
تشکل ها برگزار شده، این ادعا را مطرح کرده 
که »در این دولت کلنگ هیچ طرح صنعتی 
و عمرانی بدون مجوز محیط زیست بر زمین 
نخورده«، گفته است: »ما مشغول ساماندهی 
محیطی  زیست  مجوز  فاقد  پروژه   ۴۱۱

» هستیم.
جمع  در  پیش  هفته  دو  درست  سلاجقه 
بود  داده  وعده  استان  مردم نهاد  تشکل های 
ماه  دو  تا  حداکثر  پروژه ها  این  تکلیف  که 
روند  از  اگرچه  می شود.  مشخص  آینده 
جزئیات  و  پروژه   ۴۱۱ این  تمامی  پیشرفت 
دقیق آنها اطلاعاتی در دسترس نیست اما به 
گفته رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، 
عملیات اجرایی این طرح های کلان از سال 
۷۲ تاکنون آغاز شده است. سلاجقه که پیش 
پروژه های  از  وزارتخانه  دو  این  سهم  این  از 
بود،  عنوان کرده  درصد  را ۹۶  پیوست  بدون 
طرح ها  این  درصد   ۶۴ که  گفت  بار  این 
به  است.  است  وزارتخانه  دو  این  به  مربوط 
گفته او، از همین رو، »با سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی کشور نامه نگاری شد تا دیگر به 
این طرح ها اعتبار و بودجه سنواتی اختصاص 

نشود«. داده 
بار  خود  پیش  هفته  دو  جلسه  در  سلاجقه 
»دولت  که  کرد  تاکید  نکته  این  بر  دیگر 
سیزدهم متعهد شده که دیگر هیچ کلنگ زنی 
در پروژه های عمرانی و توسعه ای کشور بدون 
نگیرد و  گرفتن مجوز محیط زیست صورت 
طی ۲ سال گذشته نیز این امر به جد دنبال 
محیط  مجوز  بدون  طرحی  هیچ  و  شده 
زیستی آغاز نشده است«. تکرار این ادعا در 
حالی است که فقط در یکی از موارد، در دو 
در  میانکاله  پتروشیمی  پروژه  سال گذشته، 
نزدیکی تالاب میانکاله کلنگ زنی شده و کار 
فنس کشی و تسطیح اراضی دو مرتبه بدون 
انجام رسیده است. به  مجوز محیط زیست 

جزئیاتی درباره ساماندهی پروژه ها
سازمان  رئیس  که  »ساماندهی«  کار 
صحبت کرده  آن  از  زیست  محیط  حفاظت 
به چه معناست؟ محمد الموتی، دبیر شبکه 
تشکل های مردم نهاد محیط زیست و منابع 
حضور  تشکل ها  روز  جلسه  در  که  طبیعی 
»آقای  می گوید:  ما«  »پیام  به  داشته، 

جزئیات  درباره  زیادی  توضیح  سلاجقه 
طرح ها  این  اما گفت  نداد  ساماندهی  این 
استخوان لای زخم محیط زیست هستند. از 
 ،۱۷ پروژه ها  این  از  بعضی  ساخت  عملیات 
۱۸ سال می گذرد و به دلیل نداشتن پیوست 
محیط زیستی متوقف شده اند. بر این اساس 
سازمان حفاظت محیط زیست برای این  ۴۱۱ 
پروژه با توجه به میزان پیشرفتشان شرایطی 
را در نظر گرفته است چرا که پروژه هایی که 
بیشتر از دو دهه قدمت دارند، ساز و کار تولید 
خروجی شان  و  کرده  تغییر  خدماتشان  و 
خاص  شرایط  با  باید  و  است  شده  عوض 

بروند.« پیش  زیستی  محیط 
او ادامه می دهد: »آخر جلسه از آقای حشمتی 
سازمان(  انسانی  زیست  محیط  )معاون 
پیوست  بدون  پروژه های  این  درباره  هم  باز 
داد که  توضیح  او  و  محیط زیست پرسیدم 
را  سخت گیرانه ای  شرایط  طرح ها  این  برای 
در نظر گرفته اند و تاکید کرد که البته تنها در 
صورتی که ۱۰۰ درصد این شرایط رعایت شود، 

می کنند.« دریافت  موقت  مجوز 
محیط  مردم نهاد  تشکل های  شبکه  دبیر 
زیست و منابع طبیعی کشور در آخر می گوید: 

»به لحاظ اسناد بودجه ای، تا زمانی که این 
حذف  قابل  باشند،  نشده  عملیاتی  پروژه ها 
از  حذف شده  پروژه های  از  مواردی  هستند. 
این ۴۱۱ مورد، در این دسته قرار می گیرند. 
در  دهه گذشته  دو  در  که  دیگر  بخشی  اما 
بودجه های سنواتی وارد شده و ردیف اعتباری 
گرفته اند؛ طبق قانون باید به نتیجه برسند.«
بدون  پروژه های  بررسی  الموتی،  گفته  به 
مجوز محیط زیست از سوی سازمان مرحله 
به مرحله در حال انجام است و قرار است در 
نیمه دوم شهریور در نشست معاون محیط 
مردم نهاد،  تشکل های  با  انسانی  زیست 
جزئیات بیشتری درباره ارزیابی ها ارائه شود.

آنچه در دو سال گذشته اتفاق افتاد
رای مجلس،  با   ،۱۴۰۰ پاییز  در  اینکه  از  بعد 
بودجه ۱۴۰۱  ارقامی در متن مصوبات لایحه 
به عنوان اعتبارات قانونی به پروژه های بدون 
پیوست محیط زیستی تعلق گرفت، شماری 
روند  این  به  زیستی  محیط   تشکل های  از 
اعتراض کردند و در ادامه از رئیس سازمان 
آغاز  تا  کردند.  شکایت  بودجه  و  برنامه 
زمستان، اعتراضات به آنجا رسید که شماری 
از استادان سرشناس اقتصاد در بیانیه ای از 

دستگاه قضایی خواستند تا با شفافیت کامل 
رسیدگی کند. پرونده  این  به 

محیط  سازمان  رئیس  بالاخره  دی ماه  در 
محمدباقر  به  خطاب  نامه ای  در  زیست 
رئیس مجلس خواستار جلوگیری  قالیباف، 
پروژه های  به  اعتبار  تخصیص  و  تصویب  از 
بدون پیوست و مجوز شد. او در نامه اش به 
نقض ضوابط محیط  زیستی تبصره بند الف 
ماده ۲۳ قانون »الحاق برخی مواد به قانون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت« )مورخ 
۲۵/۴/۹۸( مصوبه شماره ۲۴۰ شورای عالی 
طرح های  مورد  در  زیست  محیط  حفاظت 
بر  که  کرد  اشاره  سرمایه ای  دارایی  تملک 
تدوین پیوست محیط زیستی )ارزیابی اثرات 

دارد. تأکید  زیستی(  محیط 
میرکاظمی،  مسعود  نامه  این  از  بعد 
چنین  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 
برخی  »برخلاف  داد:  اعتراضات  به  جوابی 
طرح  هيچ  رسانه ای،  جريان سازي های 
وارد  محيطي  زيست  مجوز  بدون  جديدی 
لايحه بودجه ۱۴۰۱ نشده است.« او در اظهار 
طرح هاي  که  کرد  اضافه  خود  عجیب  نظر 
مورد  مجلس كه  نماينده  نامه  در  مورداشاره 
زيست  محيط   از  حفاظت  سازمان  استناد 
قرارگرفته »همه مربوط به قبل از سال ۱۴۰۰ 
و در دولت گذشته است كه البته آن ها مجوز 
محیط زیستی از سازمان حفاظت از محيط  

گرفته اند«. زيست 
در آن زمان، مرکز پژوهش های مجلس هم 
خواستار شفاف سازی سازمان محیط زیست 
و در گزارش خود نوشت: »سازمان حفاظت 
محیط زیست که به دلیل فشارهای سیاسی 
تکلیف طرح های توسعه ای را روشن نکرده، 
حالا باید در اقدامی فوری درباره وضعیت این 

۴۱۱ پروژه شفاف سازی کند.«
 ۴۱۱ برای  اعتبار  درخواست  رد  با  سرانجام   
طرح بدون ارزیابی محیط زیستی در بودجه 
۱۴۰۱، این درخواست در لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
تکرار شد. اما واکنش سازمان محیط زیست 
محمود   ۱۴۰۱ شهریور  هفتم  نکرد.  تغییری 
اثرات  ارزیابی  دفتر  مدیر  یزدان دوست، 
محیط  حفاظت  سازمان  زیستی  محیط 
زیست به »پیام ما« گفت: »بررسی سازمان 
درباره این ۴۱۱ پروژه که بدون ارزیابی محیط 
رقم  داشتند،  بودجه  درخواست  زیستی 
می داد.  نشان  را  تومان  میلیارد  ۲/۱۸هزار 
پروژه ها  این  به  باید  که  بودجه ای  یعنی 
اختصاص می یافت این میزان بود اما علی 
سلاجقه، رئیس سازمان توانست جلوی این 
کار را بگیرد و این یکی از دستاوردهای خوب 
شد  سبب  که  بود  زیست  محیط  سازمان 
بودجه این پروژه ها حذف شود و صرفه جویی 

داد.« رخ  بزرگی 
گفت:  ایرنا  به  سلاجقه   ،۱۴۰۱ بهمن  یکم 
»اجازه تخصیص بودجه به طرح هایی که از 
پیشرفت فیزیکی بالا برخوردار نبوده و فاقد 
نمی شود.  داده  باشند،  زیستی  مجوز محیط 
ما امسال غربالگری و طبقه بندی کردیم. بر 
این اساس، مکلف کردیم در مورد طرح هایی 
که پیشرفت بالاتر از آن حد برخوردار هستند، 
با  همراه  و  زیست  محیط  ارزیابی  گزارش 
مجوزها انجام شود اما اگر طرح ها در مرحله 
بالاتر از حد پیشرفت قرار نگرفته باشند، اجازه 

آنها داده نمی شود.« به  بودجه  تخصیص 
اکنون به امروز رسیده ایم و تقلا برای توقف 
ادامه  زیست  محیط  مجوز  بدون  طرح های 
رپیس سازمان  وعده  باید طبق  اکنون  دارد. 
منتظر  ماه  مهر  تا  زیست  محیط  حفاظت 
بررسی ها باشیم و ببینیم پروژه های کلان تا 

دارند. ادامه کار  اجازه  کجا 

رئیس سازمان محیط زیست بار دیگر از پیگیری پروژه های فاقد ارزیابی محیط زیستی خبر داد

قول ساماندهی
 ۴11 پروژه بدون مجوز

دبیر شبکه تشکل های مردم نهاد محیط زیست کشور: محیط زیست می گوید برای این طرح ها شرایط سخت گیرانه ای 
را در نظر گرفته و در صورت رعایت کامل این شروط، مجوز موقت دریافت می کنند

اداره حفاظت
 محیط زیست گیلان:

لایروبی آب راه های تالاب 
انزلی بدون ارزیابی تبعات 

منفی دارد   
رئیس اداره تالاب های حفاظت محیط زیست 
اکوسیستم  حفظ  اهمیت  به  اشاره  با  گیلان 
سطح  کاهش  تاثیر  و  انزلی  تالاب  ارزشمند 
تراز آب دریای خزر بر سطح و عمق آب تالاب  
انزلی اظهار کرد: لایروبی روگاهای تالاب بدون 
تبعات منفی  ارزیابی درست،  و  انجام مطالعه 

دارد.  تالاب  اصلی  پیکره  بر  گسترده ای 
عباس عاشوری در نشست بررسی پروژه ارزیابی 
تالاب  اصلی  روگاهای  لایروبی و عمق بخشی 
بین المللی انزلی که در سالن امام رضا)ع( اداره 
شد،  برگزار  زیست گیلان  محیط  حفاظت  کل 
با اشاره به اهمیت حفظ اکوسیستم ارزشمند 
تالاب انزلی و تاثیر کاهش سطح تراز آب دریای 
اظهار  انزلی  تالاب   آب  عمق  و  سطح  بر  خزر 
کرد: در دومین نشست زیرکارگروه حفاظت از 
اکوسیستم تالاب  انزلی در سال ۱۴۰۲ درخواست 
لایروبی  بر  مبنی  دریانوردی  و  بنادر  اداره کل 
روگاهای اصلی تالاب و حوضچه بندر در قالب 
پروژه ارزیابی محیط زیستی ارائه و بررسی شده 
است. عسگر قربان زاده، نماینده آب بندان داران 
تالاب انزلی نیز در نشست گفت: متاسفانه در 
روگاه های اصلی از جمله شنبه بازار روگا، تجمع 
رسوبات بسیار زیاد است و جریان آبی وجود 
اساس  بر  باید  تاکید کرد: لایروبی ها  او  ندارد. 
بر  آلودگی ها  تاثیر  گرفتن  نظر  در  و  اهمیت 
بهداشت عمومی جوامع بومی انجام شود . در 
استقرار  ارزیابی  اداره  رییس  دیان،  بلال  ادامه 
صنایع حفاظت محیط زیست گیلان نیز با تاکید 
های  پروتکل  رعایت  با  باید  لایروبی  اینکه  بر 
محیط زیستی انجام شود، گفت: باوجود اینکه 
تالاب انزلی کارکرد و اهمیت فراوانی برای جوامع 
محلی و نیز بـرای کـل کشـور دارد، این زیست 
بوم، همچون سایر سرزمین های تالابی در جهان، 

قربانی استفاده نادرست شده است.
افزود: همه دستگاه های متولی و ذینفعان  او 
به  را نسبت  بایـد تعهـدات خـود  انزلی  تالاب 
بهبود وضعیت آن با در نظر گرفتن پروتکل های 
محیط زیستی را به اجرا درآورند.در ادامه علی 
دریانوردی  و  بنادر  مدیرکل  کوهساری  منتصر 
استان گیلان گفت: انجام نشدن  لایروبی های 
مستمر و موثر در آبراه های تالابی و همچنین 
کاهش سطح تراز آب دریای کاسپین ، تغییرات 
گسترده ای در بستر این تالاب به وجود آورده و 
بر اثر آن برخی از آبراه ها مسدود و تردد ایمن 
قایق های تفریحی را با مشکل مواجه کرده است.

تحقق  و  شرایط  بهبود  هدف  با  افزود:  او 
پروژه  اجرای  تالاب،  ذینفعان  خواسته های 
اولویت  دارای  تالاب  آبراهه های  لایه برداری 
علیرغم چالش هایی چون ساخت و ساز های غیر 
قانونی در حاشیه این آبراهه ها و غیر ممکن کردن 
ورود تجهیزات لایروبی، در دستور کار اداره کل 

دارد. قرار  استان گیلان  دریانوردی  و  بنادر 

عامل آتش  سوزی پارک 
جنگلی میانه دستگیر شد 
آذربایجان شرقی جانشین انتظامی شهرستان 
آتش سوزی  عامل  سریع  دستگیری  از  میانه 
پارک جنگلی توسط عوامل پلیس شهرستان خبر 
داد. به گزارش ایسنا، سرهنگ حسن رفیعی، در 
این خبر گفت: در ساعت ۶  تشریح جزئیات 
صبح امروز در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی 
۱۱۰ مبنی براینکه یک فقره آتش سوزی در پارک 
جنگلی به وقوع پیوسته، سریعا عوامل پلیس به 
همراه عوامل آتش نشانی به محل اعزام شدند. 
او افزود: ماموران پلیس پس از رسیدن به محل 
مشاهده کردند فردی در داخل پارک در حال فرار 
بوده که بلافاصله با واکنش سریع فرد مذکور را 
در محل دستگیر و آتش نیز توسط عوامل آتش 
حسن  سرهنگ  شد.  خاموش  و  مهار  نشانی 
رفیعی ادامه داد: علت و انگیزه متهم در حال 
بررسی بوده و پرونده قضایی تشکیل و متهم 

تحویل مقام قضایی خواهد شد.

سازمان بهینه سازی 
و مدیریت راهبردی انرژی 

تشکیل می شود 
یک عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
انرژی  پیشنهاد کمیسیون  تصویب  از  توسعه 
مبنی بر تشکیل سازمان بهینه سازی و مدیریت 
راهبردی انرژی در نشست امروز این کمیسیون 
شریعتی  »مالک  ایسنا،  به گزارش  داد.  خبر 
نیاسر« نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
توئیتر،  در  خود  شخصی  صفحه  در  اسلامی 
در  انرژی  پیشنهاد کمیته  »مهمترین  نوشت: 
شد:  مصوب  هفتم  برنامه  تلفیق   کمیسیون 
مدیریت  و  سازی  بهینه  »سازمان  تاسیس 
با  فرادستگاهی  به صورت  انرژی«  راهبردی 
اجرایی  و  سازمانی  ظرفیت های  همه  تجمیع 
فعلی )در ایفکو، ساتبا و...( با منابع »حساب 
بهینه سازی مصرف انرژی« برای تضمین خرید 

انرژی.« صرفه جویی  گواهی های 

اگرچه از روند پیشرفت تمامی 
این ۴۱۱ پروژه و جزئیات دقیق 

آنها اطلاعاتی در دسترس 
نیست اما به گفته رئیس 

سازمان محیط زیست، عملیات 
اجرایی این طرح های کلان 

از سال ۷۲ تاکنون آغاز شده 
است و ۶۴ درصد آنها مربوط به 

این دو وزارتخانه است است

|پیام ما| درگیری سازمان حفاظت محیط زیست با پروژه های بزرگ و بدون بودجه ای که در بودجه سال 1۴01 و 1۴02 جای گرفتند 
هنوز ادامه دارد. نخستین بار پاییز 1۴00 و فصل تصویب بودجه 1۴01 بود که تخصیص اعتبار به ده ها پروژه بدون پیوست محیط 
زیست و میراث فرهنگی جنجال به پا کرد، به اعتراض، بیانیه، نامه نگاری و شکایت کشید و سرانجام از بودجه 1۴01 بیرون رفت و 
به بودجه 1۴02 رسید. در این گیرودار وزارتخانه میراث فرهنگی در بیرون کشیدن طرح های مخرب میراث تاریخی مشارکتی نداشت 
و خیلی زود خود از ماجرا بیرون کشید و علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست دست کم درباره پروژه های بزرگی که 
از دهه های قبل شروع شده و پیشرفت فیزیکی قابل توجهی داشته عقب نشینی کرد. اکنون پس از نزدیک به دو سال سلاجقه از 

»ساماندهی« این ۴11 پروژه خبر داده است. 

لحاظ  به  الموتی:  محمد 
تا زمانی  اسناد بودجه ای، 
عملیاتی  پروژه ها  این  که 
قابل حذف  باشند،  نشده 

از پروژه های  هستند. مواردی 
حذف شده از این ۴۱۱ مورد، 
در این دسته قرار می گیرند. 
اما بخشی دیگر در دو دهه 

بودجه های سنواتی  در  گذشته 
وارد شده و ردیف اعتباری 

برسند نتیجه  به  باید  گرفته اند 
|  

یم
سن

  ت
|

نماینده مردم تهران در مجلس از فرونشست 
روازنه یک میلیمتر زمین در دشت های تهران 
خبر داد و بیان کرد: فرونشست زمین پدیده 
خطرناکی است و باید به نحوی کنترل شود، 
و  غالب  زمین  فرونشست  پدیده  تهران  در 

چشم گیر است.
علت  گفت:  ملت  خانه  به  شاکری  اقبال 
آب  سطح  کاهش  زمین  فرونشست 
با کاهش سطح  سفره های زیرزمینی است، 
رخ  خاک  فشردگی  زیرزمینی،  آب های 
زمین  فرونشست  آن  دنبال  به  و  می دهد 

افتد. می  اتفاق 
شمیرانات،  ری،  تهران،  مردم  نماینده 
ادامه داد:  اسلامشهر و پردیس در مجلس 
می گیرد  صورت  زمین  فرونشست  وقتی 
مدفون  زمین   در  که  زیرساخت هایی  به 
و  برق  آب،  مختلف  شبکه های  مانند  شده 
همچنین  می شود  وارد  آسیب  مترو  و  گاز 
ساختمان ها  فونداسیون  در  شکست  باعث 
و سازه ها می شود و محیط را ناامن می کند. 
زمین  که  می رود  پیش  جایی  تا  امر  این 
در  بزرگی  و حفره  ریزش خواهد شد  دچار 

می گیرد. شکل  زمین  
او با بیان اینکه مجلس به موضوع فرونشست 
زمین وارد شده است، بیان داشت: سازمان 
پدیده  آثار  از  گزارشی  زمین  نقشه برداری 
و  کرده  تهیه  تهران  در  زمین  فرونشست 

آماده  زمینه  این  در  متعددی  گزارش های 
شده است. در حال حاضر طرحی از شورای 
فرونشست  جزییات  درباره  استان ها  عالی 
زمین و مسائل آن به مجلس رسیده است.
درباره  عمران  بیان کرد: کمیسیون  شاکری 
در  و  کرد  تهیه  گزارشی  زمین  فرونشست 
به  گزارش  این  شد،  قرائت  علنی  صحن 
مراجع مختلف ارسال کردیم. اصل قضیه این 
است باید از برداشت های بی رویه از آب های 
زیر زمینی به خصوص چاه های غیر مجاز برای 
جلوگیری  دیگر  مصرف  هر  و  مزارع  آبیاری 

شود.
نشدن  تزریق  درباره  مجلس  نماینده  این 

آب زیرزمینی به چاه ها، گفت: در سطح شهر 
تهران به این علت که سطح معابر، کوچه ها، 
کانال ها و جوی های آب بتنی شده و غیرقابل 
آب های  جذب  بنابراین  است.  شده  نفوذ 
بارشی و سطحی صورت نمی گیرد به عبارتی 
تزریق آب زیرزمینی از این طریق بسته شده 
و باعث کمتر شدن سطح آب های زیرزمینی 

می شود.
کرد:  بیان  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو 
نفوذپذیر  برای  دستورالعمل هایی  شهرداری 
است  اعلام کرده  شده  عنوان  سطوح  کردن 
از  جلوگیری  مبحث  مهم ترین  حال  این  با 
برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی است.

فرونشست روزانه یک میلیمتر زمین در دشت های تهران

خبر

اقلیم

»محمدجواد عسکری« با 
اشاره مصوبات کمیسیون 
تلفیق در حوزه آب، بیان 
کرد: کمیسیون تلفیق در 

جلسه عصر امروز خود 
موضوع دیپلماسی آب را مد 

نظر قرار داد

رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس شورای اسلامی مصوبات کمیسیون تلفیق 
در زمینه دیپلماسی آب، در برنامه هفتم توسعه را 
تشریح کرد. به گزارش خانه ملت، »محمدجواد 
عسکری« با اشاره مصوبات کمیسیون تلفیق در 
حوزه آب، بیان کرد: کمیسیون تلفیق در جلسه 
عصر امروز خود موضوع دیپلماسی آب را مد نظر 

قرار داد.
راستای  در  افزود: کمیسیون مصوب کرد که  او 
اعتلای دیپلماسی آب کشور وزارت امور خارجه 
موظف است با همکاری وزارت نیرو و سازمان 
شورای  هماهنگی  با  و  زیست  محیط  حفاظت 
عالی امنیت ملی کشور نسبت به تدوین سند و 

نقشه راه دیپلماسی کلان کشور اقدام کند.
ماموریت  هایی چون  اساس  این  بر  او  به گفته 
دیپلماسی آب پویا، منعطف و چندلایه و منطبق 
با شرایط زمانی و مکانی مختلف، شناخت و درک 
عوامل و محرک های سیاسی با سایر محرک های 
منطقه ای و بین المللی موثر بر آب های مرزی و 
مشترک کشور در مقیاس حوضه آبریز فرامرزی 
با  اقتصادی  مابه ازاهای  و  فرصت ها  احصای  و 
سایر فرصت های مناطق مختلف قابل طرح در 
مذاکرات مرتبط با منابع آبی مرزی و مشترک در 

نظر گرفته شده است. 
همچنین راهکارها و اقدامات لازم فنی، سیاسی، 
جهت  بین المللی  حقوقی  و  زیستی  محیط 
و  مرزی  آب  منابع  از  ایران  حقابه  استیفای 
محتمل  مختلف  سناریوهای  ترسیم  مشترک، 

مرتبط با منابع آب مرزی و راهکارهای متناظر با 
هر سناریو و در نهایت مشخص کردن و تعیین 
از  استفاده  برای  برنامه کشور  و  تکلیف موضع 
توافقات  و  معاهدات  بین المللی  ظرفیت های 
با  بین المللی مرتبط  دوجانبه و کنوانسیون های 
منابع آب مرزی و مشترک و محیط زیست از 
دیگر ماموریت هاست. عسکری ادامه داد: برای 
سیاسی،  جمله  از  ظرفیت ها  همه  از  بهره بندی 
اقتصادی، اجتماعی، امنیتی، آموزشی، بهداشت 
و حمل و نقل بین المللی باید تمامی دستگاه های 
ذی رببط همکاری و تعامل لازم را با دستگاه های 

دهند. انجام  فوق الذکر 
موضوع  بررسی  به  اشاره  با  همچنین  او 
شیرین سازی آب در کمیسیون تلفیق بیان کرد: 
مکلف  را  نیرو  وزارت  بخش کمیسیون  این  در 
کرد تا با مشارکت بخش خصوصی و تا پایان 
قانون برنامه هفتم توسعه، تمهیدات لازم را جهت 
از  درصد  حداقل ۷۰  و ساخت  طراحی  تامین، 
آب شیرین کن های مورد نیاز استان های واقع در 
سواحل خلیج فارس و دریای عمان را از طریق 
خرید تضمینی آب شیرین شده و نیز مدیریت 
شیرین کن ها  آب  خرید  تجمیع  و  هوشمند 
طریق  از  داخل  به  فناوری  انتقال  طریق  از 
پژوهشی  مراکز  دانشگاه ها  دانشگاهی،  جهاد 
او  رساند.  انجام  به  بنیان  دانش  و شرکت های 
افزود: همچنین کمیسیون مصوب کرد در راستای 
پایدار کردن شرایط دریای خزر دولت مطالعات 

دهد. انجام  را  لازم  اقدامات  و  تمهیدات 

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس:

سامانه ملی مرجع داده های آب کشور ایجاد می شود
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مازندران  در  است که  حصیر  نوعی  »کوب« 
بافته  »واش«  و  »گاله«  مانند  گیاهانی  از 
می شود. برای بافت زنبیل و سبد هم از همین 
گیاهان استفاده می شود. هنر »کوب بافی« در 
یکی  و  دارد  هفت هزارساله  قدمتی  مازندران 
زنان  دست  ساخت  هنرهای  قدیمی ترین  از 
هرچند  می رود.  شمار  به  مازندرانی  مردان  و 
ندارد،  لازم  هم  زیادی  وسایل  »کوب بافی« 
روی  »کوب بافی«  از  دیگر  پیشکسوتان  اما 
برداشته اند و جوان ترها هم رغبتی به یادگیری 

ندارند.

بافته هایی از گیاهان خودرو
اقلیم بهترین راهنمای ماست و با زبان خود 
چگونه  بپوشیم.  چه  و  بخوریم  چه  می گوید 
بیشترین  تا  کنیم  درست  چطور  و  ببافیم 
همخوانی را با طبیعت داشته باشیم. در خطهٔ 

دارد،  وجود  زیادی  آب بندان های  که  شمال 
رشد  آب بندان ها  کنار  در  هم  خودرو  گیاهان 
به  است که  تالاب  آب بندان گونه ای  می کند. 

باشد. شده  ساخته  انسان  دست 
ماهیان  پرورش  برای  بیشتر  آب بندان ها 
بارانی  فصول  در  آب  ذخیرهٔ  گرم آب زی، 
استفاده  آشامیدنی  آب  و  برنج  برای کشت 
اطراف آب بندان ها  می شود. گیاهان خودروی 
»واش«  و  »گاله«  به  شمال  در  باتلاق ها  و 
مردم  بهار،  فصل  پایان  با  می شود.  نامیده 
کنار  از  را  خودرو  این گیاهان  سرزمین  این 
آب بندان و باتلاق می برند و خشک می کنند: 
حالا نوبت »کوب بافی« است. حصیربافی هم 
تولید  همین  برای  است.  »کوب بافی«  نوعی 
محصولات حصیری در مناطق شمالی و جنوبی 
کشور به دلیل در دسترس بودن مواد اولیه و 

بیشتری  رواج  اقلیمی  شرایط  با  آن  تناسب 
از  آن  فراوانی  و  اولیه  مواد  ارزان بودن  دارد. 
ویژگی های مهم تولید این محصولات است.

زیراندازی برای جذب رطوبت
رشته های  پیچیدن  و  بافتن  رو کردن،  و  زیر 
گیاهی در شکل های مختلف به صورت ساده 
و نقش دار به کمک دست، الفبای »کوب بافی« 
است. هرچند با الیاف این گیاهان خودرو در 
بافته  هم  ظروف  انواع  یا  شمال کشور، کلاه 
بافت  برای  اما بیشتر  می شود. »کوب بافی«، 
ویژگی های  از  می شود.  برده  کار  به  زیرانداز 
باید گفت  زیرانداز،  عنوان  به  هم  آن  خاص 
که عایق سرما و گرماست و از فرش در برابر 
نفوذ رطوبت محافظت می کند یا به عبارتی باید 
گفت که زیراندازی برای جذب رطوبت است. 
این دست بافته، عمری طولانی دارد و شواهد 

نشان می دهد تا ۵۰ سال سالم می ماند مگر 
اینکه کناره های آن کمی فرسوده شود. اندازهٔ 
دستگاه یا کارگاه »کوب بافی« معمولًا ۹۰ تا ۱۰۰ 
سانتی متر و طول آن بستگی به محلی دارد که 

قرار است پهن شود.

عواقب دست بردن بشر در اقلیم
تغییر در سبک زندگی باعث شد تا دیگر کسی 
سختی کار را تقبل نکند و هنر »کوب بافی« در 
سینهٔ پیشکسوتان باقی بماند و امروزه تعداد 
کمی از روستاییان این هنر را آموخته اند و باید 
است.  فراموشی   حال  در  »کوب بافی«  گفت 
گرفته  هم  را  حصیربافی  دامن  اتفاق  این 
مازندران  در  مردانی که  و  زنان  تعداد  است. 
حصیربافی می کردند در گذشته بسیار زیادتر 
شدن  کمرنگ  دلایل  از  یکی  بود.  امروز  از 
زیبا و قدیمی ورود کالاهای چینی  این هنر 
خوش رنگ و لعاب به بازار است؛ کالاهایی که 
با قیمت پایین و ظاهری زیبا، هر سلیقه ای را 
برای خرید راضی می کنند. ورود این اجناس، 
انواع هنرهای دستی ایران مانند حصیربافی 
را به انزوا می کشاند و همین باعث می شود 
تمایلی  هنر  این  یادگیری  برای  کسی  دیگر 

باشد. نداشته 
برخی از پیشکسوتان هنر »کوب بافی« به دلیل 
نبود حمایت و رونق استفاده از موکت و فرش، 
استفادهٔ  برای  را  خود  شدهٔ  بافته  کوب های 
شخصی یا ارائه به برخی از بوم گردی ها برای 
تزئین به کار می برند. علاوه بر تغییر در سبک 
»کوب بافی«  هنر  رفتن  زوال  به  رو  زندگی، 
دلیل دیگری هم دارد. دستبرد بشر در طبیعت 
بیشتر  کاربری  تغییر  با  آن،  نظم  تغییر  و 
آبزیان  پرورش  برای  مازندران  آب بندان های 
نهاده های  و  سموم  مصرف  افزایش  حتی  و 
کشاورزی، تأمین گیاه خودروی »گاله« برای 
بافندگان کوب بسیار سخت شد تا جایی که 
بسیاری از هنرمندان این رشته، حرفه و میراث 

پدری خود را کنار گذاشتند.

آموزش همیشه راه گشاست
دارند  سعی  صنایع دستی  دست اندرکاران 
اصیل  هنرهای  روی  از  را  فراموشی  گرد 
دستی پاک کنند. در مورد  »کوب بافی« هم 
همین اتفاق افتاده است. چندی است برای 
احیای صنایع دستی بومی مازندران از جمله  

گرفته  سر  از  فعالیت هایی  »کوب بافی« 
حمایت های  با  مثال،  عنوان  به  شده است. 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  اداره کل 
هنرمند  »حسین زاده«  مازندران،  گردشگری 
شهرستان  »الله رودبار«  روستای  کوب باف 
هنر  برای  ملی  اصالت  نشان  توانست  بابل 

کند. دریافت  را  »کوب بافی« 

به گفتهٔ معاون صنایع دستی اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مازندران 
این  »کوب بافی«  احیای  راهکارهای  از  یکی 
است که تندیس های روز جهانی صنایع دستی 
شود. »حسین  تهیه  »کوب بافی«  تکنیک  با 
ایزدی« علت اصلی فراموشی »کوب بافی« را 
این طور توضیح می دهد: »با توسعه مدرنیته 
با قیمت  فراوان  تولید فرش های ماشینی  و 
مناسب و در رنگ ها و طرح های مختلف و از 
سویی دیگر سختی تولید کوب بافی، این هنر 
به سمت فراموشی رفت.« ایزدی تأکید می کند 
که جای خالی برندسازی صنایع دستی نیز 
معرض  در  اصیل  هنرهای  می شود که  باعث 

باشند. فراموشی 
شناسایی  آموزشی،  دوره های  برگزاری 
هنرمندان و حمایت از آنان راهکارهایی است که 
برای احیای »کوب بافی« از سوی کارشناسان 

می شود. معرفی  صنایع دستی 

 »کوب بافی« در خطهٔ شمال کشور روزگار بی رونقی را می گذراند

»کوب«، دست بافتهٔ هفت هزار ساله
اصلاح شیوهٔ تولید، طراحی و ارتقای کیفیت محصول به عنوان راهکاری برای احیای این رشتهٔ کهن 
در مازندران از سوی کارشناسان صنایع دستی پیشنهاد می شود

ساماندهی بازار 
تاریخی سمنان

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  اداره  رئیس 
صنایع دستی شهرستان سمنان از آغاز عملیات 
ساماندهی تأسیسات سرمایشی بازار تاریخی 
سمنان در قالب المان های سنتی در بام بازار 

داد. خبر  سمنان  تاریخی 
 »بهمن اخلاقی« با اعلام این خبر اظهار کرد: 
»پس از طراحی المان ها توسط مشاور طرح، 
ساماندهی کمپرسورهای تأسیسات سرمایشی 
سمنان  تاریخی  بازار  معماری  با  متناسب 

است.« آغازشده 
اداره  رئیس  نوشت،  »ایسنا«  که  آن طور 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
افزود: »برای حفظ اصالت  شهرستان سمنان 
بنا، ایجاد زیبایی بصری و جلوگیری از انجام 
اقدامات سلیقه ای، طی تفاهم نامه ای با کسبه 
حال  در  توسط کسبه  سنتی  المان های  بازار، 

اجراست.«
اخلاقی گفت: »در این طرح تأمین مصالح و 
نظارت بر روند اجرای آن با اداره میراث فرهنگی 
برای  اداره  این  و  است  سمنان  شهرستان 
اجرای این طرح در دیگر واحدهای تجاری بازار 

می کند.« آمادگی  اعلام  مشارکتی  به صورت 
او افزود: »بازار سمنان در واقع معرف بخشی از 
هویت تاریخی و فرهنگی شهر سمنان است و 
در سال های اخیر بخش های مختلفی، مرمت و 

ساماندهی شده است.«

رفع مشکلات تامین مواد  
اولیه »کلاش بافان«

میراث فرهنگی،  اداره کل  صنایع دستی  معاون 
گفت:  کردستان  صنایع دستی  و  گردشگری 
»مشکلات تأمین مواد اولیه )نرینه( کلاش بافان 
همکاری  با  بزودی  مریوان  جهانی  شهر 

شد.« خواهد  مرتفع  مربوطه  دستگاه های 
»فرهاد حامدی« این خبر را در جلسه هم اندیشی 
اولیه کلاش بافان  و رفع مشکلات تأمین مواد 
شهرستان مریوان داد و اظهار کرد: »مریوان در 
بسیاری از رشته های صنایع دستی دارای شهرت 
و اعتبار جهانی است و یکی از این حرفه های 
خاص و پردرآمد که تعداد زیادی از مردان و زنان 
سخت کوش و هنرمند این دیار از طریق آن امرار 
معاش می کنند، بافت کفش های محلی کلاش 
است.« به گفته او، این شهر با بیش از ۴ هزار 
هنرمند، بیشترین بافنده کلاش را در استان دارد 
به طوری که بیشترین آموزشگاه های کلاش بافی، 
فروشگاه های  و  کلاش  تولید  کارگاه های 
به  هستند.«  فعال  شهرستان  این  در  کلاش 
اداره کل  صنایع دستی  معاون  »ایرنا«،  گزارش 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
کردستان با بیان اینکه تأمین نشدن مواد اولیه 
از جمله چالش ها و موانع  پیش روی  )نرینه( 
فعالان این عرصه است، یادآور شد: »تمام موارد 
مربوط به تهیه)نرینه( زیره کلاش طبق قوانین 
بر  تأکید  با  است.«او  شده  انجام  دامپزشکی 
حمایت از صنعت گران این عرصه، اظهار امیدواری 
کرد با استفاده از ظرفیت ادارات ذیربط، موانع و 
مشکلات تامین مواد اولیه فعالان این بخش 
به زودی رفع و زمینه رونق و تولید آن مهیا شود.

مرمت آثار موزه ای 
سعدآباد با همکاری 

پژوهشگاه میراث فرهنگی
با  سعدآباد  مجموعه  مدیران  مشترک  جلسه 
با هدف  و  فرهنگی  میراث  پژوهشگاه  رئیس 
و  آسیب شناسی  درباره  نظر  تبادل  و  بررسی 
عارضه یابی مرمت آثار موزه ای و بناهای تاریخی 
امور  و  روابط عمومی  شد.  برگزار  مجموعه، 
بین الملل سعدآباد این خبر را اعلام کرده است 
که جلسه مشترک مدیران مجموعه سعدآباد 
با رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و با هدف 
بررسی و تبادل نظر در خصوص آسیب شناسی 
و عارضه یابی مرمت آثار موزه ای و بناهای تاریخی 
مجموعه در سالن خلیج فارس موزه ظروف برگزار 
شد. این نشست که با حضور مدیران مجموعه و 
رؤسای موزه ها و »مصطفی ده پهلوان« رئیس 
پژوهشگاه میراث فرهنگی و »ذات الله نیکزاد« 
معاون پژوهشی پژوهشگاه، برگزار شد به بررسی 
و آسیب شناسی اولویت های مرمتی آثار موزه ای 
و بناهای تاریخی مجموعه سعدآباد اختصاص 
داشت. ابتدا رؤسای موزه های مجموعه سعدآباد 
به بیان نقطه نظرات کارشناسی درباره مشکلات 
و مسائل مرمتی آثار موزه ای و بناهای موزه های 
مختلف پرداختند. در ادامه »سیدحسین علوی« 
مدیر مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد با توجه 
به تعدد و تنوع آثار موزه ای که در سعدآباد وجود 
دارد پیشنهاد داد این مجموعه به صورت پایلوت 
شرکت های  و  دانشگاه ها  حضور  برای  مرمتی 
ده پهلوان«  »مصطفی  گیرد.  قرار  دانش بنیان، 
هم ضمن  فرهنگی  میراث  پژوهشگاه  رئیس 
موافقت برای همکاری ها و مشارکت های بیشتر 
با مجموعه سعدآباد در این حوزه گفت: »با توجه 
به کمبودهای کارشناسی که در سطح کشور در 
حوزه آسیب شناسی و مرمت آثار تاریخی وجود 
دارد، برآنیم تا از ظرفیت شرکت های دانش بنیان، 
داوطلبین  و  نهاد  مردم  تشکل های  و  مجامع 
دانشجویی به عنوان میراث یار استفاده کنیم.«

معاون صنایع دستی اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری مازندران: با توسعهٔ 
مدرنیته و تولید فرش های 
ماشینی فراوان با قیمت 
مناسب و در رنگ ها و طرح های 
مختلف و از سویی دیگر سختی 
تولید »کوب بافی«، این هنر به 
سمت فراموشی رفت

دست بافته ها، از کهن ترین صنایع دستی شناخته می شود که با ورود صنعت نساجی عرصه ای برای عرض اندام ندارند. یکی از همین 
این  حتما  اما  مازندرانی ها  ناآشناست.  ما  از  بسیاری  برای  هم  نامش،  می شود که  شناخته  »کوب«  نام  به  قدیمی  دست بافته های 
دست بافته را در خانه های پدر و مادربزرگ شان دیده اند و می دانند که عمدهٔ استفاده از آن هم در زیرانداز است، هرچند استفاده های 

دیگری هم دارد.
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با تغییر کاربری بیشتر 
آب بندان های مازندران برای 

پرورش آبزیان و حتی افزایش 
مصرف سموم و نهاده های 

کشاورزی، تأمین گیاه خودروی 
»گاله« برای بافندگان کوب بسیار 
سخت شد تا جایی که بسیاری از 

هنرمندان این رشته حرفه و میراث 
پدری خود را کنار گذاشتند

بیش از یک سال پیش بود 
که دزفولی ها از لوح ثبت ملی 
شهرشان به نام شهر ملی 
»کپوبافی« رونمایی کردند و 
حالا قرار است جهانی شدن را 
جشن بگیرند. »کپو« در لغت 
دزفولی به سر یا کله و اصطلاحا 
به هر شی کروی، گرد یا 
چمپاتمه زده گفته می شود و در 
تعریف به مصنوعات حصیری 
که از برگ خرما یا »کرتک« به 
شکل ظروف دردار کروی بافته 
می شود، اطلاق می شود

گزارش 2

ثبت جهانی دزفول و کاشان
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
از ثبت جهانی دزفول و کاشان در  در خبری 
رشته های »کپوبافی« و »منسوجات سنتی« 
ضرغامی«  »عزت الله  که  خبری  داد؛  خبر 
مجازی  فضای  در  خود  شخصی  صفحه  در 
شورای  می دهد  نشان  است  کرده  منتشر 
جهانی صنایع دستی، دو شهر  دزفول و  کاشان 
تکمیل  ارزیابان،  دقیق  بازرسی های  از  بعد  را 
مستندات و بررسی های میدانی به عنوان شهر 
جهانی »کپوبافی« و شهر جهانی »منسوجات 
سنتی« به ثبت رسانده است. به گفته او، ثبت 
جهانی  دزفول و  کاشان قبل از آنکه یک امتیاز 
محسوب شود یک مسئولیت است: »جهانی 
شدن، یعنی افزایش مسئولیت برای تقویت 
گسترش  کارگاه ها،  افزایش  توسعه،  رویکرد 
آموزش، اشتغال، عمومی سازی و پایدار کردن 

این جایگاه در سطح بین الملل.«

دزفول و »کپو بافی«
به گزارش »پیام ما«، بیش از یک سال پیش 
بود که دزفولی ها از لوح ثبت ملی شهرشان به 
نام شهر ملی »کپوبافی« رونمایی کردند و حالا 
قرار است جهانی شدن را جشن بگیرند. »کپو« 
در لغت دزفولی به سر یا کله و اصطلاحا به هر 
شی کروی، گرد یا چمپاتمه زده گفته می شود 
و در تعریف به مصنوعات حصیری که از برگ 
خرما یا »کرتک« به شکل ظروف دردار کروی 

بافته می شود، اطلاق می شود.
بیش از ۱۵۰۰ هنرمند صنعتگر »کپوبافی« در 
آنجایی  از  و  فعالیت هستند  مشغول  دزفول 
که این هنر بیشتر متعلق به منطقه »شهیون« 
به  دزفول  مسیر  در  میدانی  است،  دزفول 
»شهیون« در حوالی تالار »جام جم« به نام 

است. شده  نام گذاری  »کپو« 
از  حصیربافی  یا  دزفول  »کپوبافی« 
دستی  صنایع  نمونه های  پرکاربردترین 
خوزستان به شمار می رود که ۵۰۰ سال قدمت 
دارد. هرچند هنر »کپوبافی« به طور مستقیم با 
وجود درخت های نخل در خوزستان و اهمیت 
حضور آن ها ارتباط دارد. قدمت کشت خرما در 
پنج هزار  به  قدیم  نزدیکی شوش  در  و  ایران 
سال قبل و زمان تمدن ایلامیان بازمی گردد.

نمونه های کشف شده  بر  تحقیق  با  همچنین 
آفریقا  و  بین النهرین  از  محصولات  این 
مشخص شده است که محصولات حصیری 
منشا نساجی و کوزه گیزی نیز بوده اند و ساخت 
اولیه  مواد  و  با شیوه ها  محصولات حصیری 
گوناگون از گذشته در ایران نیز رایج بوده است.
از پرکاربردترین محصولات »کپوبافی« می توان 
ظرف میوه، زیر قوری، گلدان، سینی، ظرف نان، 
لوازم خیاطی،  قندان، جعبه جواهرات، جعبه 
کلاه  لباس،  سبد  کاغذی،  دستمال  جعبه 
آفتابی و دیگر محصولات کاربری و تزیینی را 
نوع کلی  دو  در  هنر  این  برد. محصولات  نام 
ساده و منقوش تولید می شوند. کیفیت »کپو« 
آن  بافت  هرچه  و  دارد  آن  بافت  به  بستگی 
ریزتر، ظریف تر و یکدست تر باشد، کیفیت آن 

است.  بالاتر 

آموزش »کپوبافی« در مدارس
و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  اداره  رئیس 
صنایع دستی دزفول پیش از این به »ایرنا« 
تحصیلی  سال  آغاز  با  »کپوبافی  بود:  گفته 
داده  آموزش  دزفول  مدرسه   ۲ در  جدید 
می شود.  همچنین کپوبافی در زندان و مراکز 
آموزش  حال  در  نیز  دزفول  حرفه ای  و  فنی 
است. با توجه به اینکه کپوبافی از دیرباز در 
شهرستان دزفول قدمت دارد و در حال حاضر 
مشغول  این شهرستان  در  نفر  هزار  از  بیش 
کپوبافی هستند برای حفظ و احیای این هنر 
و صنعت، آموزش این هنر در مدارس انجام 

می شود.«
به گفته »حمیدرضا خادم« در حال حاضر ۵۰ 
کارگاه کپوبافی در دزفول فعال است و علاوه بر 
این کارگاه ها، سالن اداره میراث فرهنگی دزفول 
نیز برای آموزش در اختیار صنعتگران کپوباف 
قرار گرفته است تا دسترسی به این آموزش ها 

بهتر باشد.
و  فرهنگی، گردشگری  میراث  اداره  رئیس   
صنایع دستی دزفول افزوده است: »با توجه 
شهیون  کپوبافی  در  بانوان  بیشتر  اینکه  به 
فعال هستند برای جلوگیری از تردد بانوان در 
تابستان و زمستان، خانه صنایع دستی زیرنظر 
اداره میراث فرهنگی در  واحد صنایع دستی 

شهیون به همت شهرداری، دهیاری، بخشداری 
می شود.« احداث 

کاشان، شهر منسوجات سنتی
کاوش های  از  حاصل  باستان شناسی  شواهد 
از  بافت پارچه روی برخی  آثار  سیلک وجود 
وجود  نشان دهنده  سفالینه ها،  مانند  اشیا 
از  پیش  چهارم  هزاره  در  نساجی  صنعت 
صنایع  شکوفایی  اوج  بود.  کاشان  در  میلاد 
برمی گردد که  دوره صفویه  به  هم  کاشان  در 
بافت انواع پارچه های حریر، ابریشم و زربفت 
اطلاعات  براساس  بود.  رسیده  خود  اوج  به 
ثبت شده در کتاب تاریخ کهن ایران در سده 
 ۲۵۰ و  بافندگی  کارگاه  هزار  هشت  یازدهم 
بوده  فعال  کاشان  در  بافی  ابریشم  کارگاه 
اداره  معاون  این  از  پیش  که  آن طور  است. 
دستی  صنایع  و   فرهنگی، گردشگری  میراث 
کاشان گفته بود، تاریخ بافت منسوجات این 
شهرستان به دوران پیش از میلاد بر می گردد 
و این پیشینه غنی باعث شده امروزه در هر 
داشته  سنتی  نساجی  کاشان  در  شاخه ای 
باشیم. »عباس تراب زاده« این صحبت ها را در 
حاشیه بازدید ارزیاب های جهانی صنایع دستی 
یونسکو مطرح کرده و توضیح داده بود وجود 
بافته های متنوع در کاشان موجب شده است 

تا این شهر به عنوان  شهر ملی نساجی انتخاب 
و با توجه به ظرفیت هایش نامزد شهر جهانی 
نساجی سنتی در یونسکو شود. پیش از این 
مهارت بافت فرش کاشان در فهرست میراث 
به ثبت جهانی رسیده است  معنوی یونسکو 
و مخمل بافی، شعربافی، مهارت بافت فرش، 
قالی بافی، زیلوبافی، گیوه بافی، رنگرزی سنتی، 
مهارت بافت فرش جوشقان از آثار ثبت شده 
با  ناملموس کشور مرتبط  در فهرست میراث 

هستند. سنتی  نساجی 

نساجی در پارک علم و فناوری 
آن  پارچه  فروش  و  شعربافی  کارگاه  وجود 
به طور مستقیم در بازار با استفاده از طراحی 
مانند  سنتی  منسوجات  از  پوشاک  بافت  و 
مخمل، دارایی، شعربافی  با استفاده از طراحی 
و  نقوش معماری ایرانی و تکنیک های دوخت 
به شیوه گذشتگان جزو  شاخص های کاشان 
برای  کسب عنوان شهر جهانی نساجی سنتی 
توسط ارزیاب های یونسکو  است.  همچنین 
فن آوری  و  علم  پارک  نساجی  کارگاه های 
کاشان در رشته های بافندگی، زری بافی و فرش 
اسلیمی فرصتی برای توسعه و آموزش این 
هنرصنعت دیرینه کاشان و ایران فعال است. 
فن آوری  و  علم  پارک  بافت  فن آوری  مرکز 
ثابت  نیروی   ۴ زری بافی،  کارگاه  در  کاشان 
پارچه های زری  آموزش  نیروی در حال  و ۵ 

چله کشی،  مراحل  دارد که  دارایی  به  موسوم 
طراحی نقشه و بافندگی را انجام می دهند و 
۸ بافنده نیز فرش اسلیمی را تولید می کنند. ۱ 
هزار هنرمند در ۷۰ رشته  متنوع صنایع دستی در 

شهرستان کاشان فعال هستند.
پس از ثبت ملی کاشان به عنوان شهر ملی 
نساجی ایران تلاش ها برای کسب عنوان شهر 
جهانی نساجی برای کاشان آغاز شد و سال 
۱۴۰۱ کارشناسان ارزیاب شورای جهانی صنایع 
دستی با هدف بررسی صنعت نساجی کاشان 
این  سنتی  و  کارگاه هاینساجی  مجموعه ها  از 
ارزیاب  کارشناسان  کردند.  بازدید  شهرستان 
که سال گذشته به این شهرستان سفر کرده 
مخمل بافی  شعربافی،  های  کارگاه  از  بودند، 
مرکز  منوچهری،  اقامتگاه سنتی  زری بافی  و 
هنرهای سنتی و صنایع دستی کاشان، کارگاه 
زیلوبافی  و کارگاه  »گل کار«  رنگ رزی سنتی 
»زری بافی«  بافندگی  کارگاه های  »فدوی«، 
فن آوری  و  علم  پارک  اسلیمی«،  »فرش  و 
دانشگاه کاشان، مجموعه بازار تاریخی به ویژه 
منسوجات  فروشگاه های  و   شعربافی  کارگاه 

بازدید کردند. »امین الدوله«  تیمچه 
کاشان  سنتی  نساجی  معتقدند  کارشناسان 
جالب و  منحصر به فرد بوده و  تمام  داشته های 
خود را با فرهنگ  و معماری خود حفظ کرده 

است.

| روزنامه نگار |

| راحیل حسینیان |

آموزش برای تازه کارها
صنایع دستی یکی از عوامل مهم در جذب گردشگر است. صنایعی که اگر حمایت نشود، به 
آهستگی فراموش می شود و سال ها بعد فقط خاطره ای از آنها باقی خواهد ماند. از آنجا که 
حصیربافی در روستاهای شمال کشور شاخه ای »کوب بافی« است و برای زنده نگه داشتن 
آن هم باید تلاش کرد، روستایی به نام »درزی کلای« در شهرستان بابل با دو هزار ۶۱۷ نفر 
جمعیت و ۸۱۲ خانوار است و به روستای حصیربافی معروف شده به طوری که شغل خانگی 
۲۰۰ نفر از زنان این روستا حصیربافی است. »حسین ایزدی« معاون صنایع دستی اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مازندران می گوید که در این روستا دوره آموزش 
تخصصی حصیربافی به مدت دو ماه از سوی پیشکسوتان برای کسانی که به این حرفه 
مشغول هستند، برگزار شده تا شیوه های تولید و اصلاح محصول، طراحی و ارتقای کیفیت 
محصولات به صنعتگران و هنرمندانی است که در این زمینه فعالیت دارند، آموزش داده شود. 

برپایی چنین آموزشی برای »کوب بافی« نیز خواهد توانست این هنر اصیل را احیا کند.
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از زبان هارولد ویلسون، نخست وزیر دهه های ۶۰ 
و ۷۰ بریتانیا نقل شده است که »یک هفته، زمان 
زیادی در سیاست است«. اگر این گفته درباره 
سیاست صادق باشد، پس زمان بسیار زیادی از 
نخستین کنفرانس آب سازمان ملل تا کنفرانس 
نخستین  است.  شده  سپری   ۲۰۲۳ سال 
کنفرانس در سال ۱۹۷۷ به مدت ۱۱ روز در مار دل 
پلاتا )Mar del Plata( در آرژانتین برگزار شد، 
در حالی که دومین کنفرانس آب سازمان ملل، 
طی سه روز در مارس ۲۰۲۳ )فروردین ۱۴۰۲( 
نخستین  شد.  برنامه ریزی  نیویورک  شهر  در 
کنفرانس آب سازمان ملل در مارس ۱۹۷۷ تقریباً 
۴۶ سال پیش برگزار شد. در آن زمان، جمعیت 
جهان تقریباً ۴ میلیارد نفر کمتر بود، جیمی کارتر 
ایندیرا گاندی  و  متحده،  ایالات  جمهور  رئیس 
دو  از  ویتنام کمتر  بود. جنگ  هند  نخست وزیر 
سال قبل به پایان رسیده بود و مائو تسه تونگ، 
بنیانگذار جمهوری خلق چین، شش ماه قبل از 
آن درگذشته بود. جهان آن روز بسیار متفاوت بود.
تغییرات   ۱۹۷۷ سال  با  مقایسه  در  جهان  اگر 
پیشرفتی  چه  است،  دیده  خود  به  را  بسیاری 
از  یکی  داشته ایم؟  آب  جهانی  بحران  حل  در 
اهداف مهم نخستین کنفرانس آب سازمان ملل، 
پیشگیری از بحران آب در ابعاد جهانی تا سال 
با کیفیت  آب  تأمین کافی  از  اطمینان  و   ۲۰۰۰
خوب برای رفع نیازهای اجتماعی- اقتصادی بود. 
از سال ۱۹۷۷، آب شیرین در سطح  متأسفانه 

جهان به ازای هر نفر، کمیاب تر، آلوده تر و تقاضای 
آن بیشتر شده است، در نتیجه، رقابت و تعارض 
هم  خوب  خبرهای  البته  است.  یافته  افزایش 

دارد: وجود 
  در حال حاضر ۷۰ درصد جمعیت جهان به آب 
سالم دسترسی دارند که نسبت به سال ۱۹۷۷ 
افزایش قابل توجهی داشته است. با این همه، 
به خدمات آب  آفریقا  از ۳۰ درصد مردم  کمتر 
حالی که  در  دارند،  دسترسی  سالم  آشامیدنی 
بیش از ۹۰ درصد مردم آمریکای شمالی و اروپا از 
در  و  بهره مندند  سالم  آشامیدنی  آب  خدمات 
بسیاری از کشورهای کم درآمد، اعتماد زیادی به 

کیفیت آب لوله کشی وجود ندارد.«
خدمات  از  مردم  درصد   ۶۰ حدود  امروز   

بهداشتی مطمئن دفع فاضلاب بهره مند هستند. 
این رقم نسبت به زمان نخستین کنفرانس آب 
سازمان ملل، ۲۵ درصد افزایش یافته است. با 
این همه، هنوز ۱.۷ میلیارد نفر از خدمات اولیه 
بهداشتی محروم، و حداقل نیم میلیارد نفر مجبور 
به اجابت مزاج در فضای باز هستند. محرومیت 
اجتماعی-اقتصادی، که با همه گیری کووید-۱۹ 
با  که  را  جوامعی  و  افراد  شمار  شد،  تشدید 
داده  افزایش  هستند،  مواجه  آب  ریسک های 
است، زیرا شدت تأثیر آن بر زنان و کودکان بیشتر 

است.
داده ها درباره آنچه در دنیای آب رخ می دهد نیز 
از سال ۱۹۹۷ بسیار بهبود یافته، اما شکاف های 

مهم باقی مانده است. برای نمونه، بیشتر کشورها 
داده های مربوط به میزان بهره مندی از امکانات 
دفع بهداشتی فاضلاب و تخلیه فاضلاب خانگی 
و صنعتی تصفیه شده مطمئن را گزارش نمی کنند. 
به قول معروف، آنچه اندازه گیری نمی شود، معمولًا 
اندازه گیری  آنچه  حتی  اما  نمی شود.  مدیریت 
می شود ممکن است همیشه واقعیت را منعکس 
نکند. دسترسی همگانی به آب »سالم« لزوماً به 
این معنا نیست که آب دسترس پذیر، برای شرب، 

پخت و پز یا شستشو مطمئن است.
مسائل مربوط به آب های فرامرزی نیز با وجود 
معاهدات دوجانبه و چندجانبه متعدد که برای 
تقسیم عادلانهٔ آب های سطحی امضا شده است، 

همچنان با تعارض و کشمکش  مواجه است.
در  آب  با  مرتبط  تغییرات  مهم ترین  از  یکی 
 ،۱۹۷۷ سال  از  عمومی  درک  و  علمی  شواهد 
بحران کنونی تغییر اقلیم است. تغییر اقلیم در 
سطح بین المللی، برای اولین بار در سال ۱۹۹۲ 
در کنفرانس سازمان ملل درباره محیط زیست و 
توسعه )UNCED( در ریودوژانیرو، که به اجلاس 
سران زمین معروف است، چالش جهانی شناخته 
محیط زیستی،  جهانی  مذاکرات  در  اکنون  شد. 
جایگاه محوری دارد و به تعبیری، دغدغه اصلی 

زمانه ما به شمار می آید.
بارش های شدید و سیل، و خشکسالی های شدید، 
مهم ترین تأثیرات تغییر اقلیم به شمار می آیند. با 
این همه، با توجه به غلبه تمرکز بر بالارفتن دما در 

مهم  پیوندهای  اقلیم، گنجاندن  تغییر  گفتمان 
میان تغییرات برگشت ناپذیر در چرخه جهانی آب 
)تغییر الگوی آب در دسترس برای همیشه( و 
تدابیر کاهش اثرات و نیز سازگاری با تغییر اقلیم، 
در سیاست ها و برنامه های مرتبط با اقلیم، چندان 
جدی گرفته نشده است. این وضعیت در حالی 
است که شواهد مطمئن و علمی، نشان می دهند 
که آب باید از جمله عوامل اصلی و هدایت کننده 
سرمایه گذاری  و  سیاست ها  برنامه ریزی ها،  در 
تقویت  هدفشان  که  باشد  زیرساخت هایی  در 
تاب آوری و قابلیت سازگاری با اثرات تغییر اقلیم 

است.
متأسفانه عملکرد ما از نظر چگونگی رفتار با آب 
و طبیعت ضعیف بوده است. بیش از یک سوم 
تالاب های جهان در فاصله سال های ۱۹۷۰ تا ۲۰۱۵، 
عمدتاً به سبب تغییر کاربری اراضی و مقررات 
نامناسب یا ناموفق آب )زهکشی، برداشت بیش 
از اندازه، شور شدن و دستکاری رودخانه( از بین 
رفتند. تداوم جنگل زدایی، پیامدهایی چون اُفت 
کیفیت آب، افزایش ریسک سیل زدگی، کاهش 
و تغییر بارش داشته است. برداشت جهانی آب 

شیرین از زمان برگزاری نخستین کنفرانس آب 
سازمان ملل، تقریباً دو برابر شده است و از حد 

پایدار آن فراتر رفته است.
برای آینده، بر چه اولویت هایی

 باید تأکید شود؟
و  آب  به  دسترسی  از  اطمینان  نخست، 
امکانات بهداشتی مطمئن، بسیار مهم است. 
و  زیرساخت ها  از  فراتر  باید  مهم  این  اما 
تأسیسات فیزیکی باشد و بخش غیررسمی 
به  را  سالم  آب  و  شود  پوشش  نیز  را  آب 
لوله کشی  آب  به  مردم  که  برساند  مناطقی 
رویکردهای  در  بازاندیشی  ندارند.  دسترسی 
جاری در حوزه »آب، دفع بهداشتی فاضلاب 
زیرساخت های  از  حفاظت  باید  سلامت«  و 
سبز  زیرساخت های  گیرد.  بر  در  نیز  را  سبز 
به ویژه برای جوامع محلی آسیب پذیر از نظر 
آب و بهداشت، اهمیت دارد، چرا که خدمات 
تأمین  مانند  بسیاری  ارزشمند  اکوسیستمی 
سیل  کاهش  و  رسوب  فیلتر  شیرین،  آب 
می شود  برآورد  می سازند.  فراهم  رایگان  را 
بر  مبتنی  »راه حل های  تجمعی  ارزش  که 
طبیعت« تا سال ۲۰۵۰، از نظر حذف نیاز به 
 ۳ به  فیزیکی  زیرساخت های  برخی  ساخت 
مقایسه  در  همه،  این  با  برسد.  دلار  تریلیون 
زیرساخت های  در  سرمایه گذاری ها  حجم  با 
است. نشده  آنها  به  چندانی  توجه  فیزیکی، 
دوم، جهان باید چگونگی مدیریت آب را تغییر 
دهد. چالش های مهمی که باید بر آنها غلبه کرد 
بدون  را  آب  متعددی که  نهادهای  از:  عبارتند 
هماهنگی یا حتی ارتباط مدیریت می کنند؛ میراث 
تاریخی تخصیص حقوق مالکیت آب؛ داده ها و 
اطلاعات ناکافی و دسترس ناپذیر؛ و تعارض میان 
گروه های استفاده کننده آب. غلبه منافع گروهای 
ذینفع و لابی ها بر منافع عمومی در سیاست گذاری 
و وضع مقررات، که هم در کشورهای شمال و هم 
در کشورهای جنوب اتفاق می افتد، باید تغییر کند. 
پاسخ به ناکامی های حکمرانی باید متناسب با 
شرایط باشد، اما به طور کلی اصلاحات لازم عبارتند 
از شفافیت در فرایندهای تصمیم گیری، و اینکه 
چه کسی باید دخیل باشد و در صورت امکان، 

نظارت مستقل.
سوم، ما باید گام را از تمرکز بر ارزش های بازار، 
ارزش های  رسمی،  شکل  به  و  بگذاریم  فراتر 
غیربازاری مانند ارزش های اجتماعی، فرهنگی و 
محیط زیستی را که غالباً در تصمیم گیری نادیده 
یا  صرف  تمرکز  کنیم.  منظور  می شوند  گرفته 
تمرکز غالب بر ارزش های بازار بدین معنا است 
که آب زیادی به مصارفی تخصیص داده می شود 
تولید  نمونه  )برای  دارند  بالایی  مالی  عواید  که 
پنبه(، و آب بسیار کمی برای نیازهای غیر بازاری 
)برای نمونه حفظ خدمات فرهنگی اکوسیستم( 
و  توازن  ارزیابی  برای  می شود.  داده  تخصیص 
تغییر تخصیص آب در راستای تحقق بالاترین 
بازاری و غیر  منافع اجتماعی، به هر دو ارزش 

نیاز است. بازاری 
به آب  از دسترسی همگانی  بخواهد  اگر جهان 
اطمینان یابد و هیچ فرد، مکان و اکوسیستمی 
را جا نگذارد، بسیار مهم است که ترکیب مناسبی 
و  شرایط  با  )متناسب  استراتژی های خاص  از 
نیازها( و فراگیر )شامل همگان( را به کار گیرد. این 
رویکرد می تواند برای نمونه شامل مقررات، انتشار 
داده ها و اطلاعات آب، نظارت بر رعایت ضوابط، 
وضع حدود برداشت آب، ابزارهای انگیزشی برای 
کاهش مصرف آب در شرایط کمیابی باشد. جهان 
نمی تواند ۴۶ سال دیگر برای رفع بحران آب صبر 
کند. ما به دگرگونی های اساسی در فکر و عمل 

نیاز داریم.

چه مدت طول می کشد تا بحران جهانی آب برطرف شود؟

اهمیت  ارزش های غیربازاری
در مدیریت منابع آب 

بیش از یک سوم تالاب های جهان در فاصله سال های 197۰ تا 2۰15، عمدتاً به سبب تغییر کاربری اراضی و مقررات 
نامناسب یا ناموفق آب )زهکشی، برداشت بیش از اندازه، شور شدن و دستکاری رودخانه( از بین رفتند

سخنگوی صنعت برق از مردم 
خواست صرفه جویی کنند

هشدار دوباره درباره 
بالارفتن مصرف برق 

تا  از دیروز  طبق پیش بینی سازمان هواشناسی 
اواخر هفته آینده با افزایش دمای هوا به صورت 
برق چیزی حدود ۳ هزار  برای  تقاضا  تدریجی 
مگاوات افزایش می یابد. این در شرایطی است که 
همین حالا تولید و مصرف برق در کشور از ناترازی 
مصطفی  ایسنا،  گزارش  به  می برد.  رنج  جدی 
رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران با بیان اینکه پیش بینی می کنیم میزان 
هزار   ۶۹ به  امروز  کشور  برق  مصرف  تقاضای 
مگاوات برسد، گفت:  تا اواخر هفته آتی به دلیل 
افزایش و تداوم گرما ۳۰۰۰ مگاوات به این میزان 

افزوده خواهد شد.
او افزود : بیش از ۱۰۰ هزار نفر از کارکنان صنعت 
توزیع  و  انتقال  شبکه های  نیروگاه ها،  در  برق 
 ۳۰۰۰ افزایش  به  پاسخگویی  برای  لازم  آمادگی 
مگاوتی را دارند. مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه 
تاثیرگذار  موضوعی که  اینکه  بیان  با  ایران  برق 
است همکاری و مشارکت مردم و مشترکان بزرگ 
است که تا این لحظه همکاری بسیار مناسبی را با 
صنعت برق داشتند، اظهار کرد: این موضوع موجب 
شد ۳۷ درصد مشترکان خانگی مشمول دریافت 
پاداش صرفه جویی شوند. او با تاکید بر اینکه 
امسال اولین بار است که برای مشترکان پرمصرف 
اندکی کاهش  با  تا  فراهم شده  امکان  این  نیز 
مصرف نسبت به دوره مشابه سال گذشته مصرف 
مند  بهره  پاداش  از  و  داده  را کاهش  برق شان 
شوند، گفت: توصیه ما به مشترکان پرمصرف این 
است با راهکارهای ساده مثل استفاده از دور کند 
کولرهای آبی و یا تنظیم دمای وسایل سرمایش 
روی ۲۵ درجه و بالاتر مصرف برقشان را مدیریت 
و از دریافت پاداش صرفه جویی تا پایان شهریور 

ماه بهره مند شوند

سهمیه بنزین هیچ 
تغییری نکرده است 

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
اینکه کمبود سوخت نداریم،  با تاکید بر  ایران 
گفت: شایعات مطرح شده در خصوص بنزین 
صحت ندارد و هیچ تغییری در سهمیه سوخت 

ایجاد نشده است.
شلوغی  دلیل  خصوص  در  نژادعلی  علی اکبر 
پمپ بنزین ها و کاهش کارت های سوخت در 
جایگاه های سوخت، اظهار کرد: در ارتباط با توزیع 
فرآورده های نفتی در جایگاه های عرضه سوخت 
به میزان مناسب بر اساس برنامه تدارکاتی که از 
قبل تعیین می شود  میزان فرآورده به جایگاه ها 
عرضه می شود در حال حاضر هم جایگاه ها به 
میزان مناسب سوخت دارند و میزان ذخیره هم 

مناسب است.
او با بیان اینکه کمبود سوخت نداریم و مردم 
به شایعات توجهی نکنند، تصریح کرد: اطمینان 
میزان  به  بنزین  می دهیم که  مردم  به  خاطر 
انبارهای نفت وجود دارد  کافی در جایگاه ها و 
و تمام شایعات مطرح شده در خصوص بنزین 
را رد می کنیم. مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی با بیان اینکه به میزان تعداد 
سوخت  کارت  شده  پلاک گذاری  خودروهای 
شخصی در اختیار مردم وجود دارد و بر اساس 
مصوبه قانونی موظفیم تحویل بنزین و نفت گاز در 
جایگاه ها بر اساس کارت های سوخت  شخصی 
به مردم تحویل دهیم، گفت: کارت های اضطراری 
را هم در جایگاه ها داریم تا اگر مردم به هر دلیلی 

نیاز پیدا کردند از این کارت ها استفاده کند.

تمرکز صرف یا تمرکز غالب 
بر ارزش های بازار بدین معنا 

است که آب زیادی به مصارفی 
تخصیص داده می شود که 

عواید مالی بالایی دارند )برای 
نمونه تولید پنبه(، و آب بسیار 
کمی برای نیازهای غیر بازاری 

)برای نمونه حفظ خدمات 
فرهنگی اکوسیستم( تخصیص 

داده می شود

کنفرانس آب سال 2023 سازمان ملل )2 تا ۴ فروردین 1۴02(، ۴6 سال پس از نخستین کنفرانس آب سازمان ملل )1۹77( در نیویورک 
برگزار گردید. در این کنفرانس، شرکت کنندگان حمایت خود را از تغییرات بنیادی و گسترش سرمایه گذاری در حوزه آب و بهداشت، فراتر از 
زیرساخت های سنتی مانند لوله ها و توالت اعلام کردند. همچنین بر لزوم سرمایه گذاری بیشتر در زیرساخت های سبز، و اصلاح حکمرانی 
منابع آب برای اطمینان از دسترسی همگانی به آب تأکید ورزیدند. در نوشتار حاضر، پیشرفت صورت گرفته در پاسخ به بحران جهانی آب، از 

نخستین کنفرانس آب سازمان ملل در سال 1۹77 )۴6 سال پیش(، به طور خلاصه تا به امروز مرور می شود. 

دسترسی به آب و امکانات 
بهداشتی مطمئن، بسیار 
مهم است. اما این مهم 

باید فراتر از زیرساخت ها و 
تأسیسات فیزیکی باشد و 
بخش غیررسمی آب را نیز 

پوشش شود و آب سالم را به 
مناطقی برساند که مردم به آب 

لوله کشی دسترسی ندارند
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با  زنجان  اتاق  رئیس  اصل،  یوسفی  صمد 
تأکید بر لزوم توسعه مناطق برای توسعه کل 
کشور، گفت: شناخت دقیق ظرفیت ها و نیازها، 
تدوین راهبردهای هدفمند و ایجاد فرصت های 
سرمایه گذاری از اصول توسعه منطقه ای است.
رئیس اتاق زنجان بر این باور است که برای 
به توسعه  باید  پایدار در کشور  تحقق توسعه 
با  نیز  هدف  این  که  کنیم  توجه  منطقه ای 
از  آماری  داده های  و  اطلاعات  از  استفاده 
و  دارد  نیازهایی که  منطقه،  هر  ظرفیت های 
آنها،  با  متناسب  راهبری  برنامه  یک  تدوین 

می افتد. اتفاق 
صمد یوسفی اصل در گفت وگو با »اتاق ایران 
پتانسیل ها  از  بهره برداری  اهمیت  به  آنلاین« 
و توسعه یافتگی در سطح منطقه اشاره کرد و 
گفت: توسعه منطقه ای نقشی مؤثر در ایجاد 
جانبه کشور  همه  توسعه  در  توازن  و  تعادل 
دارد. بنابراین توجه اتاق دهم به حضور پررنگ 
منطقه ای،  توسعه  روند  در  خصوصی  بخش 
مجدانه  باید  و  بوده  هوشمندانه ای  اقدام 
پیگیری شود. او درباره آنچه در مسیر توسعه 
منطقه ای نیاز است، تأکید کرد: در قدم اول باید 
به شناخت دقیق ظرفیت ها، منابع، تخصص ها 
نیازهای هر منطقه پرداخت. این اطلاعات  و 
برنامه های  و  راهبردها  تدوین  برای  پایه ای 
توسعه منطقه ای استفاده می شوند. همچنین، 

ارتباط و همکاری با دستگاه های تصمیم گیر 
اطلاعات  ارائه  برای  ملی  و  استانی  در سطح 
به  دارد.  بالایی  اهمیت  از  دیدگاه ها  تبادل  و 
باور این فعال اقتصادی، اتاق ایران می تواند در 
تدوین طرح ها و راهکارهای توسعه منطقه ای 
نقش اساسی ایفا کند به گونه ای که با تجمیع 
داده ها و اطلاعات هر منطقه، طرح های عملی 
آنجا  توسعه  برای  هدفمند  استراتژی های  و 

ارائه دهد.
ضعف  و  قوت  نقاط  تبیین  داد:  ادامه  او 
مهم  اطلاعات  عنوان  به  استان ها  و  مناطق 
ارائه  واقع  در  است.  نیاز  تصمیم گیری ها  در 
چگونگی  مورد  در  کارشناسی  تحلیل های 
ایجاد  و  محلی  منابع  از  بهینه  بهره برداری 

پایدار  توسعه  سرمایه گذاری،  فرصت های 
مناطق اتفاق افتاده و این هدف مهم، تحقق 
خاطرنشان  زنجان  اتاق  رئیس  می کند.  پیدا 
به عنوان  راهبردها  ارائه  در  اتاق ها  کرد: نقش 
پلی بین اقشار مختلف جامعه، دولت و بخش 
آن ها  است.  اهمیت  حائز  بسیار  خصوصی 
می توانند با برگزاری نشست ها، کنفرانس ها و 
گردهمایی ها، فرصت های تبادل نظر و همکاری 
باور  به  بین بخشی را تسهیل و فراهم کنند. 
نیازمند  توسعه منطقه ای  یوسفی اصل، تحقق 
هماهنگی مستمر و تعامل فعال بین اتاق ها و 
دولت است. این همکاری باید بر اساس ارتقای 
سرمایه گذاری،  ترویج  زیرساخت ها،  کیفیت 

باشد. منطقه ای  توازن  و  اشتغال زایی 

رئیس اتاق زنجان:

جمع آوری داده ها و تدوین استراتژی از ملزومات توسعه منطقه ای است

خبر

|  پژوهشگر آب |

| حمید پشتوان |

منبع
  Quentin Grafton R, AK Biswas, H Bosch, S Fanaian, J Gupta, A Revi, N Sami & C 

Tortajada )۲۰۲۳(. Goals, progress and priorities from Mar del Plata in ۱۹۷۷ to New York in 
۲۰۲۳. Nature Water https://doi.org/۱۰٫۱۰۳۸/s۴-۰۰۰۴۱-۰۲۳-۴۴۲۲۱

نظرآباد

تعداد 7 سند زمین با بنای احداثی واقع در نظرآباد با پلاک ثبت 6۹/1۹3۴7 برابر 
گواهی حصر وراثت 165/2/۹3 مورخ 13۹3/02/0۹ شورای حل اختلاف شهرستان 
نظرآباد که به یازده سهم طبق ردیفهای زیر تقسیم شده است ، مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد:
ملی  به شماره  آزادی  مهدی  مالکیت  با  مالکیت شماره ۴3637۴   1- سند 
۴۸۹7۸2175۴ با 2 سهم مشاع از یازده سهم عرصه و اعیان باستثناء ثمنیه 

اعیانی
 2- سند مالکیت شماره ۴36375 با مالکیت خسرو آزادی جوقان به شماره 
ملی ۴۸۹772۸۸7۸ با 2 سهم مشاع از یازده سهم عرصه و اعیان باستثناء 

ثمنیه اعیانی
 3-سند مالکیت شماره ۴36371 با مالکیت مرضیه آزادی جوقان به شماره 
ملی ۴۸۹۸۹563۹۴ با یک سهم مشاع از یازده سهم عرصه و اعیان باستثناء 

ثمنیه اعیانی
 ۴- سند مالکیت شماره ۴36370 با مالکیت شهناز آزادی جوقان به شماره ملی 
۴۸۹7622۹3 با یک سهم مشاع از یازده سهم عرصه و اعیان باستثناء ثمنیه 

اعیانی
 5- سند مالکیت شماره ۴3636۹ با مالکیت فرنگیز آزادی جوقان به شماره 
ملی ۴۸۹۸0۴23۹1 با یک سهم مشاع از یازده سهم عرصه و اعیان باستثناء 

ثمنیه اعیانی
 6- سند مالکیت شماره ۴36373 با مالکیت پرویز آزادی جوقان به شماره 
ملی ۴۸۹772۸۸00 با 2 سهم مشاع از یازده سهم عرصه و اعیان باستثناء ثمنیه 

اعیانی
 7- سند مالکیت شماره ۴36372 با مالکیت منوچهر آزادی  به شماره ملی 
۴۸۹۸0۴3۴۸1 با 2 سهم مشاع از یازده سهم عرصه و اعیان باستثناء ثمنیه 

اعیانی

مفقودی سند زمین  متن آگهی مزایده
بموجب اجراییه صادره بر روی سند نکاحیه شماره 
۹۸۴ مورخ ۱۳۹۰/۰۵/۱۹ توسط دفترخانه رسمی 
ازدواج شماره ۵۲ و طلاق شماره ۸۲ شهر بم استان 
كرمان تنظیمی این دفترخانه موضوع پرونده اجرائی کلاسه 
۱۴۰۱۰۰۶۴۱ له: خانم معصومه كواروئی فرزند علی به شماره 
ملی ۳۱۰۰۲۱۳۸۳۱علیه: آقای ناصر كواروئی فرزند: هوشنگ به 
شماره ملی ۳۰۳۱۷۷۳۹۰۱ طی نیابت اعطایی از واحد اجرای 
اسناد رسمی شهرستان بم تشکیل گردید. نظر به اینکه مدیون 
نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام ننموده است در اجرای 
ماده واحده قانون اصلاح ماده ۳۴ اصلاحی قانون ثبت مصوب 
۱۳۸۶ و مقررات ائین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی لازم الاجرا 
قانون ثبت اسناد واملاک کشور بنا به درخواست بستانکار از 
مورد بازداشت: پلاک ثبتی شماره ۲۳۸ فرعی از ۵۷۹ اصلی 
واقع در بخش ۴۵ کرمان ارزیابی لازم توسط کارشناس رسمی 
دادگستری انجام وپس از قطعیت ارزیابی بستانکارتقاضای 
ادامه عملیات اجرایی نسبت به ملک مورد بازداشت را مینماید 
لذا ملک فوق که به شماره چاپی ۱۹۷۹۷۳ سری ب به شماره 
است  گردیده  ثبت  الکترونیکی۱۴۰۱۲۰۳۱۹۰۱۴۰۰۲۷۹۷  دفتر 
تسلیم  و  آن صادر  مالکیت  و سند  ثبت  كواروئی  ناصر  بنام 
مورد  ملک  آدرس  میشود  مزایده گذاشته  به  است  گردیده 
مزایده شهرستان جیرفت- خیابان کشاورزی شمالی چهارراه 
اظهار  طبق  ضمنا  میباشد  سیدالشهدا  مسجد  از  بعد  زندان 
وارده شماره ۶۵۴۹ مورخ  بموجب مرقومه  بستانکار  شخص 
۱۴۰۲/۰۴/۲۴ ملک مورد مزایده فاقد بیمه میباشد و منافع آن 
نیز اجاره نمیباشد حدود اربعه ششدانگ پلاک مورد مزایده به 
شرح ذیل می باشد: شمالا: دیواریست مشترک بطول )۶/۰۰( 
پانصد  از  به شماره دویست وبیست ویک فرعی  شش متر 
وهفتاد ونه اصلی شرقا: درب و دیواربطول )۴/۰۰ ( چهار متر 
 ۶/۰۰( بطول  دیواریست مشترک  رو خیابان جنوبا:  پیاده  به 
پانصد  از  فرعی  ونه  وسی  دویست  شماره  به  متر  شش   )
وهفتادونه اصلی غربا: به دیوار بطول )۴/۰۰ ( چهار متر به شماره 

دویست وبیست ویک فرعی از پانصد وهفتاد ونه اصلی که 
برابر نظریه کارشناسی شماره ۱۴۰۲/۰۷/ب  مورخ ۱۴۰۲/۰۱/۲۳ 

کارشناس رسمی دادگستری:
مشخصات ملک: شامل

الف: مشخصات ثبتی و نوع ملک: یک باب مغازه با پلاک 
۲۳۸ فرعی از پلاک ۵۷۹ اصلی مفروز و مجزی شده از ۲۳۱ 

فرعی از اصلی مذکور بخش ۴۵ کرمان
-عرصه: ۲۴ مترمربع و با توجه به حدودات ثبتی مندرج در 

سند مالکیت مذکور
-اعیان در وضعیت موجود: ۲۶ متر مربع سازه با دیوار بلوکی با 
سقف تیرآهنی و کف سرامیک، بدنه سنگ، سقف کاذب و در 

حال بهره برداری بانضمام امتیاز برق.
ب: بهای کارشناسی ملک مذکور جمعاً مبلغ ۶/۴۵۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال(  میلیون  پنجاه  و  چهارصد  و  میلیارد  )شش  ریال 
میگردد.  تعیین  نیز  مزایده  پایه  و  مبنا  محاسبه گردید. که 
جلسه مزایده از ساعت ۹ الی ۱۲ صبح روز سه شنبه مورخه 
۱۴۰۲/۰۶/۰۷ در محل شعبه اجراء اداره ثبت اسناد و املاک 
بالاترین  به  و  شروع  مذکور  مبلغ  از  مزایده  برگزار"  جیرفت 
قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط 
به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده 
ثبت و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده 
است برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را 
ظرف مدت ۵ روز از تاریخ مزایده به حساب ثبت تودیع نماید 
و در صورتیکه ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب 
و  نبوده  استرداد  قابل  مذکور  مبلغ  نکند  تودیع  ثبت  سپرده 
به حساب خزانه واریز خواهد شد و مزایده ابطال و تجدید 
میگردد ضمنا فروش نقدی بوده و پرداخت کلیه قبوض آب 
وبرق وتلفن و غیره تا تاریخ انجام مزایده اعم از اینکه رقم 
قطعی آن معلوم شده یا نشده به عهده برنده مزایده می باشد. 

اشکان اسکندری زاده
 مدیر واحد اجرای اسناد رسمی جیرفت 

بحران کم آبی
را جدی بگیریم
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تا جایی که چشم کار می کند،  تهران  اینکه  با 
پر از برج  شده و دیگر در کمتر محله ای خبری 
شورای  اعضای  است،  شهر  این  باغ های  از 
جاری گفته اند که  سال  خرداد  در  تهران  شهر 
ساخت وساز در شهر قفل شده و همین دلیل 
برای تصویب لایحه ای که اجرایش برای تهران 
باغ هاست،  رفتن  بین  از  تلخ  خاطرات  یادآور 
کافی در نظر گرفته شد. اواخر ماه گذشته مهدی 

از  تهران  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  چمران، 
»هدف  و گفت:   دفاع کرد  لایحه  این  بررسی 
این لایحه، تسهیل در ساخت وساز در کنار حفظ 

است.« درختان 
این درحالی است که به گفتهٔ آرش میلانی، عضو 
برج باغ  قانون  اجرای  تهران  شهر  شورای  سابق 
به دلیل بلندمرتبه سازی، ۱۲۸ هکتار از باغات تهران 
را از بین برده است و حتی یک نمونه باغ هم 

وجود ندارد که ۳۰ درصد زیربنای املاک باشد و 
۷۰ درصد مساحت باغ حفظ شده باشد.

اصلاح  »پیشنهاد  جدید  لایحهٔ  باوجوداین، 
به  شهری«  زمین  قانون   ۱۴ ماده  دستورالعمل 
برای  و  نبوده  قانع  درصد   ۳۰ زیربنای  سطح 
درصد   ۴۰ اشغال  سطح  متر   ۷۵۰ زیر  باغات 
پیش بینی کرده است. همچنین هرگونه احداث 
بنای بلندمرتبه یعنی ۱۲ طبقه و بیشتر و یا سطح 

اشغال بیش از ۳۰ درصد در باغات، با ارائهٔ طرح 
امکان سنجی، قابلیت رسیدگی در کمیسیون ماده 

داشت. خواهد  را  پنج 

چندین و چند متولی برای طرحی 
که توجیهی ندارد

به عقیدهٔ فعالان شهرسازی و معماری انجمن 
صنفی مهندسان مشاور معمار و شهرساز، این 
لایحه و مشابه هایش از سال ۱۳۵۹ تا کنون با 
بیش از ۲۰ مصوبه در بستر قوانین مختلف چون 
و گسترش  حفظ  قانون  شهری،  زمین  قانون 
فضای سبز در شهرها، طرح جامع تهران تحت 
عناوین اصلاح قانون، تكمیل، جایگزینی، تدوین 
دستورالعمل، تدوین ضوابط اجرایی مطرح شده 
و به اجرا رسیده که نتیجهٔ همگی قتل عام باغ ها 
بوده است. سپیده شفائی، رئیس هیئت مدیرهٔ 
این انجمن به »پيام ما« می گوید:  »هر دو سال 
یک بار برای باغات از سال ۵۹ تا امروز، طرح و 
لایحه و مصوبه داده اند. متولی هر کدام از این ها 
شورای عالی  دیگر  بار  شهر،  شورای  یک بار  هم 
مجمع  دیگر  یک  بار  معماری،  و  شهرسازی 
تشخیص مصلحت نظام، شورای انقلاب اسلامی 
ایران، مجلس شورای اسلامی ایران، وزیر کشور، 
چطور  است.  بوده  و...  استان ها  شورای عالی 
می شود که مرجع معینی با بررسی های مشخص 
و ادلهٔ روشن وجود نداشته باشد؟« به عقیدهٔ او 
با اینکه نهادهای مختلف در این سال ها برای این 
موضوع تصمیم گیری کرده و می کنند، هنوز هیچ 
توجیه پذیری  و  ادلهٔ محکم  با  گزارش مبسوط 

برای اجرای این لایحه وجود ندارد. 
در همین رابطه پژوهش بررسی مصوبهٔ برج باغ 
محلهٔ  تهران  شهرداری   ۱ منطقه  بر  تمرکز  با 
عضو  خاتمی«  »سیدمهدی  توسط  که  ازگل 
هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس در سال ۹۸ 
جزء  اساس  از  برج باغ  لایحهٔ  بود،  شده  انجام 
ابداعات شهرسازی و فاقد مبانی نظری و پیشینهٔ 

بود. شده  معرفی  مطالعاتی 
شاید به همین دلیل است که هر چه فعالان حوزهٔ 
شهری از متولیان و مدافعان این لایحه درخواست 
گزارش توجیه پذیر می کنند، راه به جایی نمی برند.

برای لغو لایحهٔ  بیانیه های صنفی  سیل 
احیای برج باغ

پس از اینکه خبر تحویل و بررسی لایحهٔ احیای 
اعضای  و  شد  منتشر  شهر  شورای  به  برج باغ 
دفاع  آن  از  دیگری  از  پس  یکی  شهر  شورای 
کردند، فعالان حوزهٔ شهری بیش ازپیش و به حق 
نگران شدند و سیل بیانیه ها آغاز شد. فعلان حوزهٔ 
شهرسازی در بیانیه های مختلف هدف این لایحه 
و  شهرداری  برای  هنگفت  درآمدهای  را کسب 
سازندگان و مالکان دانسته اند. همچنین نسبت 
به مخدوش شدن ارزش های محیط زیستی و 
معیارهای اکولوژیک شهر ابراز نگرانی کرده اند. به 
عقیدهٔ بسیاری از فعالان اجرای این طرح باعث 
تنزل کیفیت فضای زیست شهروندان می شود. 
چنانچه قانون برج باغ هم که در سال ۸۳ تخریب 
حقوق  با  مغایر  رساند،  خود  اوج  به  را  باغات 

شهروندی بود و در ابعاد محیط زیستی، فرهنگی، 
منفی ای چون  تأثیرات  و منظر شهری  کالبدی 

کاهش ایمنی و امنیت را به دنبال داشت.

تصمیم گیری همه جانبه،  نیاز شهر 
شفائی با انتقاد از نحوهٔ تقریر و تحویل این لایحه 
و تشریفاتی خواندن آن می گوید:   »لایحه باید با 
فرآیند های روشن و شفاف در چارچوب قانونی و 
با ارائهٔ گزارش توجیهی و ادلهٔ قانع کننده برای نیاز، 
ضرورت، فوریت و اولویت ایجاد تغییر در قوانین را 
مشخص کند.« به عقیدهٔ این فعال حوزهٔ معماری 
تصمیم گیری های  به  لایحه  این  شهرسازی،  و 
»خواست  می زند:   دامن  فراقانونی  و  موردی 
از  که  است  این  شهری  حوزهٔ  فعالان  ما 
شهر  آیندهٔ  برای  موردی  تصمیم گیری های 
خودداری و در چارچوب قانون عمل شود. به علاوه 
کمیسیون ماده ۵ باید در چارچوب قانون عمل کند 
و نباید به تصمیمات شهری دید موردی داشته 
اینکه تصمیم گیری  با تأکید بر  باشد.« شفائی 
برای آیندهٔ شهر باید همه جانبه باشد، می گوید:   
»مشخص نیست باغات دقیقاً چند هکتار است 
و در این سال ها با مصوبات مختلف دقیقاً چقدر 
کاهش پیدا کرده و دلایل قانع کننده این اتفاق چه 
بوده است؟ همچنین باید توضیحی روشن ارائه 
کنند که چند هکتار از باغات قرار است تغییر کنند و 
آیا در ازای این تغییرات، برای تسهیلات زیربنایی 
آب و برق و... هم پیش بینی داشته اند یا خیر؟«

انجمن  بیانیهٔ  از  بخشی  در  رابطه  همین  در 
نیز  شهرساز  و  معمار  مشاور  مهندسان  صنفی 
چنین آمده است:  »نامشخص بودن آسیب های 
خارج  مقطعی  و  موردی  تصمیمات  از  ناشی 
و  توسعه  طرح های  پایش  و  تهیه  چارچوب  از 
میزان مغایرت با اساس طرح جامع، همچنین 
فقدان حداقل اطلاعات و مستندات لازم و کافی 
برای تصمیم گیری از جمله میزان اراضی شهری 
تأثیرپذیر و میزان افزایش بار و سربار محیطی، 
آب،  مصارف  و  تأسیساتی  تأمین  جمعیتی، 
برق، گاز و…، تأمین خدمات، تأمین حمل ونقل 
در  شهری  تاب آوری  میزان کاهش  و  همگانی 
مقابل سوانح در شهر... همه  اعتبار محتوایی این 

می برد.«  زیر سؤال  را  لایحه 

فعالان حوزه معماری و شهرسازی از شهرداری برای لایحه برج باغ ها، گزارش توجیهی خواستند

دلایل محکمی
 برای اجرای »برج باغ« وجود ندارد
انجمن صنفی مهندسان مشاور معمار و شهرساز در بیانیه خود نوشته است که فقدان حداقل اطلاعات و مستندات لازم، 
این لایحه را از اساس زیر سؤال می برد

رئیس شورای شهر تهران:

آبیاری درختان بوستان ها 
کاهش پیدا کند 

به گفته رئیس شورای اسلامی شهر تهران، آبفا قول 
تامین آب درختان بوستان چیتگر را داده است. به 
گزارش ایسنا، مهدی چمران در رابطه با قطع آب 
در بوستان چیتگر گفت: »به ما گفتند آب درختان 
بوستان چیتگر را تأمین می کنیم اما در مجموع 
در  قرار شد  بوستان ها،  در  درختان  آبیاری  برای 
جلساتی موضوع را مورد بحث قرار دهیم.« او با 
اشاره به قطع آب برای آبیاری درختان در قلهک، 
اظهار کرد: »پس از تذکراتی که در این خصوص 
دادیم مشکل حل و آبرسانی به درختان انجام شد. 
می گویند آب کم داریم و حق هم دارند؛ حرف ما 
این است که آبرسانی به نسبت کاهش پیدا کند 
اما قطع نشود.« او با بیان اینکه آبفا تقاضاهایی 
با محوریت آبیاری درختان دارد، یادآور شد: »این 
درخواست مطرح شده که در بوستان ها چاه نصب 
شود؛ اما بنا به گفته مدیرعامل سازمان بوستان ها 
و فضای سبز شهرداری تهران، اگر چاه حفر شود 
بر  بین می رود.«  از  منابع آب زیرزمینی مناطق 
اساس گزارش سایت شهر، پیش از این مهدی 
چمران در جلسات شورای اسلامی شهر تهران از 
قطع آب برای آبیاری درختان در بوستان ها انتقاد 
اعلام  و دوم شورا  در جلسه یکصد و شصت  و 
به جوی فاضلاب  زرگنده  در  را  بود که آب  کرده 
می ریزند اما به فضای سبز نمی دهند و درختان 
خشک می شوند. همچنین مهدی پیرهادی رئیس 
خدمات  و  زیست  محیط  سلامت،  کمیسیون 
شهری شورا در یکصد و شصت و هفتمین جلسه 
انتقاد از قطعی آب در بوستان ها با  شورا ضمن 
اعلام اینکه آب بوستان چیتگر مجدداً قطع شده 
است، گفته بود: »برخی علاقمند به خشک شدن 
درختان هستند؛ اگر رئیس قوه قضاییه در این 
این  برای  پیگیری  دستور  دارد،  دغدغه  زمینه 

موضوع را دهد.«

عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توسعه خبر داد:

معاونت آموزش 
ابتدایی جایگزین نهضت 

سوادآموزی شد
هفتم  برنامه  لایحه  تلفیق  کمیسیون  عضو 
انحلال  برای  کمیسیون  این  مصوبه  از  توسعه 
نهضت سوادآموزی خبر داد و گفت: »با تصویب 
سابق  شکل  به  سوادآموزی  نهضت  کمیسیون، 
ادامه کار نمی دهد.« به گزارش ایسنا، احمد نادری 
با اشاره به جلسه کمیسیون تلفیق لایحه برنامه 
جلسه کمیسیون  این  »در  توسعه گفت:  هفتم 
تصویب کرد که نهضت سوادآموزی به شکل سابق 
منحل شده و ادامه کار ندهد؛ اعتقاد ما بر این است 
که نهضت در ابتدای انقلاب کارکرد خاص خود را 
داشته که با توجه به فراگیر شدن شرایط پست 
مدرن در کشور، دیگر نهضت کارکردهای سابق را 
ندارد.« او با تاکید بر اینکه نیاز به آموختن سواد 
وجود دارد،  افزود: »بعد از ایام کرونا تعداد بازمانده 
تحصیل داریم منتها نهضت سوادآموزی نمی تواند 
مثل سابق ادامه دهد به همین دلیل کمیسیون 
نهضت  سازمان  ماموریت های  که  کرد  تصویب 
وزارت  ابتدایی  آموزش  معاونت  به  سوادآموزی 
تاکید شد  البته  داده شود.«  پرورش  و  آموزش 
که ساختار جدیدی ایجاد نشود لذا اگر معلمی 
فردی  به  آموزش  قصد  نهضت  سابق  با کارکرد 
داشته که در قالب نهضت قصد ادامه تحصیل دارد، 
می تواند در قالب جدید معاونت آموزش ابتدایی 
اضافه کاری  و  پاداش  او  برای  و  فعالیت کند 

محاسبه خواهد شد. 

کمیسیون ماده ۵ باید در 
چارچوب قانون عمل کند و نباید 
به تصمیمات شهری دید موردی 
داشته باشد

بیانیه پشت بیانیه برای درخواست لغو لایحه ای که به ادعای شهرداری و اعضای شورای شهر بنا دارد باغ ها را حفظ کند، اما سابقه تاریخی 
اجرایش به فعالان حوزهٔ شهری می گوید که باغ های تهران بار دیگر در خطر تخریب قرار دارند. تاکنون پنج انجمن صنفی معماری و 
شهرسازی و مهندسی نسبت به این پیشنهاد شهرداری اعتراض کرده اند بلکه بتوانند از تصویب لایحه ای که سابقهٔ از بین بردن 12۸ هکتار 
از باغات تهران را دارد، جلوگیری کنند. سپیده شفائی، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی مهندسان مشاور معمار و شهرساز در این رابطه 
ضمن انتقاد از این لایحه، به »پیام ما« می گوید:  »مشخص نیست شهرداری و شورای شهر به پشتوانهٔ چه گزارشی، یا براساس چه ادله ای 

به دنبال ایجاد تغییر و احیای دوبارهٔ تجربهٔ تلخ قانون برج باغ است.« 

|  
رنا

 ای
 |

بوم و بَر

سپیده شفائی، رئیس هیئت 
انجمن صنفی مهندسان مشاور 

معمار و شهرساز: نهادهای مختلف 
در این سال ها برای این موضوع 

تصمیم گیری کرده و می کنند، هنوز 
هیچ گزارش مبسوط با ادلهٔ محکم 

و توجیه پذیری برای اجرای این 
لایحه وجود ندارد

سخنگوی کمیسیون تلفیق درباره 
احتمال توقف اجرای قانون 
بازگشایی مدارس از اول مهر: 
این کار با هدف ایجاد انعطاف در 
آموزش انجام می شود

خبر

 سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه:

احتمال تغییر قانون بازگشایی مدارس در اول مهر
لایحه  تلفیق  کمیسیون  سخنگوی  گفته  به 
برنامه هفتم توسعه، آموزش و پرورش مکلف 
به تدوین چارچوب تقویم و زمان آموزشی شده 
و ممکن است شروع و پایان سال تحصیلی 
محل  حتی  و  تحصیلی  رشته  با  متناسب  را 
جغرافیایی و نوع تحصیل تغییر کند. به گزارش 
ایسنا، محسن زنگنه در این باره گفت:  »بنابراین 
مهرماه  اول  در  مدارس  بازگشایی  قانون  عملا 
آموزش  وزارت  چراکه  شود.  می  موقوف الاجرا 

و پرورش مکلف به تدوین چارچوب تقویم و 
مدیریت زمان آموزش و سایر الزامات آن شد.« 
بند  در  براساس مصوبه کمیسیون  او  به گفته 
)ز( ماده ۹۱ لایحه برنامه هفتم توسعه، ممکن 
است تقویم آموزشی و قانون بازگشایی مدارس 
در اول مهرماه متوقف شود. زنگنه هدف این 
آموزش  بخش  در  انعطاف  ایجاد  را  تصمیم 
انعطاف  ایجاد  هدف  »با  دانست:   پرورش  و 
در  بخشی  تنوع  با  نسبت  بتوانیم  امیدواریم 

زمان شروع و اتمام سال تحصیلی در مناطق 
مختلف اقدام کنیم.« زنگنه در توضیح جلسه 
اضافه  هفتم  برنامه  لایحه  تلفیق  کمیسیون 
آموزش  به  مربوط  مواد  جلسه  این  »در  کرد:  
و پرورش، دانشگاه فرهنگیان و مجموعه های 
شد؛  بررسی  پرورش  و  آموزش  وزارت  تابعه 
آموزش  وزارت  تلفیق،  مصوبه کمیسیون  طبق 
و  استانداردسازی  سند  شد  مکلف  پرورش  و 
مراکز  و  مدارس  ضوابط کیفی کودکستان ها، 

آموزش و پرورش در زمینه آموزشی، تجهیزاتی 
و اداری را تهیه کرده و آن را به تصویب هیات 
وزیران برساند.« او ادامه داد: »بودجه و سرانه 
مدارس متناسب با نیازها و سطح محرومیت 
و همچنین کیفیت آموزشی و تربیتی تعیین 
و ابلاغ می شود این بدان معناست که بودجه 
شده،  تعیین  شاخص های  براساس  مدارس 
مشخص شده و ارزیابی مدارس هم براساس 
کمیسیون  سخنگوی  گیرد.«  می  صورت  آن 
همچنین  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه  تلفیق 
و  فکری کودکان  پرورش  »کانون  تاکید کرد: 
نوجوانان مکلف شد با همکاری سایر دستگاه ها 
از جمله وزارت راه و شهرسازی در همه استان ها 

نسبت به ایجاد شهر کودک و نوجوان اقدام کند 
نو  ایجاد روش های  برای  این گام موثری  که 
تلفیق  این عضو کمیسیون  تربیتی است.«  و 
بیان کرد:  کمیسیون  دیگر  مصوبه  توضیح  در 
متناسب  درسی  برنامه  تدوین  شد  »مصوب 
با جذب بازماندگان از تحصیل، تهیه و تامین 
آموزشی  منابع  و  رایگان  تغذیه  درسی،  کتب 
باشد.  کفش  و  کیف  مانند  اقلامی  حتی 
موضوع توسعه مدارس شبانه روزی، روستایی 
و عشایری و استثنایی و آموزش از راه دور با 
اولویت تامین هزینه های ایاب و ذهاب  برای 
دانش آموزان روستایی و عشایری و استثنایی 

نیز مدنظر قرار می گیرد.«

| روزنامه نگار |

| نازنین افتخار |

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب استان کرمان 
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متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت 
برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند. 

تاریخ انتشار مناقصات در سامانه تاریخ 1۴02/05/2۸ می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصات از سایت: تا ساعت 1۴:00 روز چهارشنبه مورخ 1۴02/06/01

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 1۴:00 روز پنجشنبه مورخ 1۴02/06/16
زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 0۸:00 روز شنبه مورخ 1۴02/06/1۸

نوع تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار: شامل ضمانت نامه بانكی و سایر موارد مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتی مصوب 
22/ 13۹۴/0۹ كه مدت اعتبار آن سه ماهه و این مدت حداكثر برای یك نوبت برابر مدت پیش بینی شده قابل تمدید می باشد

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت الف: اداره كل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای جنوب استان کرمان به نشاني: جيرفت – کیلومتر 5 جاده کرمان _ ابتدای شهرک صنعتی شماره 2 و تلفن: 

03۴۴3317523
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس- 1۴56

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب استان کرمان در نظر دارد مناقصات عمومی ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه 
مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 

آدرس "www.setadiran.ir" انجام خواهد شد.

فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای    
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ایهمزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( - سری 19 / 14۰2

 اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب 
استان کرمان

فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای  همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( - سری 1۹ / 1۴02
شماره فراخوان

مبلغ تضمين فهرست بهامبلغ برآورد )ريال(عنوان پروژه)شماره مناقصه(
)ريال(

20020002۸20000۴۸
) 37/الف/1۴02/۴6 (

ایمن سازی، روشنایی و رفع نقطه پر حادثه تقاطع 
۴5،760،۹2۹،23۸ملک آباد

راهداری 
1۴02

2,2۸۸,0۴6,۴62

20020002۸20000۴۹
) 3۸/الف/1۴02/۴6 (

احداث آبنما باکس  محورهای روستایی شهرستان 
63،252،۸50،2073,162,6۴2,510قلعه گنج

نوبت اول  آگهی فراخوان شناسایی سرمایه گذار

شرکت آب و فاصلاب استان کرمان

وزارت نیـرو
شرکت مهندسی آب و فاصلاب کشور 

)مادر تخصصی( 

واگذاری پساب در پروژه احداث و بهره برداری تاسیسات فاضلاب شهر بافت 
به روش بیع متقابل )BUY BACK( )مزایده 1۸5/الف/05-  1۴02 م (

الف – شرح مختصری از پروژه:
ازای تخصیص  بافت در  تاسیسات فاضلاب شهر  برداری  بهره  و  احداث  پروژه:  موضوع 
بخشی از پساب تصفیه شده شامل: تامین مالی هزینه، تهیه مصالح و اجرای حدود 116 
کیلومتر شبکه و خطوط انتقال فاضلاب و هزینه ی اجرا شامل تهیه، حمل و نصب تجهیزات 
الکترومکانیکال و تکمیل ساختمانهای جنبی و فرآیندی و یک مدول تصفیه خانه فاضلاب 

با دو خط جریان به ظرفیت ورودی فاضلاب به حجم 7517 مترمکعب در شبانه روز
سرمایه پذیر: شرکت آب و فاضلاب استان کرمان

مشاور:
- دوره احداث: 3 سال

- دوره بهره برداری تجاری: 15 سال
- راندمان تصفیه: حدود ۹۸ درصد

- جمعیت تحت پوشش: در سال افق 1۴20 حدود 50 هزار نفر
- محل اجرا: شهر بافت و محدوده تحت پوشش شرکت آب و فاضلاب استان کرمان

ب- شرایط کلی برای سرمایه گذاری:
- سرمایه گذار به صورت شخص حقوقی با داشتن سابقه مدیریتی قابل قبول، تامین و 

تخصیص سرمایه مورد نیاز را به عهده خواهد داشت.

شرکت آب و فاضلاب استان کرمان در نظر دارد مطابق ماده 37 قانون برنامه ششم توسعه کشور، بند )ع( تبصره )۸( قانون بودجه سال 1۴02 و ماده 2 قانون 
تشکیل شرکت های آب و فاضلاب مصوب سال 136۹، احداث و بهره برداری تاسیسات فاضلاب شهر بافت در ازای تخصیص بخشی از پساب تصفیه شده در این 
طرح به منظور کاربری معین و با حجم مشخص برای دوره زمانی محدود و معین به روش بیع متقابل و با شرایط ذیل، به سرمایه گذار واجد شرایط واگذار نماید.

مدیریت روابط عمومی و آموزش همگانی
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴02/05/26- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴02/05/2۸

ول
ت ا

نوب

- تاریخ ، مهلت و محل دریافت اسناد ارزیابی : سرمایه گذاران واجد شرایط می توانند 
از تاریخ 1۴02.05.2۸ لغایت پایان وقت اداری 1۴02.06.0۸ جهت دریافت اسناد 
ارزیابی با در دست داشتن نامه اعلام آمادگی جهت سرمایه گذاری در طرح تاسیسات 
فاضلاب شهر بافت به روش بیع متقابل به شرکت آب و فاضلاب استان کرمان دفتر 

امور قراردادها واقع در بلوار 22 بهمن ابتدای بلوار ساوه مراجعه نمایند.
- محل و زمان تحویل مدارک درخواستی : مهلت تحویل سناد ارزیابی تکمیل 
دفتر  و محل  مورخ 1۴02.07.01  روز شنبه  اداری  وقت  پایان  تا  شده، حداکثر 
دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان کرمان واقع در بلوار 22 بهمن ابتدای بلوار 

ساوه می باشد.
- محل و زمان بازگشایی اسناد : روز دوشنبه مورخ 1۴02.07.03 ساعت ۹ صبح در 

سالن کنفرانس شرکت آب و فاضلاب استان کرمان خواهد بود.
- بدیهی است پس از بررسی مدارک ارزیابی که توسط شرکت کنندگان تکمیل و 
تحویل می شود، از سرمایه گذاران واجد شرایط جهت تکمیل اسناد مزایده دعوت 

به عمل خواهد آمد.
- سرمایه پذیر در رد یا قبول پیشنهادات فنی یا مالی سرمایه گذاران درتمام مراحل 

اختیار تام دارد.



7|   سال نوزدهم   |   شماره پیاپی ۲6۴۰   | پنج شنبه ۲6 مرداد ۱۴۰۲  |

 کرمانشاه 

دانشگاه  منابع طبیعی  و  پردیس کشاورزی  رئیس 
کشف  مبنی بر  خبری  انتشار  دربارهٔ  رازی کرمانشاه 
توضیح  دانشگاه  این  در  ماری جوانا  بزرگ  مزرعهٔ 

داد.
 »محمد ابراهیم نوریان سرور« به ایسنا گفت:  این 

خبر کاملًا کذب است و صحت ندارد.
دانشگاه  منابع طبیعی  و  پردیس کشاورزی  رئیس   
رازی کرمانشاه تصریح کرد: بخش عمدهٔ طرح های 
تحقیقاتی ما در دانشگاه بررسی ضایعات کشاورزی 
نیشکر،  باگاس  آفتابگردان،  ساقهٔ  همچون  مختلف 

کاه برنج و... برای مصارف دامی است.
توجه  با  راستا  همین  در  تأکید کرد:  مسئول  این   
دام  خوراک  انواع  شناسایی  برای  خود  رسالت  به 
تحقیقاتی  طرح  اجرای  کشاورزی،  ضایعات  از 

برای  شاهدانه  گیاه  برگ  و  ساقه  از  استفاده 
دادیم. قرار  دستورکار  در  نیز  را  دام ها  استفاده 

او افزود: از حدود یک سال و نیم قبل گروه علوم 
دربارهٔ  را  تحقیقاتی  طرحی  رازی  دانشگاه  دامی 
شاهدانه  ساقه گیاه  و  برگ  ضایعات  از  »استفاده 
در تغذیهٔ بره های پرواری« را در دستورکار قرارداد.
 نوریان سرور اضافه کرد: این طرح طی دو مرحله 
بروجن  شهر  از  اول  مرحلهٔ  در  که  درآمد  اجرا  به 
را  شاهدانه  برگ گیاه  و  ساقه  ۹۱۰ کیلوگرم  مقدار 
رأس   ۲۴ مصارف  به  و  منتقل کردیم  به کرمانشاه 
یونجه  به جای  آن  جایگزین  امکان  تا  رسانیدم  بره 

بررسی کنیم. را 
رازی  دانشگاه  دامی  علوم  هیئت علمی گروه  عضو   
افزود: در گام دوم، کشت این محصول را در خود 

به  توجه   با  که  دادیم  قرار  دستورکار  در  دانشگاه 
گیاه  رأس(،   ۴۰( بود  زیاد  دام ها  تعداد  اینکه 
کشت  مترمربع  هزار  دو  مساحت  در  را  شاهدانه 
کردیم، چراکه برای طرح به حدود دو هزار کیلوگرم 

داشتیم. نیاز  این گیاه  از 
نوریان سرور در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر 
روی  و...  تهران   دانشگاه های  در  ایرانی  محققین 
تا  هستند  تحقیقاتی  انجام  مشغول  شاهدانه  گیاه 
معرفی  مردم  به  دارویی  یک گیاه  به عنوان  را  آن 
محیط  در  تحقیقاتی  چنین  اگر  افزود:  کنند، 
می خواهد  کجا  در  پس  نگیرد،  صورت  دانشگاه 

شود؟  انجام 
به  دروغ ها  و  شایعات  این  ریشهٔ  شد:  یادآور  او 
دانشگاه  مدیران  مخالف  سیاسی  جریانات 

داشت:  اظهار  پایان،  در  مسئول  این  برمی گردد. 
در  تحقیقاتی  شاهدانه  کشت  مزرعهٔ  متأسفانه، 
برای  ماه  چندین  که  کرمانشاه  رازی  دانشگاه 

زحمت  آن  روی  تحقیقاتی  فعالیت های  انجام 
پلیس  توسط  این شایعات  به دنبال  بودیم،  کشیده 

شد.  امحا 

ماجرای کشف مزرعهٔ ماری جوانا در دانشگاه رازی چه بود؟

ناصری - شهردار کلانشهر شیراز اعلام کرد: ماه آینده میزبان سفر ریاست جمهوری 
به استان فارس و شهر شیراز هستیم و به منظور دسترسی به نقاط مرکزی شهر 
و حرم مطهر حضرت شاه چراغ )ع( لایحهٔ احداث و توسعهٔ خط ۴ مترو در هفتهٔ 

گذشته بررسی شد.
بلوار  در  رازی  خیابان  از  مترو   ۴ مقرر شد خط  افزود:  اسدی«  »محمدحسن 
بلوار  از این مسیر به سمت سه مقصد  مدرس به سمت میدان دفاع مقدس و 
سیبویه، چهارراه گمرک، خیابان نادر و بلوار استقلال تحت عنوان فاز یک خط ۴ 

پیشنهاد شود. مترو 
 او خاطرنشان کرد: برآورد تقریبی این پروژه ۹هزار میلیارد تومان است که در 
قدم بعدی پروژهٔ شهرداری برابر ضوابط و مقررات آیین نامهٔ مالی باید انتخاب 

پیمانکار را در دستورکار قرار دهد.
 شهردار شیراز اضافه کرد: این لایحه یک تبصره دارد که در این راستا شورا باید 
این اجازه را به شهرداری بدهد که از منابع داخلی خود در محل ایستگاه رازی 
که توقفگاه و شفت ورودی دستگاه تی بی ام به مبلغ ۸۰۰ میلیارد تومان است، 

اقدام کند.

پرویزی،  کلینیک FLs به منظور بررسی بیماران دچار شکستگی، افراد دچار کاهش تراکم 
استخوان یا پوکی استخوان با هدف شناسایی و ارائه خدمات درمانی استاندارد با حضور 
معاون بهداشتی دانشگاه و مدیر دفتر بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت در بیمارستان 

بعثت همدان افتتاح شد.
رئیس مرکز تحقیقات استئوپروز دانشگاه تهران، گفت: این برنامه مربوط به افرادی است 
که سن بالای ۵۰ سال داشته و در اثر یک ترومای جزئی دچار شکستگی بزرگ تری 

شده باشند و اغلب احتمال شکستگی بعدی در این افراد دو برابر می شود.
دکتر فهیم فر ادامه داد: بعد از آغاز فعالیت، کلینیک مدال آبی را دریافت می کند و بعد از 
یک سال باتوجه به میزان کارایی و فعالیت به آن مدال نقره ای یا طلایی تعلق می گیرد.

 رئیس مرکز تحقیقات استئوپروز دانشگاه تهران اذعان داشت: دستورالعمل خدمات 
کلینیک  این  کارشناس  بیماریابی  نحوه  و  شده  داده  توضیح  ثانویه  شکستگی 

مشخص گردید.
 این بیماریابی از طریق دستگاه HIS و ارتباط کارشناس با بیماران و آموزش آنها و در 
صورت رضایت بیمار ارجاع به پزشک انجام می شود و طی ماه های آینده، روند درمان 

بیماران از طریق کارشناس کلینیک شکستگی ثانویه پیگیری خواهد شد.

جلسهٔ هم اندیشی ساماندهی حمل ونقل دانش آموزی در محل فرهنگسرای شهر برگزار 
شد. این جلسه با حضور رئیس شورای اسلامی شهر اراک، مسئولان سازمان مدیریت 
حمل ونقل بار و مسافر شهرداری، مسئولان آموزش وپرورش و مدیران مدارس شهر اراک 

در محل فرهنگسرای شهر برگزار شد. 
»داود قربانی«، رئیس شورای اسلامی شهر اراک، در این جلسه ضمن عرض تسلیت و 
محکوم کردن حادثه تروریستی حرم حضرت شاه چراغ )ع( شیراز، گفت: شورای شهر از 
طرح ساماندهی سرویس مدارس حمایت می کند و امیدواریم باهمت مجریان این طرح 
در آغاز سال تحصیلی جدید دانش آموزان و خانواده های آنها دغدغهٔ این موضوع را نداشته 

باشند و دیگر شاهد نابه سامانی در این حوزه نباشیم. 
فتحی مدیر ناحیه ۲ آموزش وپرورش و رئیس کارگروه ماده ۱۸، ساده وند سرپرست 
سازمان مدیریت حمل ونقل بار و مسافر شهرداری اراک و دبیر کارگروه، ذوالفقاری نمایندهٔ 
انجمن اولیا در کارگروه، ضمن ایراد سخنرانی به ارائهٔ راهکار جهت برخی معضلات پرداخته 

و در ادامه طی یک جلسهٔ پرسش وپاسخ به سؤالات مدیران مدارس پاسخ دادند. 
سرویس مدارس و ساماندهی تردد دانش آموزان یکی از دغدغه های اصلی والدین 

همگام با آغاز سال تحصیلی جدید است.

 تصویب لایحهٔ شهرداری شیراز
 مبنی بر احداث خط ۴ مترو شیراز

 افتتاح کلینیک شکستگی ثانویه 
در مجتمع آموزشی درمانی بعثت همدان

 اجرای طرح ساماندهی سرویس
 مدارس در شهر اراک

| فارس | | همدان  | | مرکزی |

توسعه مناطق 
حاشیه ای در اولویت 
شهرداری زاهدان 

 سیستان وبلوچستان - شهردار زاهدان 
مسیر  در  خوبی  ریل گذاری  گفت: 
بخش های  در  زاهدان  شهر  توسعهٔ 
سرمایه گذاری،  عمرانی،  مختلف 
شده که  انجام  سبز  فضای  و  فرهنگی 
اجرای آن ها زمینهٔ رضایت مندی نسبی 

می کند. فراهم  را  شهروندان 
در  بیان کرد:  براهویی«  امیر  »محمد   
فضای  توسعهٔ  آسفالت،  نهضت  حوزهٔ 
منفصل شهری  نواحی  به  توجه  و  سبز 
بسیار موفق عمل کرده اید و امیدواریم 
و  همکاری  و  مناسب  برنامه ریزی  با 
دهیم. ادامه  راه  این  به  مردم  همراهی 
و  مشکلات  داد:  ادامه  براهویی   
مسیر  در  کار  اعتباری  محدودیت های 
معتقدیم  اما  را دشوار می کند،  خدمت 
تمام  از  بهره گیری  و  جهادی  کار  با 
از  را  خروجی  بیشترین  ظرفیت ها 
به  شایسته  مسیر خدمت  در  داشته ها 

آوریم. دست  به  شهروندان 
 شهردار زاهدان ضمن بیان این مطلب 
خدمات  عادلانه  توزیع  کرد:  تأکید 
در  و  است  ما  اولویت های  از  شهر  در 
کمتر  که  را  حاشیه  مناطق  راستا  این 
قرار  محور  داشته اند،  قرار  توجه  مورد 

داده ایم.
پروژه های  از  یکی  اینکه  بیان  با  او   
مردم  مطالبهٔ  که  زاهدان  شهر  بزرگ 
تجاری  گردشگری  طرح  اجرای  بوده، 
برای  اظهار کرد:  چهارراه رسولی است، 
تلاش  تمام  عظیم  پروژهٔ  این  اجرای 
اجرا  پیمانکار  گرفته ایم،  به کار  را  خود 
کاملًا  سنگ فرش ها  خرید  و  مشخص 
که  رواق ها  مناقصهٔ  همچنین  و  انجام 
شده  طراحی  ایرانی-اسلامی  به صورت 

است. شده  انجام  نیز 

پیام  ایران

  خلیلی نیا،مدیرعامل پتروشیمی شازند در جمع خبرنگاران : 16 پروژه مهم زیست محیطی در دستور کار پتروشیمی شازند
 هدف گذاری ۳۰۰ میلیون دلاری صادرات شرکت پتروشیمی شازند در سال جاری 

اهالی رسانه استان مرکزی ضمن حضور در مجتمع پتروشیمی 
شازند ، در نشست صمیمانه خبری با دکتر خلیلی نیا شرکت نموده 
و در جریان آخرین اقدامات ، دستاوردها و عملکرد این مجتمع 
عظیم صنعتی قرار گرفتند. جمعی از اصحاب رسانه استان مرکزی 
روز دوشنبه ۲۳ مرداد ماه ۱۴۰۲ ضمن حضور در مجتمع پتروشیمی 
شازند در نشست صمیمانه خبری با دکتر خلیلی نیا مدیریت محترم 
عامل شرکت نمودند. در ابتدای این نشست خبری که به منظور 
تجلیل از زحمات و تلاش های اهالی رسانه استان برگزار گردید، 
الملل ضمن عرض  بین  امور  و  روابط عمومی  آقای هندی مدیر 
خیرمقدم خدمت خبرنگاران حاضر ، هدف از برگزاری نشست خبری 
را تجلیل از مقام شامخ شهدای خبرنگار همچون شهید صارمی و 
سایر شهدای این عرصه مقدس همچنین قدردانی از خدمات ارزنده 
و تلاش های خستگی ناپذیر اصحاب رسانه استان مرکزی عنوان 
نمودند و بر استمرار و تقویت همکاری های دوجانبه تاکید کردند. 
سپس دکتر خلیلی نیا نیز ضمن خوش آمدگویی به خبرنگاران 
حاضرطی سخنانی در ارتباط با رسالت خبرنگاران در حوزه خبررسانی 
و ارائه اطلاعات به آحاد جامعه بیان نمودند: خبرنگاران چشم بینا 
و زبان مردم هستند که همواره در کنار مسئولین خدمتگزاران نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران با تعهد ، دلسوزی و سخت کوشی 
اخبار صحیح و اثرگذار را پوشش می دهند. ایشان عنوان داشتند: 
امروز حلقه مفقوده صنعت کشور ، توسعه صنعت پتروشیمی و 
پالایشگاهی می باشد که توجه به این مهم ، قطعا نقش بسیار 

موثری در توسعه اقتصادی کشور ایفا خواهد نمود.  

 هدفگذاری 300 میلیون دلاری صادرات شرکت پتروشیمی 
شازند در سال جاری

   مدیرعامل پتروشیمی شازند به معرفی فعالیت های این شرکت 
صنعت  نگین  شازند  پتروشیمی  شرکت  نمودند:  اظهار  و  پرداخته 
پتروشیمی کشور می باشد که با بهره مندی از توانمندی ها و تجربیات 
منحصر به فرد حدود ۴ هزار و ۲۰۰ نفر نیروی انسانی متخصص ، نیاز 
بیش از ۵ هزار صنایع مختلف پایین دستی در سطح داخل و خارج 
کشور را تامین می نماید و این مجتمع به عنوان متنوع ترین تولید 
کننده مواد اولیه و میانی پلیمری و شیمیایی ، نقش بسیار مهمی در 
ارزآوری کشور ایفا می نماید و باید بر این مهم تاکید داشت که این 

شرکت در سال گذشته بالغ بر ۲۵۰ میلیون دلار صادرات داشته و انشاا... 
میزان صادرات امسال که بیش از ۳۰۰ میلیون دلار هدف گذاری شده 
است را محقق نماییم. ضمنا نگاه ویژه پتروشیمی شازند به موضوع 
صادرات سبب شده تا محصولات تولید شده این مجتمع صنعتی به 
اقصی نقاط دنیا صادر و همین امر باعث شده این شرکت در سال های 
متمادی به عنوان صادر کننده برتر استان مرکزی و کشور معرفی شود.

تامین خوراک پایدار مجتمع پتروشیمی شازند
دکتر خلیلی نیا به مسئله تامین خوراک مورد نیاز مجتمع پتروشیمی 
اولیه ،  شازند نیز اشاره نمودند و عنوان کردند: طبق طراحی های 
می بایست خوراک مورد نیاز این مجتمع از طریق خط لوله و توسط 
شرکت های پالایشگاهی امام خمینی )ره( شازند و اصفهان تامین 
گردد که متاسفانه در ادوار گذشته به سبب برخی از مسائل همچنین 
اولویت های تولید بنزین در پالایشگاه های کشور، بخش عمده خوراک 
مورد نیاز این مجتمع که بالغ بر ۳ هزار تن در روز می باشد ، از طریق 
مینی ریفاینری های مختلف در سطح کشور تامین می شد و این 
امر سبب بروز مشکلات فراوان خصوصا افزایش هزینه های ناشی 
از حمل و نقل  زمینی ، خطرات جاده ای و لاست خوراک گردید، به 
گونه ای که در گذشته و یا بدو ورود بنده میزان ذخیره سازی خوراک 
مجتمع پتروشیمی شازند تنها جوابگوی سه روز فعالیت های تولیدی 
این مجتمع بزرگ بوده ولی بحمدالله امروز با پیگیری های مستمر 
و تعاملات خوبی که میان شرکت پتروشیمی شازند با مدیران عامل 
پالایشگاه های شازند و اصفهان برقرار شده است ، تمامی خوراک 
مورد نیاز از طریق خط لوله و مطابق بر طراحی اولیه از سوی این دو 
شرکت می باشد و خوراک از طریق خط لوله تامین می گردد و این 
امر سبب کاهش میزان ۱۰ درصدی از ۸۲ درصد بهای قیمت تمام شده 
شرکت در بخش تامین خوراک در سرفصل هزینه های حمل و نقل 

خوراک  گردیده است.  

 سود آوری تاریخی شاراک در سه ماه نخست سال 1۴02  
ایشان به وضعیت صورت های مالی و افزایش سود آوری شرکت 
پتروشیمی شازند اشاره و خاطر نشان ساختند: سود سه ماهه نخست 
سال جاری شرکت پتروشیمی شازند هزار و ۱۶۶ میلیارد تومان بوده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش داشته است، این 
افزایش نسبت به دو سال گذشته ۳۴ درصد و نسبت به سه سال 

گذشته ۳۰۰ درصد بوده است. همچنین در طول این مدت میزان 
فروش ۵ درصد، میزان سود ناخالص ۷ درصد و میزان تولیدات 
مجتمع ۱۰ درصد افزایش یافته است که این امر با مدیریت هوشمند 
شرکت در زمینه کنترل در خریدها و فروش محصولات بوده و شاهد 
آن هستیم با وجود افزایش نرخ مواد اولیه و افزایش نرخ حقوق و 
دستمزد در حالی در شرکت ما محقق شده که بسیاری از شرکت های 
پتروشیمی کشور با مشکلات عدیده ای مواجه هستند ، ولی شرکت 
پتروشیمی شازند موفق به کسب این افتخارات بسیار ارزشمند و 
رکوردهای تاریخی شده است. در ادامه تعدادی از خبرنگاران حاضر 
در نشست خبری سوالات خود را مطرح و پاسخ های مرتبط از 
سوی دکتر خلیلی نیا به شرح ذیل ارائه شد. مدیرعامل پتروشیمی 
شازند در خصوص بروز حادثه اخیر در بخش آتش نشانی مجتمع 
پتروشیمی شازند اعلام نمودند: متاسفانه بر اثر ترکیدگی سیلندر 
خاموش کننده پودری یکی از پرسنل خدوم این بخش فوت نمودند 
که بلافاصله کمیته مدیریت بحران شرکت پتروشیمی شازند تشکیل 
تیم  یک  و  است  گردیده  برگزار  متعددی  جلسات  نیز  تاکنون  و 
کارشناسی خبره نیز در حال بررسی ابعاد حادثه می باشند که انتظار 
می رود نتایج بررسی های بعمل آمده طی روزهای اخیر مشخص 
گردد. در راستای همین موضوع مقرر شده بخشی از فعالیت های 
پر ریسک و یا حتی کم ریسک در بخش های مختلف مجتمع را 
می توان از طریق شرکت های واجد شرایط و یا مراکز معتبر خارج از 
شرکت واگذار و فعالیت های مرتبط را برون سپاری نمود. همچنین 
رعایت روش ها ، شیوه نامه ها و دستورالعمل های ایمنی به منظور 
کاهش خطرات ناشی از کار و حفظ سلامت و جان همکاران تلاشگر 
شرکت در حال تجدید نظر در اولویت اصلی ما قرار دارد و انتظار می 
رود سایر همکاران و بخش های دست اندرکار، بر رعایت مسائل ایمنی 
توجه ویژه ای نمایند و در صورت لزوم، بخشی از فرایندهای مرتبط با 
مباحث ایمنی اصلاح و بازنگری سخت گیرانه تر قرار گیرد. ایشان با 
یادآوری اولویت های اصلی فعالیت های کاری شرکت اظهار داشتند: 
افزایش تولید، حمایت از شرکت های دانش بنیان، افزایش سود 
آوری شرکت در کنار توجه ویژه به موضوعات منابع انسانی مرتبط با 
همکاران شاغل در شرکت و تحقق هر چه بیشتر  اقدامات در راستای 
مسئولیت های اجتماعی، از مهم ترین اهداف و برنامه های جاری 
شرکت پتروشیمی شازند می باشد. لازم به ذکر است  در خصوص 
موضوع منابع انسانی همواره توجه به پرسنل تلاشگر شرکت به منظور 
کسب رضایتمندی نسبی آنها جزء برنامه های اساسی شرکت می 
باشد و در رابطه با رسالت مسئولیت های اجتماعی و ایفای نقش موثر 
در منطقه، پتروشیمی شازند یکی از پیشگامان این عرصه می باشد.  

تاسیس باشگاه فرهنگی ورزشی پتروشیمی شازند، حضور 
قدرتمندانه در ورزش همگانی و قهرمانی

دکتر خلیلی نیا افزودند: یکی از موضوعات مرتبط با مسئولیت های 
اجتماعی صنایع نسبت به محیط پیرامونی خود، توجه به مقوله ورزش 
و ایجاد نشاط اجتماعی است. بدین منظور شرکت پتروشیمی شازند 
اقدام به تاسیس باشگاه فرهنگی ورزشی نموده که مراحل ثبت این 
باشگاه از طریق اداره کل ورزش و جوانان استان مرکزی و شهرستان 
شازند در حال پیگیری است که طبق آخرین پیگیری ها، این باشگاه 
ظرف هفته آینده به ثبت خواهد رسید. مدیرعامل پتروشیمی شازند 
در خصوص نحوه فعالیت ها و زمینه های کاری باشگاه فرهنگی 
ورزشی این شرکت اعلام داشتند: پیش بینی و برآورد بعمل آماده بر 
این اساس می باشد که باشگاه مذکور در رشته های مختلف ورزشی 

و با توجه به پتانسیل های موجود در شهرستان شازند در دو بخش 
ورزش همگانی و قهرمانی حضور چشمگیر در مسابقات و لیگ های 

مختلف داشته باشد. 
در بخش ورزش همگانی که  به بهره مندی بیشتر پرسنل خدوم 
شرکت و خانواده های محترمشان و نیز ساکنین منطقه از اماکن 
ورزشی توجه شده است، فعالیت های مرتبط با توجه به امکانات 
ورزشی موجود در شهر مهاجران صورت می پذیرد که امور ورزش 
شرکت پتروشیمی شازند متولی آن خواهد بود و به منظور بهره 
مندی شایسته همکاران، دستور بازسازی و نوسازی اماکن ورزشی 
شرکت که نیازمند بودجه خاصی هم می باشد صادر و در مرحله 
اجرا می باشد. ایشان خاطر نشان ساختند که در بخش ورزش 
قهرمانی هم بررسی های کارشناسی در حال پیگیری است و نحوه 
حضور تیم های مختلف در سطح لیگ دسته اول و یا لیگ های 
برتر کشور مورد بحث و بررسی تبادل نظر قرار خواهد گرفت و طبق 
هماهنگی های بعمل آمده با مسئولین محترم بانک ملی ایران و 
شرکت سرمایه گذاری گروه توسعه ملی به عنوان سهامداران عمده 
شرکت پتروشیمی شازند، اخذ مجوزهای مرتبط در حال پیگیری 
است و انتظار می رود در صورت تشکیل تیم فوتبال پتروشیمی 
شازند برای حضور در لیگ های قهرمانی کشور، بودجه ای بالغ بر 

۵۰۰میلیارد ریال جهت باشگاه فرهنگی ورزشی تخصیص یابد.

ارزش 60 همتی سهام در حال واگذاری شاراک
 دکتر خلیلی نیا در خصوص واگذاری سهام شاراک یادآور شدند: 
بر اساس تصمیمات وزارت اقتصاد و امور دارایی، بانک های کشور 
باید از بنگاه داری خارج شوند و بر این اساس بانک ملی ایران به 
عنوان سهامدار عمده شرکت پتروشیمی شازند تمامی سهام خود را به 
فروش می رساند که در سال گذشته با توجه به نرخ ارز، ارزش سهام 
ایران در شاراک، حدود ۳۰ همت ارزش  ۵۰،۴ درصدی بانک ملی 
گذاری شده بود که در سال جاری با توجه به افزایش نرخ ارز، اینجانب 
حال  در  سهام  ارزش  خصوص  در  نظر  تجدید  درخواست  مجددا 
واگذاری را مطرح که با توجه به بررسی های مراجع ذی صلاح، ارزش 
این سهام در حال حاضر بیش از ۶۰ همت قیمت گذاری شده است. 

افزایش میزان صادرات محصولات تولیدی پتروشیمی 
شازند در دستور کار قرار گرفت

عظیم  مجتمع  تولیدی  محصولات  صادراتی  بازارهای  به  ایشان   
پتروشیمی شازند اشاره نموده و بیان کردند: ما به دنبال افزایش 
صادرات محصولات تولیدی این شرکت به اقصی نقاط دنیا هستیم 
لازم به ذکر است که در گذشته میزان صادرات ۳۰ درصد نسبت به 
۷۰ درصد فروش داخلی محصولات بوده که برنامه سال جاری ما ، 
افزایش حجم میزان صادرات به ۴۰ درصد می باشد. همچنین عمده 
محصولات شرکت به سه بخش: محصولات پلیمری، شیمیایی و 
برش های هیدروکربنی تقسیم می شود که در بازارهای داخلی و 
عرضه  المللی  بین  استانداردهای  و  کیفیت  بالاترین  با  صادراتی 
می گردد. دکتر خلیلی نیا به افزایش ظرفیت واحد اتیلن اکساید 
عمده  نمودند:  عنوان  و  اشاره کرده  نیز  شازند  پتروشیمی  مجتمع 
محصولات شیمیایی تولیدی در ناحیه سه بهره برداری این مجتمع 
جزء محصولات یونیک در کشور می باشد که تنها تولید کننده آن، 

شرکت پتروشیمی شازند می باشد.  

 افزایش 3 هزار میلیارد ریالی سود شرکت 
پتروشیمی شازند

 یکی از واحدهای منحصر به فرد این مجتمع واحد اتیلن اکساید 

می باشد که محصول تولیدی این واحد در صنایع مختلف داخلی 
کاربردهای فراوانی دارد. به منظور افزایش ظرفیت این واحد و در 
راستای اجرای پروژه های کوتاه مدت و زود بازده در شرکت، راه اندازی 
تاور ۴۱۱ در دستور کار قرار گرفت که بحمدالله با راه اندازی این تاور به 
صورت روزانه ظرفیت تولید محصول اتیلن اکساید ۲۵ تن افزایش 
یافت و با توجه به این میزان از افزایش تولید، سالانه حدود ۳ هزار 
میلیارد ریال سود آوری عائد شرکت می گردد. اجرای این پروژه نشان 
از توانمندی های کم نظیر کارکنان و مدیران تلاشگر و خبره شرکت 
پتروشیمی شازند دارد و موجب غرور افتخار است که امروز شاهد 
آن هستیم که بسیاری از مدیران عامل صنعت پتروشیمی کشور، از 

کارکنان و مدیران ارشد این شرکت بوده اند.  

 لزوم حمایت همه جانبه از جامعه خبری
   لذا شرکت پتروشیمی شازند به همت واحد روابط عمومی و 
اموربین الملل امسال هم به شکل ویژه این برنامه تجلیل از مقام 
شامخ خبرنگار را با حضور تلاشگران عرصه خبر و رسانه برگزار نمود تا 
ضمن قدردانی از زحمات شما عزیزان زمینه تعامل بیشتر و درجهت 
پوشش اخبار فعالیت ها و دستاوردهای این مجتمع عظیم صنعتی 
باب ارتباط و با رسانه را مستحکم تر نماید و جا دارد ضمن عرض 
تقدیر از تلاشهای یکایک شما عزیزان عرض کنم با محوریت واحد 
روابط عمومی و امور بین الملل می توان جهت نتویر افکار اخبار 
امیدوارکننده و موفقیت آمیز را برای جامعه یمخاطبین این صنعت 
انتشار داد. مدیرعامل پتروشیمی شازند در راستای تکریم و حمایت 
از خبرنگاران و اصحاب رسانه بر این مهم تاکید نمودند: خبرنگاران 
با ذوق و علاقه وافر نقش بسیار مهمی را در انتشار و انعکاس اخبار 
و  به تصویر کشاندن دستاوردهای بزرگ در صنایع مختلف ایفا می 
نمایند به همین دلیل شرکت پتروشیمی شازند امسال به شکل ویژه 
ضمن قدردانی از تلاش های موثر این قشر فرهیخته که  پوشش 
اخبار را بعهده داشته اند به همت واحد روابط عمومی و اموربین الملل  
از فعالیت ها و دستاوردهای این مجتمع عظیم صنعتی تاکید می 
نماید و متقابلا نیز این شرکت با محوریت واحد روابط عمومی و امور 
بین الملل لازم است از خدمات شایسته اهالی رسانه به نحو احسن 

حمایت و قدردانی نماید. 

ساخت بیمارستان 120 تختخوابی شازند، مصوبه سفر 
استانی هیات دولت 

  دکتر خلیلی نیا به مشارکت شرکت پتروشیمی شازند در ساخت 
بیمارستان ۱۲۰ تختخوابی شازند نیز اشاره و یادآور شدند: در سفر 
استانی ریاست محترم جمهور به استان مرکزی ، مصوبه ساخت 
این بیمارستان به تایید هیات محترم دولت رسید و طبق مصوبات 
مرتبط  مجموعه های  سایر  و  شرکت  وظایف  مختلف  جلسات 
مشخص و معین شده به طوریکه هزینه ساخت بیمارستان بر عهده 
شرکت پتروشیمی شازند ، تامین زمین بر عهده شهرداری شازند 
و نیز تجهیز و تامین نیروی انسانی و امکانات پزشکی و درمانی 
این بیمارستان بر عهده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
دانشگاه علوم پزشکی می باشد. باید بر این مهم نیز تاکید نمود که 
با توجه به پیش بینی های بعمل آمده از هزینه ساخت بیمارستان 
که مبلغی بالغ بر ۵ تا ۶ هزار میلیارد ریال می باشد، پتروشیمی 
شازند بسته های متنوع سرمایه گذاری را تعریف عملیاتی خواهد 
نموده تا ضمن جبران  بخشی از هزینه های ساخت و همچنین با 
جذب سرمایه گذاری های پیش بینی شده ، منافع سایر سهامداران 

شاراک را هم مراقبت نماید.

رسانی 
اطلاع 
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کوه های نمک جزیرهٔ هرمز
شاید هرمزگان برای گردشگران تداعی کنندهٔ تصویری از دریا، بنادر، ماهیگیران و آفتاب گرمش باشد، اما جاذبه های هرمزگان با طبیعت خاص و منحصربه فردش، فقط در دریا 
و آفتاب خلاصه نمی شود، گنبدهای نمکی )Salt Domes in Hormozgan( یکی از جذاب ترین نقاط گردشگری این استان محسوب می شود و همین خاص بودنِ آن باعث 

می شود سفر به این جزیره با سفر به جزیره های دیگر تفاوت داشته باشد./ عکاس: امیرحسین خورگویی

عکس:  ایسنا

به مناسبت نخستین سال درگذشت هوشنگ ابتهاج )ه.ا. سایه( نشست 
»شبِ سایه« در زادگاه این شاعر برگزار می شود.

به گزارش ایسنا، سومین برنامهٔ شب های خانهٔ فرهنگ گیلان به مناسبت 
نخستین سال درگذشت هوشنگ ابتهاج )سایه(، فردا )پنجشنبه، ۲۶ 
مردادماه( از ساعت ۱۹ عصر با موضوع »شب سایه« برگزار خواهد شد. 
در این نشست کامیار عابدی، نویسنده و پژوهشگر، با موضوع »نگاهی به 
موقعیت شعری هوشنگ ابتهاج در شعر معاصر« به ایراد سخنرانی خواهد 
پرداخت و علی جهاندار، کارشناس و خوانندهٔ موسیقی سنتی، ضمن 
اجرای چند تصنیف، دربارهٔ جایگاه هوشنگ ابتهاج در موسیقی سنتی 
ایران سخنرانی خواهد کرد. همچنین در این نشست فیلم کوتاه »سال 
بی  سایه« اثر سیف  الله صمدیان به نمایش گذاشته خواهد شد. هوشنگ 
ابتهاج متولد ۱۳۰۶ شمسی در رشت بود. »سراب«، »سیاه مشق«، »تا 
صبح شب یلدا«، »یادگار خون سرو« و »تاسیان« از جمله آثار او هستند.

»عمار تفتی« برای اولین بار سایکودرامی با نام »دُردنوشان« را به صحنهٔ 
اجرا می برد. به گزارش روابط عمومی گروه، تفتی نویسنده و کارگردان 
نمایش دُردنوشان، این نمایش را از اواخر مردادماه به تهیه کنندگی »محمد 
معیری« در سالن استاد ناظرزاده کرمانی تماشاخانهٔ ایرانشهر روی صحنه 
می برد. در بال اول سایکودرام، تفتی روایت بخشی از زندگی خویش 
را در کنار اشعار سعدی شیرازی همراه با موسیقی زنده و در بال دوم 
سایکودرام، این نمایش را روی صحنه می برد. گروه موسیقی این اجرا 
یک گروه موسیقی تئاتر به سرپرستی و آهنگسازی »مهرپاد زحمتکش«، 
دکلمهٔ »مبینا منصوری« و خوانندگی »نوید نوبخت« است که پنج غزل از 
غزلیات سعدی را اجرا می کنند. به باور گروه نمایش، اشعار عرفای ایران 
خاصیت درمانگرایانه دارد و دارای یک سطح فرکانسی است که در روان 
آدمی، درمانگری می کند و در این اجرا به طور اختصاصی به غزلیات سعدی 
پرداخته است. پیش فروش سه روز نخست این نمایش در سایت تیوال 

آغاز شده است.

| چهره  |

| تئاتر |

| تجسمی |

| موسیقی ایران |

| سینمای ایران |

ای یار جفاکردهٔ پیوندبریده

این بود وفاداری و عهد تو ندیده

در کوی تو معروفم و از روی تو محروم

گرگ دهن آلوده یوسف  ندریده

ما هیچ ندیدیم و همه شهر بگفتند

افسانهٔ مجنون به لیلی نرسیده

در خواب گزیده لب شیرین گل اندام

از خواب نباشد مگر انگشت گزیده

بس در طلبت کوشش بی فایده کردیم

چون طفل دوان در پی گنجشک پریده

مرغ دل صاحب نظران صید نکردی

الا به کمان مهرهٔ ابروی خمیده

میلت به چه ماند به خرامیدن طاووس

غمزت به نگه کردن آهوی رمیده

گر پای به در می نهم از نقطهٔ شیراز

ره نیست تو پیرامن من حلقه کشیده

با دست بلورین تو پنجه نتوان کرد

رفتیم دعا گفته و دشنام شنیده

روی تو مبیناد دگر دیدهٔ سعدی

گر دیده به کس باز کند روی تو دیده

سعدی 

آنقدر  گاهی وقت ها  ندارند.  اندازه  غصه ها 
مورچه،  یک  اندازهٔ  هستند  کوچک 
گاهی وقت ها هم بزرگی شان به اندازهٔ یک 
یکهو  است  ممکن  غصه  می شود.  فیل 
سراغت  می آید  شود؛  پیدا  سروکله اش 
غصه ها  اما  نیست؛  تو  ول کنِ  انگاری  و 
همیشگی نیستند. ممکن است فکر کنی 
شاید  اما  می مانند؛  تو  با  طولانی  روزهای 
به یک ساعت هم  نکشد که غصه بگذارد و 
برود. غصه ها ما را اذیت می کنند؛ ولی بعد 
رفتنشان حتی ممکن است به آنها بخندیم و 
بگوییم »چرا من غصه شو می خوردم؟«. چه 
بچه باشی و چه یک آدم بزرگسال، غصه به 
شکل های مختلف به سراغت می آید؛ شاید 
اگر بزرگتر باشی، غصه هایت بزرگتر شوند؛ 
اما دیر یا زود یاد می گیری که چطور با آنها 

کنار بیایی و نگذاری اذیتت کنند.
مجموعه  از  خورد؟«  باید  را  »غصّه  کتاب 
نویسندگی  به  دوست داشتنی  رمان های 
مکرمه شوشتری است که در ۳۲ صفحهٔ 
از سوی  بهای ۳۷ هزار تومان  به  مصور و 
این  است.  شده  منتشر  پی نما  انتشارات 
اثر، داستان خانواده ای است که در  فصل 
سرد و سرما، بخاری شان خراب شده است 
و مجبورند شبی را با تحمل سرما بگذرانند. 
آبیِ  غصهٔ  یک  داستان  اصلی  شخصیت 
تپلی است؛ غصه ای که با استفاده از تخیل 
پابه دنیای واقعی  گذاشته است و همراه 

پدر خانواده وارد خانه می شود و در آن یک 
ناخوانده  مهمانی  میزبان  خانواده  شب، 
خاصی  شغل  داستان،  این  غصهٔ  دارند. 
دارد: »به نظرم غصه خوردن بعد از کار توی 
معدن سخت ترین شغل دنیاست«. شغل 
غصه خوردن از یک آدم به آدم دیگر فرق 
می کند و به ما می گوید اگر الان مشکلی 
داریم که غصه اش را می خوریم، تنها نیستیم 
و خیلی های دیگر هم آن را تجربه کرده اند. 
است.  جذاب  و  خلاقانه  داستان  روایت 
استفاده از عناصر تخیل و جان بخشی، به 
اتفاقات  درک  و  داستان  روایت کردن  بهتر 
کمک کرده است. زبان داستان در دیالوگ ها 
به صورت محاوره است. نویسنده در برخی 
مواقع از طنز هم استفاده می کند که برای 
خواننده رفتار و گفتار غصه بامزه و باحال به 
نظر می رسد و سعی نشده است به غصه از 

دیدِ منفی نگاه شود.

غصّه را باید خورد؟

معماری به عنوان مقوله ای که هنر و شهرسازی را به هم 
و  مثبت  تحولات  نیز  مدرن  دوران  در  پیوند می زند 
خلاقانه ای داشته که البته به رسمیت شناخته  نشده 
»خانه های  نمایشگاه  است.  خاموشی  حال  در  و 
و  حساسیت  ایجاد  برای  است  امکانی  خاموش« 
آگاهی دربارهٔ چنین خانه هایی که در حال حذف شدن 

هستند.
این  اجرایی  مدیر  و  برگزارکننده  شکیبایی«،  »علی 
نمایشگاه در گفت وگو با ایسنا و با بیان اینکه معماری 
به عنوان بستر رویدادها فضایی است که زندگی در آن 
جریان دارد، بیان کرد: موضوع نمایشگاه »خانه های 
خاموش« معماری خانه های معاصر اصفهان است و 
آثار آن در قالب متن و عکس و ترسیمات دوبعدی 

این خانه ها ارائه شده است.
موزه گرمابهٔ  معماری  ویژگی های  اینکه  بیان  با  او 
خانه های  از  نمایشگاهی  برگزاری  برای  علی قلی آغا 

این  طراحی  اصلی  چالش های  از  معاصر،  و  مدرن 
نمایشگاه بود و به شکل  گرفتن دیالوگی بین دوره های 
تاریخی معماری در این نمایشگاه منجر شد، افزود: 
هدف این بود تا نسبت به خانه های ۱۰۰ سال گذشته 
هستند،  خاموشی  در  و  شدن  حذف  حال  در  که 

ایجاد شود. آگاهی عمومی  و  حساسیت 
برگزارکنندهٔ نمایشگاه »خانه های خاموش« با اشاره 
به اینکه این نمایشگاه از سه بخش تشکیل شده 
است، تصریح کرد: بخش اول نمایشگاه، مقدمه ای 
از مناطق شهری  درخصوص تحولات شهریِ برخی 
اصفهان است، در بخش دوم نمایشگاه، به ارائهٔ تصاویر 
ویژگی های  که  شده  پرداخته  خاموشی  خانه های 
رسمیت  به  بودن،  معاصر  به دلیل  آن ها  معماری 
شناخته نشده است و به همین دلیل کمتر به آنها 
و  ترسیمات گرافیکی  سوم،  بخش  شده.  پرداخته 
آنالیزهایی است که بر مدارک این ساختمان ها قرار 

است. گرفته 
شکیبایی با بیان اینکه در این نمایشگاه به ۱۱ خانه و 
معماری آنها پرداخته می شود، خاطرنشان کرد: حقوق 
صاحبان این خانه ها نزد ما محترم است و خانه ها 
صرفاً با عدد نامگذاری شده اند تا تمرکز بیشتر روی 
خود خانه باشد. این خانه ها که همگی در سال های 
۱۳۰۰ تا ۱۳۶۰ ساخته شده اند، بدون هیچ تقدم و تأخر 
خاصی پشت سر هم قرار گرفته اند و نمونه ای از انواع 
دوران ساخته  آن  اصفهانِ  در  خانه هایی هستند که 

شده اند.
او دربارهٔ روند جمع آوری داده های این نمایشگاه نیز 
گفت: پروپزال این پروژه در تابستان سال گذشته به 
معاونت فرهنگی شهرداری اصفهان تحویل داده شد و 
از بهمن ماه ۱۴۰۱ فرایند عکاسی و جمع آوری داده های 

آن شروع شد.
خاموش«  »خانه های  نمایشگاه  اجرایی  مدیر 
مخاطبان این نمایشگاه را عموم شهروندان اصفهانی و 
علاقه مندان به شهر و معماری دانست و تأکید کرد: من 
علاقه مند هستم که دربارهٔ ارتباط مخاطبان با موضوع و 
مکان برگزاری نمایشگاه بازخوردهای بیشتری بگیرم و 
فکر می کنم این بازخورد برای مسئولان موزه نیز حائز 

اهمیت است.
شکیبایی در پایان با اشاره به بخشی از بیانیهٔ این 
نمایشگاه گفت: همان گونه  که در بیانیهٔ نمایشگاه نیز 
آمده است، خانه های معاصر پیش از آنکه مورد مطالعه 
و تحلیل قرار گیرند، در خاموشی از دست می روند 
و با توده های متراکم جایگزین می شوند. »خانه های 
خانه های  معماریِ  دربارهٔ  نمایشگاهی  خاموش« 

معاصر اصفهان و زندگی در این خانه ها است.
»خانه های  نمایشگاه  از  بازدید  به  علاقه مندان 
خاموش« می توانند تا ۳۰ شهریورماه، از ساعت ۱۵:۳۰ 
در  واقع  علی قلی آغا  موزه گرمابهٔ  به  بعدازظهر   ۱۸ تا 
اصفهان، خیابان مسجدسید، خیابان آیت الله بیدآبادی، 

مراجعه کنند.

براساس گزارشی که دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی منتشر کرده است، در تیرماه امسال ۲۷۰ 
تک آهنگ موسیقی آن هم در حوزهٔ پاپ مجوز انتشار 
گرفته اند؛ درحالی که تعداد مجوزهای صادرشده برای 
سایر ژانرها در مجموع به ۸۲ می رسد. البته که این امر 
اتفاق جدیدی نیست و در همین اردیبهشت ماه نیز ۳۰۹ 
اثر در ژانر موسیقی پاپ و ۷۱ اثر در سایر ژانرها مجوز 
انتشار گرفتند. به گزارش ایسنا، دفتر موسیقی وزارت 
مجوز ۳۵۲  اعلام کرده که  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
تک آهنگ، ۲۶ آلبوم موسیقی، ۲۲ نماهنگ و یک مجوز 
تأسیس و تمدید استودیوی صدابرداری و مراکز تولید و 

تکثیر آثار صوتی و تصویری صادر شده است. همچنین، 
در مدت یادشد، ۱۲۸ اجرای صحنه ای موسیقی مجوز 
گرفته اند که دفعات اجراهای صحنه ای ۲۹۴ اجرا بوده 
است. در میان تک آهنگ های مجوزگرفته ۲۷۰ اثر در 
ژانر موسیقی پاپ، ۳۶ اثر در ژانر موسیقی تلفیقی، ۲۰ 
اثر در ژانر موسیقی نواحی، ۹ اثر در ژانر موسیقی سنتی، 
۸ اثر در ژانر موسیقی کلاسیک، ۸ اثر در ژانر موسیقی 
الکترونیک و یک اثر در قالب موسیقی کودک تولید 
شده اند. در بخش آلبوم ها نیز مجوز هفت آلبوم موسیقی 
سنتی، دو آلبوم موسیقی کلاسیک، چهار آلبوم موسیقی 
پاپ، دو آلبوم موسیقی نواحی، هشت آلبوم موسیقی 

تلفیقی، دو آلبوم موسیقی الکترونیک و یک سرود در 
تیرماه ۱۴۰۲ صادر شده است. برای این آثار مجوز انتشار 
صادر شده و زمان انتشار آن در اختیار مالک اثر است. 
البته براساس آنچه اعلام شده تعداد آلبوم هایی که در 
حوزهٔ موسیقی پاپ مجوز گرفته اند، به چهار می رسد که 
اختلاف آن در مقابل تعداد تک آهنگ های مجوزگرفته 
قابل توجه است. به نظر می رسد ماجرای تعداد پایین 
انتشار آلبوم، آن هم در حوزهٔ پاپ این است که ناشران 
و تهیه کنندگان ترجیح می دهند زمانی که انتشار آلبوم 
تک آهنگی  هرازگاهی  ندارد،  مالی  توجیه  برایشان 
منتشر کنند که بدون اینکه هزینه ٔ زیادی کرده باشند، 
هم در ذهن مخاطب بمانند و هم با همه گیر شدن آن 
قطعه، سالن های کنسرت  را پر کنند. اما سایر ژانرهای 
دارند،  مخاطبان کمتری  می توان گفت  موسیقی که 
انتشار تک آهنگ هم برایشان توجیه مالی ندارد؛ پس 
اگر بخواهند اثری منتشر کنند، بیشتر در قالب آلبوم 
خواهد بود؛ زیرا تفاوتی در اصل ماجرا برای آنها نخواهد 
داشت. البته باجود اینکه سهم صدور مجوز انتشار تعداد 
تک آهنگ های سایر ژانرها به جز پاپ در تیرماه تنها به 
۸۲ می رسد، باید این نکته را در نظر گرفت که شاید در 
زمان انتشار تعداد این آثار کمتر هم بشود. به هر حال، 
پایین بودن تولید اثر در هر حوزه ای از موسیقی، به جز 
پاپ، امر جدیدی نیست و مدت هاست که هنرمندان 
به علت بالا بودن هزینه های نشر کمتر به سمت این کار 

می روند.

فیلم  نخستین  به عنوان  »سردباد«  سینمایی  فیلم 
سر  پشت  از  پس  اسماعیلی«،  »محمد  سینمایی 
گذاشتن آخرین مراحل فنی و پساتولید آماده  نمایش 
شد. به گزارش ایسنا، این فیلم به تهیه کنندگی مشترک 
بیژن میرباقری و آرش شجاعی، تابستان و پاییز سال 
گذشته جلوی دوربین رفته است. فیلمنامهٔ »سردباد« 

به صورت مشترک توسط پیمان اسماعیلی و محمد 
اسماعیلی براساس داستان کوتاهی از کتاب »برف و 
سمفونی ابری« نوشتهٔ پیمان اسماعیلی نوشته شده 
فیلم سینمایی »سردباد«  داستان  در خلاصهٔ  است. 
صعود  جریان  در  حرفه ای  سه کوهنورد  است:  آمده 
زمستانی مفقود می شوند و پلیس معتقد است که 

قتلی اتفاق افتاده است… عوامل اصلی ساخت این 
فیلم عبارتند از بازیگران )به ترتیب الفبا(: حمیدرضا 
ماهور  احمدی،  خسرو  کریمی،  آقا  مجید  آذرنگ، 
احمدی، نازنین احمدی، پاوان افسر، محمد حیدری، 
میثم دامن زه، توماج دانش بهزادی، کوروش سلیمانی، 
مهرداد ضیائی، ابراهیم عزیزی، محمدرضا غفاری، نادر 

فلاح، بابک کریمی، حامد کمیلی، مهران نائل.
تهیه کنندگان: بیژن میرباقری، آرش شجاعی، مجری 
طرح: نیما عباسپور، نویسندگان : پیمان اسماعیلی، 
محمد اسماعیلی، کارگردان: محمد اسماعیلی، دستیار 
اول کارگردان: شهروز مکری، مدیر فیلمبرداری: مسعود 
امینی تیرانی، طراح گریم: مهدی صیاد، طراح صحنه: 
طراح  عاشق،  امیر  صدابرداری:  مدیر  اصلانی،  حامد 
امیرعلی  برنامه ریزی:  مدیر  اصلانی،  مسیحا  لباس: 
کشاورز، طراحی و ترکیب صدا: امیرحسین صادقی، 
موسیقی: مهدی پناهی، جلوه های ویژهٔ میدانی: آرش 
عکاس:  هوشمندی،  محمد  طراح گرافیک:  آقابیک، 
یونس امینی تیرانی، مدیر تولید: داود شیرعلی، مدیر 
ویژهٔ کامپیوتری:  جلوه های  مجلل،  مهدی  تدارکات: 
علی رشیدی، تصحیح رنگ: نیما دبیرزاده ، استودیو 
خط فرضی، گروه تدارکات: هومن جعفری، حمیدرضا 

دهلقی.

معماریِ معاصر اصفهان 
در نمایشگاه »خانه های خاموش«

تیرماه با 270 تک آهنگ پاپ 

روایت مفقود شدن سه کوهنورد در »سردباد«

»دُردنوشان« با محوریت غزلیات 
سعدی روی صحنه می رود

یادِ »سایه« در زادگاهش


